
با سرزنش اجتماعی تخلفات رانندگی، از قانون شکنی و تکرار تخلف جلوگیری کنیم.

مناقصه عمومی
 شماره  15-402 تجدید اول

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای   

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان هرمزگان در نظر دارد مناقصه عمومی فوق را با مشخصات و شرایط کلی ذیل 
از طریق برگزاری مناقصه  ، به شرکت های واجد شرایط واگذار نماید.

الف ( شرح مختصر کارها :

مبلغ برآوردموضوع پروژه
)ریال(

مدت پیمانشهرستان
)ماه(

مبلغ تضمین شرکت در 
فرآیند ارجاع كار )ریال(

تعمیر و مرمت و اصلاح نواقص پل دهنو محور برگشت 
بندرعباس-میناب

91،243،951،337بندرعباس24،879،026،733

ب( محل تاًمین اعتبار : از محل اعتبارات  استانی 
ج( شرایط متقاضی :  1 – داشتن شخصیت حقوقی  2-  داشتن توانایی ارائه ضمانت نامه بانکی شرکت در فرآیند ارجاع كار 
و ضمانت نامه انجام تعهدات  3– دارا بودن حداقل رتبه 5 رشته راه و ترابری  . لذا متقاضیانی که دارای شرایط مذکور در بند » 
ج « فوق بوده و آمادگی اجرای پروژه را دارند می توانند جهت اخذ اسناد مناقصه از ساعت 14:30 مورخ 1402/04/03 لغایت 
 www.setadiran.ir ساعت .13:00 مورخ  1402/04/10  به پایگاه اینترنتی سامانه تدارکات الترونیکی دولت به آدرس 
مراجعه نمایند، آخرین مهلت تحویل اسناد مناقصه، ساعت 13:00 مورخ  1402/04/20 و بازگشایی پاکات ساعت 08:00 

مورخ 1402/04/21 بود. جهت کسب اطلاعات بیشتر به آدرس اینترنتی www.iets.mporg.ir مراجعه نمایید. 

شناسه آگهی1516355

تجدید فرا خوان عمومی ارزیابی 
شرکت های متقاضی حمل ونقل دانش آموزی 

دراجرای ماده 6 دستورالعمل اجرایی آئین نامه حمل و نقل دانش آموزان به شماره 54901 مورخ 97/04/03 و نظر به مصوبه 
کارگروه استانی ماده 18 )سرویس مدارس( در نظراست سرویس دهی دانش آموزان مدارس کلیه مقاطع تحصیلی در شهر 

بندرعباس به بخش خصوصی )انجمن صنفی شرکت های سرویس مدارس( واگذار گردد . 
لذا از شرکت های واجد شرایط در خواست می شود از روز 1402/03/30  لغایت 1402/04/07  حداکثر به مدت7 روز کاری در 
ساعات اداری به حوزه معاونت برنامه ریزی و نظارت سازمان ، واحد سرویس مدارس به نشانی بندرعباس میدان 12 تیر ساختمان 
اداری پایانه مسافربری خلیج فارس به صورت حضوری و با همراه داشتن مهر مربوطه مراجعه و ضمن ارائه درخواست خود ، اوراق 
شرکت در فراخوان را دریافت و مدارک و مستندات فراخوان رادر پاکت بصورت لاک و مهر تا پایان ساعت اداری 1402/04/07  به 

دبیرخانه حوزه معاونت برنامه ریزی و نظارت سازمان تحویل نمایند . 
    هزینه نشر آگهی فرخوان بر عهده متقاضیان شرکت در فراخوان می باشد .  

مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداری بندرعباس  

 شناسه آگهی: 1515748

آگهی مناقصه عمومی 
شهرداری باغستان در نظر دارد فراخوان زیرسازی و آسفالت سه راه الورد را از طریق سامانه 
)دارا  واجد شرایط  اشخاص حقوقی  از  برگزارنماید.بدینوسیله  دولت  الکترونیکی  تدارکات 
بودن حداقل رتبه 5 در رشته راه و باند از سازمان مدیریت و برنامه ریزی( جهت شرکت 
در مناقصه دعوت بعمل می آید. کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد 
 فراخوان تا بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(به آدرس

 www.setadiran.ir  انجام خواهد شد.
شرح مناقصه:

1-مبلغ برآورد قرارداد تا سقف 20/000/000/000 ریال با کلیه کسورات قانونی و 9%مالیات 
بر ارزش افزوده

2-سپرده شرکت در مناقصه 1/000/000/000 ریال که به صورت واریز نقدی و ضمانت نامه 
معتبر بانکی مورد پذیرش شهرداری باغستان می باشد.

مورخ  اداری  وقت  پایان  تا  مورخ 1402/04/03شنبه  از  مناقصه  اسناد  خرید  3-مهلت 
1402/04/06 سه شنبه و اسناد و مدارک ازطریق مراجعه به سامانه تدارکات دولت به نشانی 

www.setadiran.ir  قابل دریافت می باشد.

حساب  به  که  باشد  ریال(می  میلیون  2/000/000)دو  مبلغ  مناقصه  اسناد  4-قیمت 
0105369696009 بانک ملی شعبه خادم آباد بصورت الکترونیک از طریق سامانه تدارکات 

الکترونیک دولت www.setadiran.ir قابل پرداخت می باشد.
5-مهلت تحویل پیشنهادات تا پایان وقت اداری مورخ 1402/04/17 روز شنبه و نحوه تحویل 

اسناد از طریق  بارگزاری در سامانه تدارکات الکترونیک دولت می باشد.
تاریخ   در  ها  پاکت  بازگشایی  و  عمده  معاملات  کمیسیون  تشکیل  6-تاریخ 

1402/04/18)روزیکشنبه(
 7-مناقصه گران می بایست اصل فیش واریز نقدی و ضمانت نامه شرکت در مناقصه را 
پیش از پایان مهلت  تحویل پیشنهادات به امور قراردادهای شهرداری باغستان تحویل نمایند.

8-هزینه چاپ دونوبت آگهی در روزنامه بعهده برنده مناقصه می باشد.
اصلی- ولیعصر)عج(خیابان لاله دوم  )ره(-بلوار  امام خمینی  آدرس:شهریار-باغستان-بلوار 
baghestan.ir: شهرداری باغستان-  امور قراردادها تلفن65238006-021سایت شهرداری 

تاریخ انتشار نوبت اول:1402/03/27
تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/04/03  

 نوبت دوم

یگانه مظهر -شهردار باغستان

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
استان هرمزگان

آگهی مزایده عمومی
 )نوبت اول( 

دهیاری روستای اسکمان در نظر دارد نسبت به اجاره یک 
واحد انبار به مساحت تقریبی 250مترمربع با قیمت کارشناسی 

شده از طریق مزایده عمومی اقدام نماید.
لذا از واجدین شرایط دعوت به عمل می آید جهت دریافت اسناد 
از تاریخ  1402/04/06به ساختمان دهیاری اسکمان مراجعه 

نمایند.
آخرین تاریخ ارائه پیشنهادات  1402/04/20می باشد.

تلفن تماس: 65960840-021 ساعت اداری
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/04/03
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/04/10

وحید مهدوی - دهیار اسکمان

دهیاری اسکمان خریدار  بر اســاس آمارهای موجود در ســال 
گذشــته بیش از ۲۶۳ میلیــون دلار محصولات 
مختلف از عراق وارد شده است که از این حیث با 
کاهش ۷۸ درصدی نسبت به سال ۱۴۰۰ مواجه 
شده است و این همسایه را یازده پله در بازار ایران 

پایین کشیده است.
عراق یکی از شــرکای تجاری همیشــگی ایران 
در طول سالیان و دهه های گذشــته بوده است. 
آمارهای گمرک جمهوری اســامی ایران نشان 
می دهد که در ۱۲ ماهه سال ۱۴۰۱ بیش از ۱۹۵ 
هزار تن کالای مختلف در قالــب ۳۳۹ کد تعرفه 
مختلف از عراق به کشــورمان وارد شده است که 
ارزش آن به بیش از ۶۴۰۰ میلیارد تومان معادل 
۲۶۳ میلیون و ۶۵۸ هزار و ۳۵۱ دلار می رســد. 
این آمار و ارقام افزایش ۲۹ درصدی از نظر ارزش 
ریالی را نسبت به ســال قبل از این بررسی یعنی 
۱۲ ماهه سال ۱۴۰۰ نشــان می دهد که با توجه 
به وضعیت واردات عراق به ایران ناشــی از حذف 
ارز ترجیحی در اردیبهشــت ماه ســال گذشته 
است. چرا که عراقی ها در سال ۱۴۰۰ هشتمین 
واردکننده محصولات مختلف بــه ایران بودند و 
در سال گذشــته با فروش بیش از ۱۹۵ هزار تن 
کالا به کشورمان ۱۱ پله سقوط کردند و بررسی 

همین آمار نشان از افت ۷۸ درصدی از نظر ارزش 
دلاری است.

در بازار ایــران نخســتین کالایی کــه از عراق 
خریداری شــده اســت، »میله هــای آهنی یا 
فولادی« اســت که در صدر جدول واردات از این 
کشور ایســتاده اســت. چرا که در ۱۲ ماهه سال 
گذشــته بالغ بر ۷۰ هزار تن از ایــن محصول از 
عراق به ارزشی بالغ بر هزار میلیارد تومان معادل 
۳۶ میلیون دلار می رســد. این محصــول از نظر 
ارزش دلاری ســهم ۱۸درصدی را در میان دیگر 

محصولات وارداتی از عراق دارد.
دومین کالایی که ایرانی ها از همسایه غربی مان 
خریداری کردند. آلیاژهای آلومینیوم اســت که 

البته فاصله بســیار اندکی با صدرنشین کالاهای 
وارداتی دارد. بیش از ۱۸ هزار تن از این محصول 
از عراق وارد شــده است که ارزشــی بالغ بر ۸۴۹ 
میلیارد تومان و بیش از ۳۴ میلیــون دلار دارد. 
ســهم میله های آهنی یا فولادی از کل واردات به 

عراق ۶.۹۱ درصد است.
ســومین محصول وارداتی از عراق به کشورمان 
در سال گذشته »دستگاه تهویه مطبوع دو تکه« 
به حساب می آید که ارزشــی بیش از ۲۳ میلیون 
دلار دارد و ســهمی بالاتــر از ۱۱.۴۶ درصد کل 
واردات از این کشور همسایه به ایران را از آن خود 

کرده است.
و  »آســیاب  وارداتــی  محصــول  دیگــر 
مخلوطکن هــای الکترومکانیکــی خانگــی« با 
ارزش ۸.۶ میلیون دلاری و سهم ۴.۲۵ درصدی 
است که چهارمین کالای وارداتی به این همسایه 
را شــامل می شــود. پس از این کالاها، »کاغذ یا 
مقوا برای بازیافت«، »قوطی بدون درز«، »کاغذ 
یا مقوای کرافت ســفید نشــده«، »ماشین های 
ظرفشــویی از نوع خانگی«، »لاســتیک رویی 
چرخ« و »قراضه و ضایعــات آلومینیوم« نیز در 
ردیف ۱۰ کالای وارداتی از عراق به ایران در سال 

گذشته است

تورم نقطه ای خرداد نسبت به اردیبهشت ۱۲ درصد کمتر شد

رکورد کاهش تورم در کشور چگونه شکسته شد؟
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اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی
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خانه  هنر   میرا

حضرت آیت الله خامنه ای:
همکاری و تفاهم وزارت اطلاعات و سازمان 

اطلاعات سپاه در همه سطوح پیاده شود

مدیر عامل بورس تهران اعلام کرد
ودی فعال می شود  بازار سرمایه گذاران حرفه ای به ز

هیچ چیز نمی تواند قیمت نفت را بالا ببرد
قیمت نفت کف نشین شد

صفحه 8
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صفحه 5

حاکمیت یکدست در اقتصاد ممکن نیست
محمدحسین عمادی چگونه می توان از استقال و جایگاه تشکل ها و نهادهای مدنی 
صیانت کرد؟ این روزها گروهی سعی بر تخریبِ یکی از تشکل های معتبر کشور، یعنی 
اتاق ایران را دارند، درحالی که باید در شــرایط امروزِ اقتصادی، سیاســی و بین المللی 

کشور، از جایگاه، استقال و ظرفیت های آن استفاده کرد.

یادداشت

 »آکتور« ناموفق و موفق
رومینا روشن بین اگر مهم ترین وظیفه ی ســریال جذب مخاطب باشد و در امریکا به 
عنوان صنعت خاقانه از آن اسم برده شــود و از سوی دیگر به دلیل زمان زیادش نسبت 

به فیلم سینمایی پر هزینه تر باشد پس اولین وظیفه ی آن به قطع جذب مخاطب است.

دیدگاه

لوازم خانگی

رئیس اتحادیه فروشــندگان لوازم خانگی گفت که کاهش نــرخ ارز روی قیمت 
لوازم خانگی قاچاق اثر داشــته، اما در مورد کالاهای داخلی، بــا توجه به زمان بر 
بودن تخصیص و تامین ارز، کاهش نرخ ارز باید چند ماهه باشــد تا روی قیمت ها 
اثر بگذارد.اکبر پازوکی با بیان اینکه معمولاً تامیــن ارز تولید کنندگان حدود دو 
ماه طول می کشــد، اظهار کرد: بنابراین کاهش یا تعدیل نرخ ارز باید حداقل چند 
ماه طول بکشد تا تاثیر خود را بر بازار لوازم خانگی نشان دهد. اما این موضوع روی 
قیمت کالای قاچاق )با توجه به ممنوعیت واردات، عمده کالاهای خارجی موجود 
در بازار قاچاق هستند( اثر داشته است.پیش تر هم به این نکته اشاره کرده بودیم 
که اگر قیمت ارز حداقل شــش ماه ثابت بماند، می توانیم از تولیدکننده بخواهیم 
قیمت خود را ثابت نگه دارد.رئیس اتحادیه فروشــندگان لــوازم خانگی با بیان 
اینکه بازار لوازم خانگی همچنان در رکود اســت و تغییرات نــرخ ارز هم تاثیری 
بر آن نداشته است، تصریح کرد: شــرکت ها از سال گذشــته از سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان درخواست افزایش قیمت کرده اند، اما هنوز در 

سامانه ۱۲۴ قیمت ها تغییر نکرده که یعنی مجوزی صادر نشده است.

خ ارز بر بازار لوازم خانگی تاثیر کاهش نر

گزارشی از واردات از همسایه غربی

تاجران ایرانی چه کالاهایی از عراق خریدند؟

 وقتی مالیات کارمند بیشتر از طلافروش است

شکاف مالیاتی در صنف طلا



حجت الاسلام ابوترابی فرد در خطبه های نمازجمعه تهران:

 غرب در تعامل با ایران به عقلانیت نسبی رسیده است

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
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حاکمیت یکدست در اقتصاد ممکن نیست
محمدحسین عمادی چگونه می تــوان از استقال و جایگاه تشکل ها 
و نهادهای مدنی صیانت کرد؟ این روزها گروهی سعی بر تخریبِ یکی 
از تشکل های معتبر کشــور، یعنی اتاق ایران را دارند، درحالی که باید 
در شــرایط امروزِ اقتصادی، سیاســی و بین المللی کشــور، از جایگاه، 

استقال و ظرفیت های آن استفاده کرد.
البته این گفته بدان معنی نیســت که اتاق بازرگانــی در ایران باید به 
شیوه و مدل اتاق بازرگانی کشور اروپایی با اقتصادی لیبرال و نئولیبرال 
اداره شود؛ چنین توقعی در ســطح ایده آل بوده و شاید با واقعیت های 
اقتصاد ایران همخوانی نداشته باشــد. اما در همین وضعیت هم باید به 
حداقل هایی با توجه به ظرفیت اقتصادی کشــور، توجه و برای تدوین 

مسیر، از تجربه الگوهای متعدد کشورها استفاده شود.
در کشــورهایی با سیستم سیاسی سوسیالیســتی مانند چین، بخش 
خصوصــی جایگاه بســیار محکمــی دارد و نماینده بخــش تجاری- 
اقتصادی کشورش اســت و ساختار سیاســی سوسیالیستی در مقابل 
بخش خصوصی قرار نمی گیرد. اما این وضعیت در ایران برعکس است، 
در مقابــل بخش خصوصی نحیف، بارها موانع و مشــکاتی گذاشــته 
شــده و هربار بدنه این بخش از اقتصاد تضعیف شــده اســت؛ از نحوه 
خصوصی سازی و واگذاری ها تا تشــکیل بخش »خصولتی« در مقابل 

بخش خصوصی.
حالا همین بخش از اقتصاد که براســاس قانون اساسی کشور تشکیل 
شــده و بارها مقام معظم رهبری از آن حمایت کرده انــد، برای ادامه و 
اســتمرار حیات خود با مشــکات اساســی مواجه شده اســت. نهاد 
تخصصی بخش خصوصی، صدای اقتصاد کشــور است و عایم حیاتی 
اقتصاد و جامعــه را رصد می کند؛ از تورم و رکود تا رشــد و تحریم ها، از 
موانع و مشکات محیط و فضای کسب وکار در داخل و خارج از کشور تا 
دستورالعمل های خلق الســاعه و اگر حاکمیت و نظام حکمرانی حیات 
این تشکل را به رسمیت نشناسد، به نوعی ناظرِ بی طرف خود را تضعیف 

می کند.
البته اینکه برخی از استقال اتاق بازرگانی، تشکل ها و نهادهای مدنی 
دل خوشی ندارند، تنها در ایران نیست و در تمام دنیا چنین شرایطی به 
دلیل تعارض و تقابل منافع وجود دارد. حتی در کشورهای توسعه یافته 
بخش خصوصی و نهاد اتاق های بازرگانی مخالفت هایی به ویژه در میان 

سیاستمداران پوپولیست دارند. 
اما در ایــران، به انحــای مختلف، بخــش خصوصی تضعیف شــده و 
بررســی های تاریخی نشــان می دهد از زمان تشــکیل اتاق بازرگانی 
در ســال ۱۲۶۲ تا امروز همواره مخالفت هایی با این نهــاد که یکی از 
مهم ترین نهادهــای جامعه مدنی اســت و نقش پررنگی در توســعه 
اقتصادی دارد، در سطوح مختلف، از روشــنفکران گرفته تا مسئولان 

دولتی وجود داشته است. 
بر همین اســاس هجمه های اخیر علیه اتاق ایران تازگی ندارد؛ هرچند 

دلایل خاصی برای آن وجود دارد.
در چنین شرایطی آنچه برای جامعه اهمیت دارد، این است که از حیات 
بخش خصوصی صیانت شــود. بخش خصوصــی هرچند ضعیف، ولی 
»ســوپاپ اطمینانی« برای نظام حکمرانی است؛ به گفته دکتر مقصود 
فراستخواه »کنشگران مرزی« که ظرفیت گفت وگوی دولت و جامعه 
را فراهم می کند. یعنی اگر سیستم بخواهد به دنبال ادامه حیات و بقای 
پایدار خود باشد، بایستی مثل همه کشــورهای با اقتصاد توسعه یافته، 
به بخش خصوصی خود اعتماد کند و حداقل فضا و مکانی برایش فراهم 
ســازد تا نقطه ضعف ها و ایرادات اساســی اقتصادی و تجاری را به نظام 
تصمیم گیری گوشــزد کند. البته همه این را می داننــد که نظام از نظر 
حاکمیت سیاسی به صورت کامل به ســمت یک دستی رفته؛ اما بحث 

اقتصاد با سیاست فرق می کند.
 الگــوی حکمرانی یک دســت و هماهنــگ در اقتصــاد به هیچ وجه 
الگوی مناســب و موفقی نیســت، همان طور که چین کمونیســت به 
آفت این مســئله پی برده و شــیوه حکمرانی اقتصادی چین با شــیوه 

سیاست ورزی اش تفاوت دارد.
اقتصاد با واقعیت های روز ســروکار دارد نه ایدئولوژی سیاســی و این 
واقعیت ها قابل لاپوشانی هم نیست و درنهایت خود را به طرق مختلف 
مانند تــورم، ناامنی غذایی، اغتشاشــات، عصیان، شــکاف طبقاتی و 
شورش اجتماعی نشان می دهد. برای همین نهادی مثل اتاق بازرگانی 
نه به عنــوان اصلی ترین، اما به عنوان یکی از هشــداردهنده های عائم 
حیات اقتصاد، جامعه و سیاســت می تواند به بهبود شرایط کمک کند 
و این مسئله نه تنها هیچ تهدیدی نیســت، بلکه نقدها خود یک فرصت 

است.
کشور در موقعیت های متعدد مثاً برای بهبود روابط خود با عربستان، یا 
بهبود روابط با کشورهای همسایه، برای رفع نقایص سیستم سیاسی-

امنیتی حتی در ارتباط با مسئله آب با کشوری مثل افغانستان می تواند 
از ابزار تجــاری و بازرگانی اســتفاده کند و خیلی ها اعتقــاد دارند که 

تجارت آزاد زمینه ایجاد صلح جهانی است.
 باید استقال نســبی پارلمان بخش خصوصی را به رسمیت شناخت. 
پارلمان بخش خصوصــی را که خود درگیر مســائل متعدد اقتصادی 
کشور اســت و هر بار به واســطه سیاســت دولت ها و رقیب اصلی اش، 
بنگاه های خصولتــی تضعیف می شــود، باید از ایــن وضعیت نجات 
داد. اتــاق بازرگانی قــوی می تواند مقــوم آینده بخــش خصوصی و 
سرمایه گذاری در کشور باشد؛ باید اجازه داد صداهای متفاوت و متنوع 
از این پارلمان بیرون بیاید تا بتواند در زمان درست حاکمیت را متوجه 
شــرایط بکند و حاکمیت هم می تواند ســر بزنگاه ها از این فرصت بهره 

گیرد.
هیچ کشور و قدرت سیاسی بدون وجود و پشتوانه بخش خصوصی و 
اقتصاد قدرتمند نمی تواند از کیان و امنیت خود دفاع کند. به مسئله 
ســوریه و عراق نگاه کنید، ما برای جنگ با داعش کسی مثل سردار 
حاج قاسم سلیمانی را داریم، ولی وقتی جنگ تمام می شود، اقتصاد، 
تجار و بخش خصوصــی توانمندی نداریم کــه از این فرصت های به 
دســت آمده بهره برداری کند و الان بیشــترین فرصت های تجاری 
عراق و سوریه و حتی آســیای میانه در اختیار رقبای اقتصادی ایران 
یعنی ترکیه، عربســتان و امارات متحده عربی اســت. چرا؟ چون ما 
بخش خصوصی توانمند نداریم، چون ما رگ حیات بخش خصوصی 
را قطــع کرده ایم، ما به طــرق مختلف بخش خصوصــی را تضعیف 

کرده ایم.
ما بخش خصوصی آزاد و فعال نداریم و دلیل اش هم این است که اجازه 

نمی دهیم صدای بخش خصوصی شنیده شود.
 بخش خصوصی اپوزیســیون نظام نیســت، بخش خصوصی دلسوز و 
منتقد سیاست های اقتصادی کشور است و خواسته اش اصاً رویه های 
اقتصادی، بهبود شــرایط اقتصادی و رشد و توســعه اقتصادی در یک 

محیط رقابتی است.
ما نباید حداقل فرصت ها را برای اقتدار و توانمند کردن کشــور از بین 
ببریم. بخش خصوصی توانمند و تشــکل بخش خصوصی حامی منافع 
ملی و تسهیل کننده شرایط اداره کشور است که اگر نظام فقط بخواهد 
به فکــر حاکمیت و ماندگاری خودش باشــد نه تنها نبایــد این نهاد را 
تضعیف کند، بلکه بایــد جایگاه آن را تقویت کند. بــرای تضعیف رقبا، 
باید بخش خصوصی خود را توانمند کرد و بــا بخش خصوصی توانمند 
می توان در دیپلماســی سیاســی هم با اقتدار عمل کرد. دیپلماســی 
سیاسی با پشــتوانه دیپلماسی تجاری و دیپلماســی عمومی توانمند 
می شــود و نباید حداقل فرصت گفت وگوی دولت با جامعه و اقتصاد را 
محدود کرد. تنها دیپلماسی ممکن، دیپلماسی »میدان« نیست، باید 
قدرت اقتصاد را قدر دانست. حاکمیت باید از الگوی ضعیفِ یک دستی 

در اقتصاد اجتناب کند؛ به تعبیری »یک دست صدا ندارد.«

یادداشت

 رئیس سازمان امور اداری و استخدامی کشور:

عموم دستگاه ها ارتباط بین المللی ندارند که بخواهیم از تعطیلات جهانی تبعیت کنیم
خریدار   رئیس ســازمان امــور اداری و 
استخدامی کشور گفت: برخی دستگاه های 
اجرایی ارتباطــات بین المللی دارند و تغییر 
در روزهای تعطیل هفته برایشــان معنادار 
اســت امــا عمــوم دســتگاه ها ارتباطات 
بین المللی ندارند که بخواهیم به تبع ســایر 

کشورها ایام تعطیل را تغییر دهیم.
کمیســیون اجتماعی مجلس در جریان 
بررســی لایحه دولت برای اصاح قانون 
مدیریت خدمات کشــوری تصمیم گرفت 
تعطیات پایانی هفته را از پنجشــنبه به 
شــنبه تغییر داد کــه البته ایــن تصمیم 
برای تبدیل شــدن به قانون باید در صحن 
مجلس نیز بررسی و درباره آن رأی گیری 

شود.
با ایــن وجود، اعــام تصمیم کمیســیون 
اجتماعــی مجلــس، بیــن نماینــدگان 
واکنش های مختلفی داشــت؛ در حالی که 
برخی نمایندگان این اقدام را در راســتای 

افزایــش بهــره وری و تطبیــق بیشــتر با 
بازارهای بین المللی - که روزهای شــنبه 
و یکشنبه تعطیل اســت - می دانند، برخی 
دیگر آن را مغایر با فضــای فرهنگی جامعه 

ایران قلمداد می کنند.
»جلیل رحیمــی جهان آبــادی« نماینده 
مردم تربت جام و عضو کمیســیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی مجلس شــورای 
اســامی بــا تأکید بر لــزوم ســاماندهی 
تعطیات رســمی ایرانیان معتقد اســت: 
بازارهای جهانی روزهای شــنبه و یکشنبه 
تعطیل هســتند و بــا توجه بــه تعطیلی 
پنجشــنبه ها و جمعه ها در ایران، چهار روز 
عماً ارتباط مــا با بازارهــای جهانی قطع 
است؛ اگر قرار باشــد تغییراتی در تعطیات 
رسمی ایجاد شود، بهتر است این تعطیات 
در روزهای جمعه و شــنبه باشد تا حداقل 
یک روزمــان هماهنگ بــا تعطیات بین 

المللی باشد.

این در حالیســت کــه برخــی نمایندگان 
همچون »محمدرضا صباغیــان« نماینده 
مردم بافق در مجلس می گویند که تعطیلی 
شنبه برای یهودیان، تعطیلی یکشنبه برای 
مسیحیان و تعطیلی جمعه برای مسلمانان 
است و در خصوص روز پنج شنبه نیز روایات 
اســامی زیادی وجود دارد کــه باید به آن 

توجه داشت.
در حــال حاضــر در پایتخــت و برخــی 
اســتان ها تعطیــات کارکنــان دولت و 
دســتگاه های اجرایــی غیــر از بانک ها و 
برخــی دســتگاه های خدمات رســان به 
روزهای پنجشــنبه و جمعــه اختصاص 
دارد کــه در صــورت تصویــب مصوبــه 
کمیســیون اجتماعی مجلــس در صحن 
علنــی، روزهای پنجشــنبه بــه روزهای 
کاری تغییر یافته و به جای آن شنبه ها به 
عنوان روز تعطیل رســمی در نظر گرفته 
می شــود؛ یعنی جمعه و شــنبه تعطیل 

می شود.
در این ارتبــاط »میثم لطیفــی« معاون 
رئیس جمهور و رئیس ســازمان اداری و 
استخدامی کشور به خبرنگار حوزه دولت 
ایرنا گفت که هماهنگــی تعطیات پایان 
هفته با ســایر کشورها خواســته فعالان 

اقتصادی است.

وی با تصریح بــر اینکه در قانــون خدمات 
کشوری تعیین روز تعطیلی بر عهده دولت 
اســت، افزود: در مجلس برخی نمایندگان 
نظرشــان این بود که این روز را تغییر دهیم 
که البتــه تصمیم آنها هنوز نهایی نشــده و 

باید منظر صحن مجلس بمانیم.
معاون رئیــس جمهور اضافه کــرد: تغییر 
روزهای تعطیل برای برخی از دستگاه های 
اجرایی که ارتباطــات بین المللــی دارند 
معنادار است اما عموم دستگاه های اجرایی 
ارتباطات بین المللی ندارند که بخواهیم در 
تبعیت از سایر کشــورها تعطیات هفته را 

تغییر دهیم.
لطیفــی با تأکید بــر اینکه بنــای دولت بر 
تعطیلی پنجشــنبه اســت، در عین حال 
متذکر شــد کــه با وجــود اختیــار دولت 
در تعییــن تعطیــات هفته، اگــر مجلس 
تصمیمی بگیرد که تبدیل به قانون شــود، 

دولت تبعیت خواهد کرد.

رهبری انقاب اســامی در پیامی به نشست مشترک 
وزارت اطاعات و سازمان اطاعات سپاه تأکید کردند: 
امروز اگرچــه در راس این دو دســتگاه تفاهم جدی 
وجود دارد، اما مجاهدت واقعی این است که همکاری و 

تفاهم در همه ی سطوح پیاده شود.

 متن پیام حضرت آیت الله خامنه ای به شرح زیر است:
»مســئله  اطاعات یکی از مســائل مهم کشور است 
و یکی از ضعف هــای مــا در ارتباط با دســتگاه های 

اطاعاتی، عدم تفاهم بین این مجموعه هاست.
اگر آقایان می خواهند در راه خدا مجاهدت کنند، جهاد 

آن ها این اســت که این تفاهم در همــه ی رده ها پیاده 
بشــود.  امروز اگرچه در راس این دو دستگاه تفاهم به 
طور جدی وجود دارد، اما مجاهدت واقعی این اســت 
که این همــکاری و تفاهم را در همه ی ســطوح پیاده 
کنند.«نشســت مشــترک وزارت اطاعات و سازمان 

اطاعات ســپاه در راســتای اجرایی کــردن منویات 
رهبر معظم انقــاب و هم افزایــی و هم گرایی بین دو 
نهاد انقابی در مقابله با توطئه های دشــمنان انقاب 
اســامی، ۲۵ خرداد ماه ۱۴۰۲ با قرائت پیام حضرت 

آیت الله خامنه ای، در مشهدمقدس برگزار شد.

رهبری

حضرت آیت الله خامنه ای:همکاری و تفاهم وزارت اطلاعات و سازمان اطلاعات سپاه در همه سطوح پیاده شود

خریدار  خطیب نماز جمعه تهران با اشاره 
به اهمیت ســفر رئیس جمهور به آمریکای 
لاتین و تحلیل اندیکشده معروف آمریکایی 
درباره تــاش ایران و روســیه و چین برای 
جلوگیری از نفــوذ آمریــکا در عرصه بین 
الملل گفــت: ایــن روزها در کشــورهای 
اروپایی شــاهد عقانیت نســبی غربی ها 
در رویارویی بــا جمهوری اســامی ایران 
هستیم. حجت الاسام والمسلمین »سید 
محمدحســن ابوترابی فرد« در خطبه های 
نمازجمعه این هفته تهران با اشــاره به ارائه 
برنامه هفتم توسعه از ســوی دولت، اظهار 
داشت: سند برنامه هفتم توسعه اقتصادی، 
اجتماعــی و فرهنگی کشــور از مهمترین 
اســناد بالادســتی و ابزارهای نظام تدبیر 
به منظــور اداره خردورزانه امــور و اجتناب 
از رفتارهای ناهماهنگ و ســلیقه ای و فاقد 

مبناست.
وی با اشــاره به ۷ فصل و ۲۶ سیاست کان 
اباغی رهبــر معظم انقاب بــرای تدوین 
برنامــه هفتم توســعه افــزود: این ســند 
مهم تبیین کننده نقشــه راه قوا سه  گانه و 
دستگاه های اجرایی برای دستیابی به رشد 
اقتصادی پایدار از طریــق ایجاد هماهنگی 
میان ارکان مختلــف نظــام و از این زاویه 

دارای جایگاه بسیار محوری است.
ابوترابی فرد،  والمســلمین  حجت الاسام 
واقعی کــردن منابــع و مصــارف دولت، 
شــفافیت درآمــد و هزینه شــرکت های 
دولتــی، شــفافیت بدهی هــای عمومی 
دولت را از مســائل کلیدی بــرای تحول در 
چارچوب برنامــه عنوان کرد و بــا تأکید بر 
لــزوم مطالبه گری مردم در ایــن حوزه ها، 
گفت: ایجاد تحول در نظام مالیاتی با رویکرد 
تبدیل مالیات به منبع اصلی بودجه جاری 
دولت، تک رقمی شــدن تورم طی برنامه ۵ 
ساله قله های بلندی است که باید فتح کرد؛ 
این قله ها بــدون علم و دانش، عــزم و اراده 
جدی و اســتقبال از ســختی ها و هزینه ها 

تحقق پیدا نمی کند.
وی افــزود: از دیگــر مســائل مهــم در 
سیاســت های کلی برنامه هفتــم، تقویت 
رویکرد اقتصادمحور در سیاســت خارجی، 
حفظ و ارتقای ذخایر ژنتیــک و منابع آبی، 
تحول در نظام اداری و اصاح ســاختار آن 
با رویکرد کوچک شــدن دولــت و افزایش 
نقش بخش خصوصی و غیردولتی، استقرار 
نظام جامع تأمیــن اجتماعی کــه یکی از 
دســتاوردهای آن افزایش اعتماد و سرمایه 
اجتماعی است، تحکیم نهاد خانواده و رفع 
موانع رشد و شکوفایی جامعه بانوان کشور 
اســت که جمهوری اســامی ایران در این 

حوزه کارنامه بسیار درخشانی دارد.
خطیب نمازجمعــه تهــران تصریح کرد: 
عملیاتی شدن سیاست های یاد شده که در 
لایحه برنامه هفتم دولت به شــکل شفاف و 
قابل رصد و پایــش به آن پرداخته شــده، 
متوقف بر اصولی است که یکی از مهم ترین 
آنها اصاح ساختار نظام بودجه ریزی است 
کــه از مطالبــات و تأکیدات مقــام معظم 

رهبری است.
حجت الاسام والمســلمین ابوترابی فرد با 
اشاره به کســری بودجه ۳۰۴ هزار میلیارد 
تومانی کشور در ســال ۱۴۰۱ خاطرنشان 

کرد: اصاح نظــام بودجه ریــزی نیازمند 
انضباط مالــی، مدیریت دقیــق مصارف، 
بودجه ریزی بر اســاس عملکــرد، احصا و 
شفاف ســازی بدهی ها و تعهــدات دولت 
و شــرکت های دولتی، نهادهــای عمومی 
غیردولتی و تعیین تکلیف طرح های تملک 
دارایی های سرمایه ای نیمه تمام، تخصیص 
راهبردی منابــع مطابق اولویت های تعیین 
شــده و مدیریت اجرایی خــوب، کارآمد و 
کاهش تصدی گــری دولت اســت و بدون 
این اقدامات نمی توانیم بــه اصاح بودجه 
که انطباق کامل درآمدها و هزینه هاســت، 

دست پیدا کنیم. 
وی ابراز امیدواری کرد دولت ســیزدهم که 
مصمم بر پیمودن این مســیر اقتدارآفرین 
است، با همراهی و حمایت های آحاد مردم 
به دولتی که به آن اعتقــاد و اعتماد دارند، 

در انجام این امر مهم و ضروری موفق شود.
خطیب نمازجمعــه تهــران تصریح کرد: 
از آموزه هــای وحیانی به خوبــی می توان 
دریافت که موفقیت انســان و جامعه بشری 
در حیــات اجتماعــی و فــردی و تحولات 
فرهنگی، سیاســی و اجتماعی و اقتصادی 
مرهون هدف گذاری دقیــق و برنامه ریزی 
صحیــح و اجــرای درســت برنامه هــا و 

راهبردهای اثرگذار و نتیجه بخش است.
حجت الاســام والمســلمین ابوترابی فرد 
افزود: اگر ما در حیات فــردی، خانوادگی و 
اجتماعی هدف مشخصی را تبیین نکرده و 
برای دســتیابی به آن هدف برنامه و راهبرد 
درســت تعریف و در چارچــوب آن راهبرد 

حرکت نکنیم قطعاً به نتیجه نمی رسیم.
وی با بیان اینکه آیات ۴۷ تا ۴۹ سوره یوسف 
ناظر به دو برنامه هفت ســاله با هدف رشد 
اقتصادی بــالا، پایدار و مبتنی بــر تولید و 
صادرات محور اســت، ادامه داد: قرآن کریم 
به خوبی جایــگاه برنامــه و نهــاد اجرایی 
کارآمد و دارای صاحیت را برای رســیدن 
به قدرت و رشــد اقتصادی تبیین فرموده و 
در برنامه های ۷ ساله این پیامبر بزرگ الهی 
پنج اصل کاماً مشهود اســت؛ یکی دانش 
قابل اتکا و به هنگام کــه پیامبر الهی با الهام 
از دانش علم و خرد و تحلیل درســت کشور 
مصر برنامه پیشــنهادی خــود را برای فرد 

نخست سیاسی این کشور ارائه کرد.
حجت الاســام والمســلمین ابوترابی فرد 
تصریح کرد: دومین نکته درک درســت و 
دقیق از تهدید و فرصت و ســومین مطلب 
آینده نگری، آینده پژوهی و آینده ســازی 
است که برنامه یوســف نبی با فهم درست 
شــرایط امروز و نــگاه آینــده معطوف به 

ساخت یک قدرت کارآمد و پویا بود.
وی افزود: نکته چهارم تمرکز بر مسأله اصلی 
و اولویت اساسی کشــور است که متأسفانه 
در قوانین برنامه کمتر دیده شــده است در 
حالی که حضرت یوسف بر یک اصل کلیدی 
متمرکز شده بود و آن اینکه پیامبر الهی در 
اندیشه تحول فکری و فرهنگی کشور مصر 
بود و می خواست از یک کشور مشرک، یک 
دنیای موحد بســازد اما متمرکز بر رشــد 
اقتصادی و هدف گذاری ایشــان هم بر این 

اصل تعریف شده است.
حجت الاســام والمســلمین ابوترابی فرد 
پنجمین موضوع را تبیین هدف و مجموعه  
مأموریت ها و راهبردهــای خروجی محور 
و نتیجه گرا عنــوان کرد و توضیــح داد: در 
مدرســه قرآن باید زانــو زد و از این کتاب 
وحیانی درســت آموخت کــه برنامه باید 
مبتنی بــر هدفی روشــن بــا راهبردهای 

نتیجه گرا باشد.
وی با بیان اینکــه حضرت یوســف به این 
حقیقت اشــراف علمی داشــت که اجرای 
درســت برنامه نیازمند ارتقــای حکمرانی 
و توانمندســازی نهاد دولت اســت، تأکید 
کرد: برنامه هر چقدر کامل و جامع باشد اما 
نهاد دولت و قوای سه گانه توانمند و کارآمد 
نبوده و از هماهنگی لازم برای تحقق اهداف 
برنامه بهره مند نباشــند و نگاه بخشــی بر 
مدیران ارشد سایه بیافکند، برنامه بر زمین 

خواهد ماند.
خطیــب نمازجمعه پایتخت خاطرنشــان 
کرد: برنامه پنج ســاله هفتم توسعه بدون 
کار و تــاش و تولید مبتنی بــر علم محقق 
نمی شــود و باید برای آن راهبردهای دقیق 
تعریف شــود؛ یک راهبرد اجرای درســت 
برنامه توســط مجموعــه حاکمیت و ملت 
و راهبرد دوم این اســت کــه در کنار تولید 

حداکثری مصرف حداقلی باشد.

حجت الاســام والمســلمین ابوترابی فرد 
خطاب به نمازگزاران گفت: اگر ما ۲۰ درصد 
از گازی که اســتخراج می کنیم و با هزینه 
ســنگین و فناوری های پیچیده و بالاترین 
ســطح مهندســی به اقصی نقاط کشــور 
هدایت می کنیم برای صــادرات تخصیص 
بدهیم با یک تحول جــدی در برنامه هفتم 
روبه رو می شــویم و باید در این راســتا نگاه 
مبتنی بر مصرف را بــه نگاه مبتنی بر تولید، 
خلق ثروت و انباشت سرمایه تبدیل کنیم. 
ایران قدرتمند محصــول این تغییر ریل در 

حکمرانان و بدنه جامعه است.
وی افزود: اقتصاد مبتنی بر تولید و صادرات 
راه برون رفت از تنگناها و راه دســتیابی به 
قدرت اقتصادی مطلوب اســت. امیدوارم 
ملت عزیــز، دولت و حکمرانــان را در قوای 
سه گانه برای تحقق اهداف بلند برنامه هفتم 
توســعه همراهی کنند و دســت در دست 
یکدیگر به سوی افق های بلند حرکت کنند.

امام جمعه موقت تهران در خطبه های دوم 
نمازجمعه با تأکید بر لزوم واکاوی مســائل 
و رویدادهــای گوناگون به ســفر پنج روزه 
رئیس جمهوری اسامی ایران به سه کشور 
آمریکای لاتین اشاره کرد و آن را دارای آثار 
و دستاوردهای سیاسی، فرهنگی اقتصادی 
تعیین کننده ای دانســت که باید به صورت 
دقیق و جامع بــرای افکارعمومی تبیین و 

تحلیل شود.
حجت الاســام والمســلمین ابوترابی فرد 
ادامــه داد: اندیشــکده بنیــاد دفــاع از 
دموکراســی ها در آمریــکا در تحلیل این 
سفر می نویسد »رؤســای جمهور ایران به 
آمریکای لاتین سفر کرده اند اما چشم انداز 
اســتراتژیک این دیــدار متفاوت اســت؛ 
چین، روســیه و ایران در سال ۲۰۲۳ تاش 
می کنند از نفوذ غیرقابل مناقشــه آمریکا 
جلوگیــری کنند و رئیس جمهــور ایران با 
نگاه به این تحول و بهره برداری درست از آن 

به منطقه سفر کرده است«.
وی ادامــه داد: ونزوئــا به مرکــزی برای 
حرکــت انقابی ایــران در نیم کــره غربی 
تبدیل شده است و ســفر رئیس جمهور به 
این کشــور از ابعاد مختلف نیازمند تحلیل 
اســت که به یاری خداونــد در فرصتی در 

تحلیل سیاست خارجی دولت سیزدهم به 
تبیین آن خواهم پرداخت.

خطیب نمازجمعه تهران بیــان کرد: نکته 
دیگری که شایسته بررسی است، عقانیت 
نســبی غــرب در رویارویی بــا جمهوری 
اســامی ایران اســت که در این روزها در 
رســانه ها، گفت وگوها و عملیات میدانی در 
کشــورهای اروپایی مشــاهده می شود که 
عامل مهم آن جایگاه اقتدارآفرین و ظرفیت 
اســتثنایی جمهــوری اســامی در خلق 
قدرت منطقه ای و فرامنطقه ای، دســتاورد 
مقاومت، اســتقامت، هوشیاری دانش ملت 
بزرگ ایران، جوامع علمی و پیشــگامان در 
عرصه سیاســی و اقتصادی است که تحت 
رهبری و زعامــت مبتنی بر دانــش و اراده 
استوار و خلل ناپذیر رهبری معظم و فرزانه 

انقاب اسامی به دست آمده است.
حجت الاســام والمســلمین ابوترابی فرد 
افزود: همانطــور که پیــروزی ملت بزرگ 
ایران بر اســتبداد شاهنشــاهی و پیروزی 
افتخارآفریــن در دفاع مقدس دســتاورد 
مقاومت و ایثار ملت بــزرگ تحت رهبری 
و فرماندهــی امــام بزرگــوار بنیانگــذار 
عظیم القدر انقاب اســامی بود، باید این 
ســرمایه بزرگ را قدر شــناخت و در سایه 
این عقانیت، دانش و ایمــان و بی اعتنایی 
به زخارف ناپایدار عالم دنیــا و قدرت های 
مبتنی بر ثروت و تســلیحات نظامی احترام 

گذاشت و این پیوند را استحکام بخشید.
وی در ادامه از دستگاه قضا و مسائل قضایی 
به عنوان یک حوزه مهم و محوری یاد کرد و 
با گرامیداشــت یاد و نام آیت الله بهشتی که 
معمار متفکر و هوشــمند دســتگاه قضائی 
نوین ایران بود، اظهار داشــت: قوه قضاییه 
بر اســاس اصول ۱۵۶ تا ۱۷۴ قانون اساسی 
دارای نقش بی بدیل و اســتثنایی در نظام 
حکمرانی اســامی و اســتقال دســتگاه 
قضایی در نظــام جمهوری اســامی تام و 
کامل است و این دستاورد بسیار استثنایی 
اســت که در کمتر قدرتی در جهان شاهد 

این استقال هستیم.
امام جمعــه موقت تهــران عنــوان کرد: 
و  دانشــگاهی  هوشــمند  چهره هــای 
چهره هــای آشــنا با حــوزه قضــا تصریح 
می کنند کــه هیچ گونه دخالتی از ســوی 
دستگاه های اجرایی در قوه قضائیه در عمل 
ممکن نیست و این سرمایه بزرگی است که 

در اختیار ما قرار دارد.
وی اظهار کرد: هفته قــوه قضاییه فرصتی 
برای بازاندیشــی پیرامــون اقدامات انجام 
شــده در یک سال گذشــته و ترسیم نقشه 
راه برای آینده اســت. اقدامات انجام گرفته 
در سال گذشته توسط مسئولان قضایی به 
ویژه ریاست قوه قضائیه حکایت از مدیریت 
کارآمد ناشی از بینش عمیق و آینده نگری و 

آینده سازی دارد.
حجت الاسام والمســلمین ابوترابی فرد با 
استناد به نظرات جامعه علمی و دانشگاهی 
کشــور و وکای صاحب تجربه گفت: امروز 
عملکــرد دســتگاه قضایی بــا برنامه برای 
دســتیابی به افق بالاتر و اصاح کاستی ها و 
ضعف ها در درون قوه و افزایش رضایتمندی 
مردم مــورد قبــول نخبگان دانشــگاهی، 

صاحبان اندیشه و فکر در این حوزه است.
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کارشناس بازار طلا :
آرامش و ثبات بر بازار طلا حاکم است

کارشــناس بازار طا گفت: در هفته پایانی خردادماه و در نخستین روز 
از تیرماه بازار طا بــازاری آرام و با ثبات بود و ریــزش قیمت ها در این 
هفته همچون هفته های قبل ادامه داشــت و پیش بینی می شــود این 

روند ادامه داشته باشد.
»محمد کشتی آرای« اظهارداشــت: هفته گذشته قیمت طا و فلزات 

گرانبها همچون نقره، پالادیوم و پاتین به شدت با کاهش همراه بود.
وی بیان کــرد: بهای انس جهانــی طا با ۳۲ دلار کاهــش هفتگی در 
آخرین معامات به ۱۹۲۶ دلار رســید از طرفی با توجه به نوسانات کم 
نرخ ارز و افت بهای جهانی قیمت طا باز هم در بازار داخل ســیر نزولی 
داشــت.این فعال صنفی گفت: در آخرین معامات روز گذشــته سکه 
طرح قدیم نســبت به ابتدای هفته ۶۳۰ هزار تومان، سکه طرح جدید 
۷۰۰ هزار تومان، نیم سکه ۱۰۰ هزار تومان، ربع سکه ۱۰۰ هزار تومان 

و سکه های گرمی ۲۰۰ هزار تومان کاهش قیمت داشت .
کشتی آرای تصریح کرد: در مجموع قیمت انواع سکه با توجه به کاهش 

قیمت جهانی و ثبات نرخ ارز با کاهش همراه بوده است.
وی ادامه داد: قیمت هر مثقال طای آب شده در آخرین معامات ۱۲۵ 
هزار تومان نسبت به ابتدای هفته کاهش قیمت داشت. هر گرم طای 

۱۸ عیار نیز ۲۴ هزار تومان افت قیمت هفتگی را ثبت کرد .
وی گفت: حباب انواع سکه به خصوص نیم سکه، ربع سکه و سکه های 
یک کرمی به دلیل کاهش تقاضا در طول هفته گذشــته کاهش یافت و 

حباب سکه طرح جدید به پنج میلیون و ۷۰۰ هزار تومان رسید.
به گفته این فعال صنفی در هفته پایانی خردادماه و در نخســتین روز از 
تیرماه بازار طا بازاری آرام و بــا ثبات بود و ریزش قیمت ها در این هفته 

همچون هفته های قبل ادامه داشت.
وی بیان کرد: پیش بینی می شــود با توجه به کاهش قیمت جهانی طا 
و فلزات دیگر در چند روز آینده نوســان خاصی را در قیمت انواع سکه و 

طا شاهد نباشیم و همچنان ثبات و آرامش بر بازار حاکم باشد.

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد
هدف ما تامین مالی بخش خصوصی از بازار 

سرمایه است
 رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار گفت: رویکرد ما در بازار سرمایه 
ایجاد زمینه برای حضور فعال بخــش خصوصی در بورس و تامین مالی 

مورد نیاز آن ها برای رسیدن به اهداف اقتصادی است.
 »مجید عشقی« در نشست شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
اعام کرد: موتور محرکه اقتصاد کشــور بخش خصوصی و تحقق رشد 

تولید تنها از مسیر جلب مشارکت صاحبان صنایع و تولید است.
وی اظهار داشت: رویکرد ما در بازار ســرمایه ایجاد زمینه برای حضور 
فعال بخــش خصوصی در بــورس و تامین مالی مورد نیــاز آن ها برای 

رسیدن به اهداف اقتصادی است.
عشــقی خاطرنشــان کرد: اگر بین بخش خصوصی و صاحبان صنایع 
با بازار ســرمایه ارتباط مســتمر برقرار شود، شــاهد تحول در عرصه 

اقتصادی کشور خواهیم بود.
رییس سازمان بورس تاکید کرد: سیاست ما در بورس کالای ایران فقط 
رقابت نیست و به دنبال ارائه راهکارهای مناســب برای توسعه فعالان 

این میدان مهم در کشور هستیم.

وی گفت: ســواد مالی و آگاه ســازی اقشــار مختلف جامعه و فعالان 
اقتصادی برای تقویت تعامل با این ســازمان و توسعه استان ها با جلب 
مشــارکت منابع جدید مالی اهمیت ویژه ای دارد.وی خاطرنشان کرد: 
شهرداری های استان یزد تاکنون از ابزارهای مالی بازار سرمایه استفاده 
نکرده اند.عشقی ادامه داد: سال گذشــته کل شهرداری های کشور ۱۰ 
همت از بازار سرمایه تامین مالی کردند. امیدوارم بتوانیم کمک کننده 

به تامین مالی پروژه  شهرداری ها باشیم.
رییس سازمان بورس گفت: پیشــنهاد ما این است که مرکزیتی در بین 
شهرداری های اســتان یزد ایجاد شــود تا حلقه ای بین بازار سرمایه و 

شهرداری های کل استان یزد باشد.
وی اظهار داشــت: ســازمان بورس نیز در جهت آموزش و همراهی با 

شهرداری ها نهایت همکاری را خواهد داشت.

۱۲ سال؛ ۱۲ میلیون خودرو
و در سال ۱۴۰۲ رکوردشکنی تولید خودر

بنابر گزارش های منتشر شــده از ابتدای ســال ۱۳۹۰تا ۱۴۰۱، طی 
مدت ۱۲ سال حدود ۱۲ میلیون خودرو در کشور تولید شده است.

بر اســاس آمارهایی که اخیرا دولت منتشــر کرده اســت میزان تولید 
خودرو در ســال ۱۴۰۲، یــک میلیــون و ۷۰۰ هزار دســتگاه برآورد 

می شود.
همچنین بر اساس این گزارش میزان تولید خودرو در سال ۱۴۰۱ یک 
میلیون و ۳۴۸ هزار دستگاه، در سال ۱۴۰۰، ۷۶۴ هزار دستگاه خودرو 
کامل و ۲۰۰ دســتگاه ناقص )مجموعا ۹۶۴ دستگاه(، در سال۱۳۹۹، 
۷۴۲ هزار دســتگاه خودرو کامل و۲۵۰ دســتگاه خــودرو ناقص )در 
مجموع ۹۹۲ دســتگاه(، در ســال ۱۳۹۸، ۵۸۲ هزار دستگاه خودرو 
کامل و۲۵۰ دستگاه خودرو ناقص )در مجموع ۸۳۲ دستگاه(،  درسال 
۱۳۹۷، ۷۵۶ هزار دســتگاه خودرو کامل و ۲۰۰ هزار دســتگاه خودرو 
ناقص )در مجموع ۹۵۶ هزار دستگاه(، در ســال ۱۳۹۶ یک میلیون و 
۵۳۵ هزار دستگاه، در ســال ۱۳۹۵ یک میلیون و ۳۵۰ هزار دستگاه، 
در سال ۱۳۹۴، ۹۷۹ هزار دستگاه، در سال ۱۳۹۳ یک میلیون و ۱۳۱ 
هزار دستگاه، در سال ۱۳۹۲، ۷۳۷ هزار دستگاه، در سال ۱۳۹۱، ۹۲۲ 
هزار دستگاه و در ســال ۱۳۹۰ یک میلیون و ۶۵۲ هزار دستگاه خودرو 

در کشور تولید شده است.
بر اســاس این آمارها در بازه ســال ۱۳۹۷ تا ۱۴۰۰ میانگین این چهار 
سال ۲۲۵ دستگاه سالانه خودرو ناقص تولید شــده است اما تا پیش از 
سال ۱۳۹۷ و از ســال ۱۴۰۱ )از خرداد ماه به بعد( خودروها به صورت 

کامل و عبور مستقیم تولید شده اند.

بازار

 مدیرعامل بورس تهــران گفت: با حمایت ســازمان 
بــورس، بــه زودی بــازاری تحــت عنــوان »بــازار 
ســرمایه گذاران حرفه ای« فعال می شــود که در این 
بازار، بورس تهران پذیرای پروژه های بزرگ و متوسط 

با استانداردهای حرفه ای حسابداری خواهد بود.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل بورس تهران، 
»محمود گودرزی« در همایش تامین مالی طرح های 
اقتصادی و ســرمایه گذاری اســتان یزد اعــام کرد: 
هم اکنون اســتان یزد با ۱۸۰ همت در تولید ناخالص 
ملــی)GDP( نقــش دارد و با جمعیت یــک میلیون 

و ۳۰۰هزار نفری کــه دارد بالای ۹۰ درصد 
از مردم با سواد هســتند و این مایه مباهات 

استان است.
وی اظهار داشــت: بیش از نیمــی از صنایع 
معدنی کشور در یزد اســت و به عنوان نمونه 
۲۵ درصد از تولید محصولات نســاجی و ۱۵ 
درصد از تولید محصولات فولادی را به خود 

اختصاص داده است.
گودرزی به شــرکت های دانش بنیان استان یزد اشاره 
کرد و افزود: در این اســتان حدود ۱۵۰ شرکت دانش 

بنیان وجود دارد و از ایــن تعداد تقریبا ۱۱۰ 
شــرکت تولید هســتند و رویکرد توســعه 
اســتانی مبنی بر توجه به شرکت های حوزه 
دانش بنیان هوشمندانه و درست است و این 

موضوع هنوز جای رشد بیشتری دارد.
مدیرعامل بورس تهران بــه توجه و فعالیت 
بــورس تهران در اســتان یزد اشــاره کرد و 
اظهار داشــت: زمانی که یزد صاحب تــالار منطقه ای 
شد، فعالیت خود را با ۶ کارگزار شروع کرد و هم اکنون 
تعداد کارگزاران فعال ۳۵ کارگزاری اســت. همچنین 

رتبه پنجم کشــوری در حــوزه معامــات، متعلق به 
استان یزد است.

وی تصریح کرد: از پاییز سال گذشته سفرهای استانی 
را با کرمانشــاه آغاز کردیم که فرآیندهای تامین مالی 
بیش از ۳۰۰۰ میلیارد تومانــی برای یکی از مهمترین 

پروژه های استان به اتمام رسیده است.
گودرزی خاطر نشان کرد: بورس تهران مشتاق است با 
همکاری بخش خصوصی در اســتان یزد جهت توسعه 
ســواد مالی و تامین مالی طرح های اقتصادی فعالیت 

کند.

رییس ســازمان تنظیم مقــررات و ارتباطات رادیویی 
گفت: توزیع ترافیک شبکه ارتباطی کشور که از طریق 
اصاح تعرفه ی خدمات ابرانتقال صورت گرفته، منجر 
به افزایــش کیفیت ارتباطی و کاهــش تاخیر دریافت 

محتوا برای مردم عزیز خواهد شد.
 امیر محمد زاده لاجــوردی  رییس ســازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی با انتشــار پســتی در یک 
شــبکه اجتماعی داخلی اظهار کــرد: توزیع ترافیک 

شبکه ارتباطی کشــور  با هدف تمرکزدایی ترافیک و 
محتوا از تهران، از  ۱ تیرماه آغاز شد.وی افزود: این اقدام 
که از طریق اصاح تعرفــه ی خدمات ابرانتقال صورت 
گرفته، منجر بــه افزایش کیفیــت ارتباطی و کاهش 

تاخیر دریافت محتوا برای مردم عزیز خواهد شد.
لاجوردی گفت: در گام نخســت کل کشور به ۵ ناحیه 
تقسیم شــده  که محتوا در این ۵ ناحیه توزیع خواهد 

شد. در گام بعدی این نواحی  افزایش خواهد یافت.

بورس

ترافیک

محمدحسین مقدم  بررسی آمارها نشان 
می دهد کارمندان دولت به طور متوســط 
نزدیک به ۹ میلیون تومان ســالیانه مالیات 
پرداخت کرده اند، اما مالیات طافروشــان 

بسیار ناچیز بوده است.
 »شکاف مالیاتی« به معنای میزان درآمدی 
اســت که کشــورها به علت فرار و اجتناب 
مالیاتــی از ســوی مؤدیان و یا گســترش 
اقتصــاد زیرزمینی از دســت می دهند؛ به 
همین جهت، میزان شــکاف مالیاتی یکی 
از معیارهای مهم برای ســنجش موفقیت 
و کارآمــدی نظــام مالیاتی هر کشــوری 

محسوب می شود.
مطابــق اظهــارات مقامات ســازمان امور 
مالیاتی در ســال گذشــته، بیــش از ۴۷۰ 
هزار میلیــارد تومان درآمــد مالیاتی عاید 
دولت شده اســت اما بر اساس بررسی های 
صورت گرفته در سال ۱۳۹۸، میزان شکاف 
مالیاتی کشــور حــدود ۹۷ هــزار میلیارد 
تومــان تخمین زده شــده اســت؛ البته با 
توجه به تورم بالا در طی این سال ها، میزان 
شکاف مالیاتی در حال حاضر نیز قطعاً بیش 
از این رقم اســت. نکته قابل توجه این است 
که حدود ۵۰ هزار میلیارد تومان از شــکاف 
مالیاتی محاسبه شــده به مالیات بر درآمد 

مشاغل مربوط می شود.

کارمندان 2 برابر اصناف مالیات 
می دهند!

نگاهی به آمار درآمدهــای مالیاتی در ۱۱ 
ماهه سال گذشته نشان می دهد که در طی 
این مدت، در مجموع بیــش از ۷۴ همت از 
محل مالیات بر درآمد محقق شــده اســت 
که حدود ۷۰ همــت از این میزان را قشــر 
حقوق بگیر و مشــاغل پرداخــت می کنند 
و مابقی مربوط به ســایر ســرفصل ها نظیر 

»مستغات« و »متفرقه« است.
از مجموع ۷۰ هزار میلیــارد تومان درآمد 
مالیاتــی مذکــور، کارمنــدان درمجموع 
نزدیک به ۴۶ هزار میلیــارد تومان مالیات 
پرداخت کرده اند که حــدود ۲۰ همت آن، 
ســهم کارمندان بخش عمومــی )دولتی و 
حاکمیتــی( و نزدیک به ۲۶ همت ســهم 
کارمندان بخــش خصوصی بوده اســت. 
مابقی درآمدهای مالیاتی از این محل یعنی 
حدود ۲۴ هزار میلیــارد تومان نیز از بخش 
مشاغل پرداخت شده است؛ به عبارت دیگر 
کارمندان نزدیک به ۲ برابر مشاغل مالیات 

می پردازند.
نکته جالب توجه این بوده که رقم شــکاف 

مالیاتی در بخش مشــاغل در سال ۱۳۹۹ با 
رشد همراه بوده و به ۵۴ هزار میلیارد تومان 
رســیده اســت و این امر بیانگر آن بوده که 
سازمان امور مالیاتی همچنان در شناسایی 
و دریافت مالیاتی از فراریــان و متخلفین با 
مشــکل مواجه است. براســاس اطاعات 
موجــود از اصناف مشــمول تبصــره ماده 
۱۰۰ قانون مالیات های مســتقیم در سال 
۱۴۰۱، حدود ۹۰ درصد از کســب وکارها 
کمتر از ۵ میلیون تومان مالیات بر عملکرد 
می پردازند.طبق مــاده ۱۰۰ قانون مالیات 
ســازمان امور مالیاتی کشــور، بــه منظور 
گسترش فرهنگ مالیات و تشویق مودیان 
به پرداخت مالیات، عاوه بــر جریمه های 
مالیاتی، مشوق های مالیاتی متعددی را نیز 

برای مشمولین، در نظر گرفته است.
یکــی از مشــوق های مالیاتــی قانــون 
مالیات های مســتقیم، صاحبان مشــاغل، 
در صورتی که مجموع فروش ســالیانه آنها، 
تا ۱۰۰ برابر سقف معافیت مالیاتی باشد، از 
ثبت نام اظهارنامه مالیاتی معاف هســتند. 
اما از آنجا که برخورداری از مزایای مالیاتی 
تبصره ماده ۱۰۰، منوط به دارا بودن شرایط 
قانونی و ثبت نــام اظهارنامه مخصوص آن 
بوده، لازم است تا مودیان مالیاتی با شرایط 

این ماده آشنا باشند.
عجیب اینجاست که ســازمان امور مالیاتی 
در تمامی این بازه های زمانــی به راحتی و 
بدون هیچ مشــکلی مالیات کارکنان بخش 
عمومی و خصوصی را دریافت کرده است، به 

عبارتی، پیــش از پرداخت حقوق این افراد، 
مالیات از هزینه پرداختی کســر گردیده؛ 
اما در خصــوص دریافت مالیــات از درآمد 
مشــاغل، زیر ســایه تعلل در اجرای قانون 
پایانه های فروشــگاهی و ســامانه مؤدیان 

همچنان مشکات بسیاری وجود دارد.
در همین رابطــه، مهدی موحــدی بکنظر، 
رئیس مرکز آموزش سازمان امور مالیاتی در 
سال گذشته اظهار داشت: »در مشاغل مرتبط 
با حقوق بگیــران دولتی، این افــراد به طور 
میانگین در ســال ۱۴۰۰، حــدود ۹ میلیون 
تومان مالیات پرداخت کرده اند؛ این در حالی 
است که مالیات ابرازی از ســوی ۴ میلیون و 
۴۰۰ هزار نفر از ســایر مشاغل در همین سال 
حدود ۱۱ هــزار میلیارد تومان بوده اســت؛ 
به عبارت دیگر هر کدام از این مشــاغل ابراز 
کرده اند که در سال ۱۴۰۰، حدود ۲ میلیون و 

۵۰۰ هزار تومان مالیات بپردازند.«
بر همین اســاس گفته می شــود، میانگین 
مالیات ابــرازی ۲۳ صنف در ســال ۱۴۰۱ 
نیز ۳/۴ میلیون تومان اســت. ماجرا وقتی 
جالب تر می شــود کــه اصناف معمــولاً به 
مالیات پرداختی خود نیز معترض هستند 
و رقم مالیاتــی را ناعادلانه می دانند، این در 
حالی بــوده که مطابق بــا اطاعات موجود 
حدود ۹۴ درصد از مودیان اســتفاده کننده 
از تبصره مــاده ۱۰۰ بابت عملکرد ســال 
۱۴۰۰، مالیاتی پرداخت نکرده اند یا کمتر 

از ۱۰ میلیون پرداخت مالیات داده اند.
به عبارت دیگر ممکن است یک فرد بازاری با 

هزینه های میلیاردی با یک کارمند که حقوق 
ثابتــی دارد، مالیات برابــری پرداخت کرده 
باشــد، البته شــواهد بیانگر آن بوده که اکثر 
بازاریان مالیات کمتری نسبت به کارمندان 

دولت و حتی کارگران پرداخت کرده اند.

مالیات عجیب و اندک طلافروشان
بیش از ۲۰ هــزار واحد صنفی در صنف طا 
و جواهر مشــغول به فعالیت هســتند، اما 
مطابق بــا اطاعات موجود ســرانه مالیات 
ابرازی این رســته کاری در سال ۱۴۰۰ به 

طور متوسط ۶.۷ میلیون تومان بوده است.
نکتــه جالب توجه ایــن بوده کــه از میزان 
سرانه مالیات قطعی و تبصره ماده ۱۰۰ این 
صنف در ۱۴۰۰، اطاعاتی موجود نیســت، 
بااین وجود بررسی عملکرد مالیاتی اصناف 
طا و جواهر کشــور در ســالیان گذشــته 
حکایت از وجود شــکاف مالیاتی شدید در 
این بخش دارد.این در حالی اســت که برای 
شــروع به کار در صنف طا و جواهر نیاز به 
سرمایه اولیه بالایی اســت، به همین دلیل 
افرادی که در این حوزه مشــغول به فعالیت 
هســتند منطقاً باید حداقــل از کارگران و 
کارمندان درآمد بیشــتری کسب نمایند؛ 
درآمد بیشــتر خود نیز مســتلزم پرداخت 
مالیاتی بالاتر نسبت به سایر افراد است، اما 

شواهد حکایت از ماجرای دیگری دارد.
مشاهدات میدانی مهر از واحدهای صنفی 
ســطح شــهر و گفت وگو با خریداران سکه 
و طا بیانگر آن اســت که فروشــندگان با 

اعام شماره حســاب خود، هزینه مدنظر را 
به صورت کارت به کارت دریافت می نمایند.

این شیوه که در یکی دو سال اخیر در اصناف 
مختلــف قابل مشــاهده اســت، همچنان 
کلیدی ترین مســیر در جهت فرار مالیاتی 
است، با این وجود مســئولان سازمان امور 
مالیاتــی در هفته های اخیر از شناســایی 
حســاب های شــخصی افراد متخلف خبر 

داده اند.
نکته جالب توجــه این بوده کــه از اعضای 
اتحادیه طا و جواهر، هســتند کسانی که 
شماره کارت فرد نامشــخص )غیر صاحب 
واحد صنفــی( را به جهــت دریافت هزینه 
فروش طا اعــام کرده اند، البتــه این امر 
معطوف به صنف طا و جواهــر نبوده و در 

سایر اصناف نیز به وفور قابل مشاهده است.
در واقــع شماره حســاب همســر، یکی از 
نیروهای کار، اقوام و یا دوســتان توســط 
برخی از فراریان مالیاتی بــه خریدار اعام 
می شــود و تا زمانی که قانــون پایانه های 
فروشگاهی و ســامانه مودیان به طور کامل 
اجرا نشــود نمی توان انتظار اتمام اینگونه 

تاش ها برای فرار مالیاتی را داشت.
به عبارتی اگر صورت حســاب الکترونیک 
در تمامی مشــاغل اجرا شــود، دیگر برای 
فروشــنده تفاوتی ندارد کــه هزینه کالا و 
خدمات خود را به صورت نقدی، کارت خوان 
یا کارت بــه کارت دریافت نماید و در نهایت 

باید مالیات را پرداخت نماید.
از ســوی دیگــر برخوردهای ســطحی با 
فراریان مالیاتی باعث شــده اســت که این 
گونه افــراد خــود را در ماجــرای مالیات 
پرداختی محــق بداننــد و با شــیوه های 
مختلف به دنبــال عدم پرداخــت مالیات 
باشند، درصورتی که ســازمان امور مالیاتی 
جرایم ســنگینی برای این گونه از افراد، در 
نظر بگیرد و ریسک فرار مالیاتی را بالا ببرد، 
شاهد این حجم از شکاف مالیاتی در کشور 
نخواهیم بود. بنــا بر نظرات کارشناســان 
اقتصــادی، با توجه به حجم بــالای اقتصاد 
غیررســمی در ایران، میزان فــرار مالیاتی 
و عدم شــفافیت در بخش اصناف نیز بسیار 
زیاد اســت؛ به همین منظور اســتقرار پایه 
مالیاتــی »مالیات بــر مجمــوع درآمد« 
می تواند مناســب ترین گزینه بــرای اخذ 
مالیات در کشــور باشــد، تحقــق این پایه 
مالیاتــی در کنار پیاده ســازی کامل قانون 
ســامانه مؤدیان می تواند خاءهای ناشی از 
عدم شــفافیت، قاچاق و خــاف اظهاری و 

فرار مالیاتی را پوشش دهد.

ودی فعال می شود مدیر عامل بورس تهران اعلام کرد؛ بازار سرمایه گذاران حرفه ای به ز

آغاز توزیع ترافیک شبکه ارتباطی کشور از ابتدای تیرماه

مدیرعامل فرابورس ایران اعلام کرد

ظرفیت های بالقوه فرابورس برای تامین مالی شرکت های دانش بنیان
مدیرعامل فرابورس ایران به رشد  خریدار 
خوب بازار سرمایه طی ســال های گذشته 
از حیــث حضورســرمایه گذاران و تعــداد 
کدهای فعال اشاره کرد و گفت: در این بازار 
فرصت خوبی برای تامین مالی شرکت های 
دانش بنیان و شرکت های کوچک و متوسط 
فراهم شده اســت. به گزارش روابط عمومی 
فرابورس ایران، »محمدعلی شــیرازی« در 
همایش »تامین مالی طرح های اقتصادی و 
سرمایه گذاری اســتان یزد از بازار سرمایه« 
ضمن معرفی و تشریح ظرفیت های متنوع 
فرابورس برای سرمایه گذاری و تامین مالی 
از بنگاه هــای اقتصادی و ســرمایه گذاران 
اســتان یزد دعوت کرد تا از این پتانسیل ها 
بهره مند شوند.وی با اشــاره به اینکه استان 
یزد مزیت های اقتصادی زیادی برای کشور 
دارد، گفت: ایــن اســتان در بخش معدن 
ظرفیت های بالایی دارد و شاید بتوان استان 
یزد را دومین استان معدنی کشور دانست.

شیرازی با تاکید بر اینکه یزد به دلیل سبک 
زندگی مردمانش، می تواند سرمایه گذاران 
خوبی هم برای بازار ســرمایه داشته باشد، 
ابزارهای متنوع فرابورس را برای این استان 
معرفی کرد و گفت: فرابــورس ایران هفت 

بازار با کارکردها و مقررات جداگانه دارد.
مدیر عامل فرابورس ایران با اشاره به اینکه 
در فرابورس بــرای همه ســرمایه گذاران 
از رقم هــای خــرد تا اعــداد بــزرگ، ابزار 
سرمایه گذاری وجود دارد، گفت: همچنین 
فرابورس ایران برای همه متقاضیان تامین 
مالی نیــز از ارقام کم تا چند هــزار میلیارد 

تومان، امکان تامین مالی فراهم کرده است.
وی در ادامه رشــد خــوب بازار ســرمایه 
حیــث  از  گذشــته  ســال های  طــی 
حضورســرمایه گذاران و تعــداد کدهــای 
فعال را مورد توجه قــرار داد و افزود: اما بازار 
ســرمایه در بحث تامین مالــی آن طور که 
باید برای استان های کشــور شناخته شده 

نیست و هدف از این ســفرهای استانی نیز 
معرفی ابزارهای متنوع بازارسرمایه است تا 
بنگاه های اقتصادی در اســتان ها بتوانند از 

این ابزارها به خوبی استفاده کنند.

8 شرکت استان یزد در صف ورود 
به فرابورس

شــیرازی در ادامه معرفی هفــت بازار فعال 

در فرابــورس ایــران گفــت: بازارهای اول 
و دوم بــرای شــرکت های بالــغ و بــزرگ 
تعریــف شده اســت.به گفتــه مدیرعامل 
فرابورس ایران، ســهام ۹ شــرکت از استان 
یزد در بازارهای فرابورس معامله می شوند. 
همچنین هشت شرکت نیز در صف ورود به 
فرابورس هســتند که چهار شرکت پذیرش 
شدند و چهار شــرکت نیز در شرف پذیرش 
هستند.وی تاکید کرد: در حال حاضر استان 
یزد چهار شرکت پذیرش شده در فرابورس 
دارد که بعد از پذیرش، ناشران عرضه اولیه را 
پیگیری نکرده و ادامه فرایند برای IPO رها 
شده است. از این ناشــران دعوت می کنیم با 
تکمیل مدارک خود، شــرایط را برای عرضه 
اولیه سهام در اســرع وقت فراهم کنند.وی 
بازار توافقــی را مختص شــرکت های درج 
شــده در ســازمان بورس که هنوز پذیرش 
نشده اند، دانســت و گفت: بازار پایه نیز برای 
شــرکت های اخراجــی و بازار ســوم برای 

شرکت های ســهامی خاص و پذیره نویسی 
آن هاست.مدیرعامل فرابورس ایران با اشاره 
به تنــوع صندوق های ســرمایه گذاری در 
فرابورس ادامه داد: صندوق های جســورانه 
و خصوصی برای شــرکت های دانش بنیان 
و اســتارتاپی تعریــف شــده اند. همچنین 
صندوق هــای ســرمایه گذاری امــاک و 
مستغات، صندوق های زمین و ساختمان، 
صندوق در صنــدوق و ETF های متنوعی 
شــامل مختلط، ســهامی و درآمد ثابت در 
فرابورس فعال هســتند.وی ابزار دیگری که 
مخاطب تامین مالی خرد است را سکوهای 
تامین مالی جمعی یا کرادفاندینگ دانست و 
گفت: در این بستر فرصت خوبی برای تامین 
مالی شرکت های دانش بنیان و شرکت های 
کوچــک و متوســط فراهــم شده اســت. 
همچنین انواع صکــوک و اوراق درآمد ثابت 
در بازارهــای فرابورس مــورد معامله قرار 

می گیرند.
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جزئیات وام ۱۵۰ میلیونی برای نوسازی 
تاکسی های فرسوده پایتخت

مدیر نوسازی ناوگان سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهر تهران 
جزئیات ارائه تسهیات نوسازی تاکسی های فرسوده را تشریح کرد.امین 
رهبر، در مورد ارائه تســهیات جدید برای نوسازی تاکسی های فرسوده 
گفت: نوســازی ناوگان تاکســی های فرســوده از ۲۸ خردادماه توسط 
نماینده ســازمان شــهرداری ها و دهیاری های کشــور اباغ شده است 
که در این طرح خودروی »سمندســورن پاس« با قیمت ۳۶۲ میلیون 
تومان عرضه می شــود. وی با بیان اینکه در این طرح، شهرداری تهران از 
منابع داخلی خود تسهیاتی برای نوسازی تاکسی های فرسوده با کمک 
صندوق کارآفرینی امید در نظر گرفته اســت، ادامه داد: بر همین اساس 
وام ۱۵۰ میلیون تومانی با نرخ ۸ درصد ۶۰ ماهه با ســه ماه تنفس برای 

نوسازی تاکسی ها در نظر گرفته شده است.
رهبر با تاکید بر اینکه توافق نامه با صندوق کارآفرینی امید منعقد شده 
اســت که پس از انجام فرآیند اداری و تأمین منابع مالی، اطاع رسانی 
لازم برای نحــوه مراجعه متقاضیان به منظور ثبت نــام و بهره مندی از 
تسهیات عنوان شــده، انجام خواهد شــد.وی  در مورد ارزش اسقاط 
خودروی فرســوده نیز اعام کرد: با توجه به اینکه طرح نوسازی ناوگان 
به صورت کلید به کلید می باشــد و از آنجایی که اگر متقاضیان نسبت 
به ثبت نام و واریز وجه اقدام کنند؛ عما سه ماه دیگر با توجه به قرارداد 
منعقد شده با  خودروساز، خودروی جایگزین خود را دریافت می کنند، 
پیش بینی کرده ایم که قبل از تحویــل خودرو در طرح جدید، فراخوان 

از مراکز اسقاط برای اعام قیمت های جدید در دستور کار قرار گیرد.
مدیر نوســازی ناوگان ســازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهر 
تهران با بیان اینکه تاکسی های مدل سال ۹۱ و ماقبل می توانند از این 
تسهیات استفاده کنند، افزود: نوسازی تاکسی ها با توجه به آیین نامه 
ماده ۸ قانون هوای پاک مبتنی بر سن تاکسی نیست و تاکسی هایی که 

نتوانند معاینه فنی دریافت کنند، مشمول نوسازی هستند. 
رهبر در مورد نرخ نوســازی تاکسی های فرســوده نیز گفت: از ابتدای 
سال تاکنون ۹۸۸ پرونده نوسازی تشکیل شده که ۵۲۳ خودرو تحویل 
داده شده اســت و مابقی خودروها نیز طبق زمان بندی اعامی از سوی 
خودروساز تا اواسط تیرماه تحویل داده می شود؛ اما دقت داشته باشید 
که این خودروها بــه صورت تمام نقــد و بدون دریافت تســهیات از 
سوی رانندگان خریداری شده اســت و به زودی تسهیات نوسازی به 

رانندگان ارائه می شود.

ح جامع مدیریت پسماند در پایتخت ورت طر ضر
 معاون فرماندار تهران گفت: مدیریت پســماند مبتنی بر طرح جامع، 
گام بزرگی در ارتقای شــاخص های تــاب آورانه محیط زیســتی در 

کانشهر تهران خواهد بود.
 

سعید بشــیری در اولین جلســه کمیته راهبری طرح جامع مدیریت 
پسماند اظهار داشت: موضوعات محیط زیستی کانشهر تهران به ویژه 
عملکرد صحیح مدیریت پســماند، همواره مورد تاکید فرماندار تهران 
بوده از این رو کارگروه قانونی مدیریت پسماند شهرستان تهران با دقت 
نظر مضاعف موضوع را پیگیری خواهد کرد تا به نتایج قابل قبولی در این 
حوزه دست یابیم.وی با اشــاره به تصویب طرح جامع مدیریت پسماند 
در کارگروه مدیریت پسماند اســتان در ماه گذشته، گفت: تاکید بر این 
است که مطابق طرح جامع مدیریت پســماند، ارتقای متوازن در همه 
ابعاد طرح از جملــه مولفه های فنی، اجتماعــی، فرهنگی، اقتصادی و 
بهداشــتی احصاء شــود به طوری که با یک الگوی تاب آورانه محیط 

زیستی در حوزه مدیریت پسماند کانشهر تهران مواجه شویم.
بر اســاس این گزارش، تدوین چشــم انداز، اهداف کان، راهبردها و 
سیاست های طرح جامع شهر تهران، هوشمندسازی سیستم مدیریت 
پسماند، اصاح نحوه واگذاری خدمات مدیریت پسماند، نوماند )طرح 
نو در مدیریت پسماند(، بررسی پروژه های تحولی مدیریت پسماند در 
مجتمع های پــردازش و دفع و... از موضوعات مختلفــی بود که در این 

جلسه مطرح و در خصوص موارد فوق بحث و تبادل نظر شد.

 دستگیری سارقان ۲۰۰ میلیاردی از انبار 
تولیدی پوشاک

رئیس پلیس آگاهی پایتخت از دســتگیری ۲ ســارق حرفــه ای انبار 
تولیدی پوشــاک در بازار تهران، خبر داد و گفــت: متهمان در چندین 
نوبت ۲۰۰ میلیارد ریال پوشاک از انبار یک تولیدی سرقت کرده بودند.

به گزارش پایگاه خبری پلیس، ســرهنگ کارآگاه علی ولیپور گودرزی 
اظهار داشت: با وقوع سرقت های ســریالی از یک انبار تولیدی پوشاک 
در بازار تهران، موضوع رســیدگی به پرونده در دستور کار تیمی زبده از 
کارآگاهان اداره هفدهم پلیس آگاهی قرار گرفت.وی افزود: تحقیقات 
ابتدایی کارآگاهان نشــان می داد ۲ مرد در ســاعات پایانی شــب به 
انبار مورد نظر مراجعه و پــس از باز کــردن درب ورودی با کلید اقدام 
به ســرقت پوشــاک به ارزش ۲۰۰ میلیارد ریال کرده و پس از اعمال 
مجرمانه متواری شــده اند.رئیس پلیس آگاهی تهران بــزرگ با بیان 
اینکه سرقت ها در چندین مرحله انجام شــده است، گفت: کارآگاهان 
در نخستین  گام با بهره گیری از شــیوه های کشف نوین جرم و اقدامات 
اطاعاتی هویت متهمان را شناسایی کردند و متوجه شدند آنها نگهبان 
انبار و پیک موتوری تولیدی پوشــاک هستند. کارآگاهان پس از کشف 
این ســرنخ مهم در پرونده با روش های علمی و بررسی های موشکافانه 
مخفیگاه های این ۲ مرد را در نقاط مختلف تهران شناســایی و پس از 
هماهنگی هــای لازم با مرجع قضائی آنها را در چنــد عملیات  جداگانه 
دســتگیر کردند.متهمان پس از انتقال بــه اداره هفدهم پلیس آگاهی 
در تحقیقات ابتدایی به جرم خود مبنی بر ســرقت های متعدد از انبار 
پوشــاک تولیدی در بازار تهــران اعتراف و مقداری از اموال مســروقه 
به ارزش ۸ میلیارد ریال کشــف شد.وی با اشــاره به اینکه وسیله نقلیه 
ســارقان که از آن برای حمل اموال مسروقه اســتفاده می شد، کشف 
شده است، خاطرنشان کرد: با صدور قرار قانونی از سوی مرجع قضایی 
متهمان برای کشف جرائم احتمالی و شناســایی سایر شکات دیگر در 

اختیار کارآگاهان اداره هفدهم پلیس آگاهی قرار گرفتند.

دیوار

معاون آموزش متوسطه وزیر آموزش و پرورش گفت: 
فارغ التحصیان ۱۲ گروه و رشــته شــغلی در آزمون 
دبیری و ۱۷ رشته شغلی در آزمون هنر آموزی امسال 

می توانند شرکت کنند.
محمد مهدی کاظمــی، درباره چرایــی وجود برخی 
رشــته ها در دفترچه آزمــون اســتخدامی دبیری و 
هنرآمــوزی آموزش و پــرورش و نبود برخــی دیگر، 
توضیح داد: به طور کلی ۱۲ گروه و رشــته شغلی برای 
آزمون دبیری و ۱۷ رشــته شــغلی بــرای آزمون هنر 
آموزی می توانند شــرکت کنند که عناوین این رشته 

ها در دفترچه استخدامی درج شده است.
وی با بیان اینکه این رشــته ها متناسب با نیاز منطقه، 

استان و آمایش ســرزمینی و با چند رویکرد 
انتخاب شــده اند، ادامه داد: رویکرد نخست 
توجه بــه مناطق کم تر برخــوردار و اولویت 
تأمین نیروی انســانی در آن مناطق اســت. 
جاهایی که شاید بیشترین فراوانی نیروهای 
حق التدریســی و بازنشســته را داشت در 
اولویت بوده اند. درواقع بر این اســاس، نیاز 

سنجی انجام شده و توزیع رشته ها اتفاق افتاده است.
معاون آموزش متوسطه وزیر آموزش و پرورش درباره 
چرایی نبود برخی رشــته های مرتبــط در دفترچه، 
تصریح کرد: درباره اینکه چرا برخی رشته های مرتبط 
یک گروه آزمــون در دفترچــه نیســتند، باید گفت 

که آزمــون دبیری و هنرآمــوزی تخصصی 
است. آزمون دوره متوســطه با دوره ابتدایی 
متفاوت اســت چراکــه دروس آن متفاوت 
هستند و برنامه درسی مشخصی دارد. رشته 
های مرتبط هم بر اســاس عنوان دروسی که 

قرار است تدریس شود، انتخاب شده اند.
کاظمی در عین حال تاکیــد کرد: ما تجمیع 
رشــته های شــغلی را بر اســاس حوزه های تربیتی و 
یادگیری کــه در برنامه درســی ملی در ایــن آزمون 
دبیــری و هنرآموزی اســت، داریم. این امــر باید در 
ســالهای گذشــته انجام می شــد که انجام نشده بود 
و ما در بحث هــای رویکرد تحولی که مــد نظر وزارت 

آموزش و پرورش بود، در عناوین شــغلی و رشته های 
مرتبط بازنگری انجام دادیم. علت اینکه گفته می شود 
برخی رشته ها مثل حســابداری در دفترچه نیست از 
این جهت اســت که نیاز ما کمتر بــوده و اولویت ما در 

سایر رشته ها بوده است.
وی در پاسخ به این سوال که وجود رشته های پزشکی 
و داروسازی در دفترچه اســتخدامی باعث ایجاد این 
حاشیه شده است که آموزش و پرورش به دنبال جذب 
پزشک و داروســاز به عنوان دبیر اســت، گفت: عنوان 
مدرک پزشکی برای درس زیست شناسی امکان پذیر 
بوده اســت و از این طریق به عنوان رشته مرتبط اعام 

شده است.

 سخنگوی ســازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی شهر 
تهران، گفت: بــه دلیل برخــورد اتوبوس مســافری به 
گاردریل های اتوبــان تهران - قم که صبــح دیروز اتفاق 

افتاد، ۲ نفــر جان خــود را از دســت دادند.جال ملکی  
گفت:حادثــه در ســاعت ۵:۲۸ دقیقه صبح و در مســیر 
جنوب به شمال آزادراه تهران - قم به سازمان آتش نشانی 

اعام شد.وی با بیان اینکه ماموران ۲ ایستگاه آتش نشانی 
به محل حادثه اعزام شدند، اظهار داشت: با حضور عوامل 
آتش نشانی در محل حادثه، مشخص شد که یک اتوبوس 

بین شهری با بیش از ۲۰ نفر مســافر که از شهر یزد عازم 
تهران بود، بنا به دلایلی از مســیر خارج و بــا بلوک های 

نیوجرسی حاشیه بزرگراه برخورد کرده است.

آموزش

تصادف

خریدار   معــاون اول قــوه قضائیه گفت: 
اکنون دســتگاه قضائــی با ۸۰ دســتگاه 
اجرایــی و نهاد حاکمیتــی ارتباط مجازی 
برخط دارد و در ســال گذشته ۱۶۷ میلیون 

مبادله الکترونیک انجام شده است.
به گــزارش قــوه قضائیه، حجت الاســام 
والمســلمین محمد مصدق به مناســبت 
هفته قوه قضائیه در یــک برنامه تلویزیونی 
اظهارداشــت: مطابــق قانــون جمهوری 
اســامی ایران، پنج وظیفه برای دســتگاه 
عدلیه تعریف شده که این پنج مهم در سند 
تحول قضایی به عنوان ســند بالا دســتی 
تدوین و براســاس آن باید برنامه های کوتاه 
مدت، میان مدت و بلند مدت تدوین شــده 

است.
وی افزود: در بین این پنج برنامه مهمترین 
وظیفه که انتظار اساسی مردم نیز محسوب 
می شــود، این اســت که زمانی که مردم به 
دادگســتری ها مراجعه می کنند اطمینان 
داشته باشند که قوه قضائیه با آنها براساس 
عدالــت رفتــار می کند؛ یعنــی مهمترین 
خواســته خواهان و خوانده، شاکی و متهم 
آن است که وقتی وارد دادگستری می شند، 

احساس امنیت داشته باشند.
مصدق گفت: یکــی از مســائل مهمی که 
در دســتگاه قضائی به دنبال آن هســتیم 
مســئله قضازدایی اســت و برای بسیاری 
از موضوعــات نیازی به مراجعــه به دادگاه 
نیست. به عنوان مثال در تصادفات رانندگی 
نیازی به مراجعه به دادگســتری نیســت 
و اگر کمیســیونی برای رســیدگی به این 
پرونده باشــد حجم زیــادی از پرونده ها در 

دادگستری کاهش می یابد.
وی گفت: کســی که حــق با او اســت و به 
دادگســتری مراجعه می کند باید احساس 
آرامش کند و کسی که حق با او نیست باید 
بلرزد. ما برای اینکه ایــن انتظار به صورت 

مطلوب اجرا شود فاصله زیادی داریم.
معــاون اول قوه قضائیه اضافه کــرد: برای 
رســیدن به این هدف هم به فرهنگ سازی 
و هم به قانون نیاز داریم. آنچه که درســت 
قوه قضائیه اســت و مردم انتظار دارند این 
است که همکاران قضائی به مردم با محبت 
برخورد کنند. متهم هر جرمی که داشــته 
باشــد، قاضی حق ندارد که سر او فریاد بزند 

اما کثرت کار آرامــش را از همکاران قضائی 
می گیــرد. به همــکاران قضائــی توصیه 
می کنم که براســاس آموزه های اسامی با 

اصحاب دعوا برخورد کنند.

لایحه قضازادئی به مجلس ارسال شد
وی افــزود: لایحــه قضازادئی بــه مجلس 
ارسال شده اســت و اگر این لایحه به قانون 
تبدیــل و اجرا شــود حدود یــک چهارم 

پرونده ها دستگاه قضائی کاهش می یابد.
معاون اول قوه قضائیه گفت: آیین دادرسی 
کیفری مترقی اســت اما مطابــق نیاز روز 
نیســت؛ این قانون بــرای دادگاهی تدوین 
شده اســت که قاضی روزانه یک پرونده را 

رسیدگی می کند.
مصدق افزود: زمانی کــه در محافل علمی 
بحث می شــود همه آیین دادرسی را قبول 
دارند زیرا حقوق شــاکی و متهــم در نظر 

گرفته شده است.
معاون اول قوه قضائیه درباره زمان بندی در 
اجرای سند تحول قضایی گفت: سند تحول 
قضایی پنج سال قبل توسط رئیس وقت قوه 
قضاییه تدوین شد و در این سند برنامه های 
کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت تدوین 
شده است. این سند از نظر ما اجرا شده اما از 

نظر مردم اجرا نشده است. برخی از قوانین 
در مســیر تصویب در دولت و مجلس است 
که زمان بر اســت.مصدق افزود: حدود ۸۵ 
درصد از سند تحول قضائی که برعهده قوه 
قضائیه قرار دارد اجرا شــده اما در مجموع 

حدود ۳۰ درصد آن اجرا شده است.

گزارش پیشرفت سند تحول قضائی 
به زودی منتشر می شود

وی افزود: ارائه گزارش از میزان پیشــرفت 
ســند تحــول قضائــی برعهــده معاونت 
راهبردی قوه قضائیه اســت کــه آماده و به 

زودی منتشر می شود.
معــاون اول قوه قضائیه درباره هوشــمند 
ســازی دســتگاه قضایی گفت: ســامانه 
هوشمند اســتعامات مالی، چهار استعام 
مهــم را در اختیار اجرای احــکام قرار داده 
است. در ســال ۱۴۰۱ نزدیک سه میلیون 
استعام توسط این ســامانه انجام شده که 

۵۰۰ درصد رشد داشته است.

افزایش سرعت اجرای احکام
وی بــا بیان اینکــه میزان ســرعت اجرای 
احکام افزایش پیدا کرده است، افزود: سال 
قبل قضات بیش از یک میلیون و ۷۰۰ هزار 

اســتعام از طریق این ســامانه و به صورت 
برخط انجام شده است.

مصدق دربــاره حمایت دســتگاه قضایی 
از تولیــد گفت: سیاســت های کلی اقتصاد 
مقاومتی در ســال ۹۲ اباغ شــد و در قوه 
قضاییه ســتادی با عنوان ســتاد پیگیری 
سیاســت های اقتصاد مقاومتی تشــکیل 
و از افرادی که موثر هســتند دعوت شــد. 
یک جلســه رئیس ســازمان بورس دعوت 
و راه های کمک به بورس بررســی شــد و 
تاکنون ۱۰ جلســه اســت ســتاد تشکیل 
شــده اســت. در نتیجه اقدامات این ستاد 
از تعطیلــی حدود ۴۴ هــزار واحد تولیدی 

جلوگیری شد.
وی گفت: برخی از سرمایه گذاران خارجی 
دوست دارند در ایران سرمایه گذاری کنند، 
اما ترس دارند. بنــده اعام می کنم ایرانیان 
خارج از کشــور که قصد دارند در کشــور 
سرمایه گذاری کنند به هیچ وجه دستگیر 
نمی شــوند. افرادی هم که پرونده دارند هم 
می توانند به کشــور بیایند و مشکلی برای 

آنها پیش نمی آید.
معاون اول قوه قضائیــه درباره ایجاد امنیت 
روانی در جامعه گفت: یکی از مســائل مهم 
که بعد از بیانات رهبــر معظم انقاب به جد 

پیگیری می شــود موضوع صیانت از امنیت 
روانی جامعه است.مصدق ادامه داد: افرادی 
که بی جهت جامعه را متشنج می کنند، همه 
افراد بدی نیســتند و گاهی بــا قصد قربت 
مســئله ای را مطرح می کنند امــا جامعه را 
منشنج می کنند و قوه قضاییه وظیفه دارد با 
این افراد برخورد کند. به عنوان مثال مطرح 
شــد که نمایندگان مجلس برای استیضاح 
نکردن وزیری خــودرو دریافت کرده اند که 
جامعه را به چالش کشــید و نگاه مردم را به 

یک قوه بدبین کرد.

لایحه صیانت از امنیت روانی جامعه 
در قوه قضاییه تهیه شده است

وی گفت: اکنــون لایحه ای به نــام لایحه 
صیانــت از امنیــت روانی جامعــه در قوه 
قضاییه تهیه شده است که در آستانه ارسال 
به دولت اســت؛ اگر این لایحه تصویب شود 

قوه قضاییه بهتر می تواند عمل کند.

تهیه سند نظام قضایی فضای مجازی
معاون اول قوه قضائیه در مورد تهیه ســند 
نظام قضایی فضای مجازی گفت:  مقدمات 
این ســند در دادستانی کل کشــور تهیه و 
به معاونت حقوقی ارسال شــده است. این 
ســند در مورد تمام مسائلی است که فضای 
مجازی را الــوده می کند کــه امیدواریم به 

نتیجه برسد.
معاون اول قوه قضاییه افزود: براساس اصل 
۱۵۶ قانــون اساســی یکــی از وظایف قوه 
قضاییه پیشــگیری از وقوع جرم است یکی 
از معاونت های قــوه قضاییه هــم معاونت 
اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم است 
که کار آن پیشگیری است. یک شورایی هم 
تحت عنوان شورای پیشگیری از وقوع جرم 

فعال است.
مصدق اظهارداشــت: در پیشگیری از وقوع 
جرم همــکاری تنگاتنگی بــا دولت داریم 
بررســی کنیم چگونه زمینه ها لغزش را از 
بین ببریم که پرونده ای تشــکیل نشــود. 
اکنون دادستان های سراسر کشور روی این 
موضوع کار می کنند. واقعیت این اســت که 
قوه قضاییه پرونده تولیــد نمی کند و جرم 
جای دیگری رخ می دهد که پرونده تشکیل 

می شود.

خریدار   معاون امور زنان و خانواده رئیس 
جمهور گفت: اصاح روش های رفتاری در 
جشــن ها، آداب و رســوم و برخی تقیدات 
غیر صحیح قومیتی و بــدون مبنای اصولی 
و همچنین عــادات مختلــف در ازدواج و 
تشکیل خانواده باید مورد بازبینی و اصاح 
قرار گیرد.انســیه خزعلی درباره ضرورت و 
اهمیــت ازدواج و پایداری خانــواده اظهار 
کرد: زوجیت اســاس خلقت است و خداوند 
همــه چیــز را از ۲ جنس بــا ویژگی های 
مختلف آفریده اســت و این مساله را در آیه 
شــریفه من کل شــی خلقنا زوجین لعلکم 
تذکرون متذکر می شــود و ایــن زوجیت 
موجب حیات، نشــاط، بالندگی، رشــد و 

پایداری زندگی می شود.
وی افزود: مراحل مختلفی باید در تشــکیل 
یک خانواده مورد رصد قرار گیرد، اولین امر 
تببین موضوع ازدواج و خانواده در جامعه و 
فکر افراد، تقدس قائل شدن برای خانواده، 
نوع خانواده ، تعریف شــکل فطری خانواده 
براساس خلقت و تنظیم آن در نگاه صحیح 
به خانواده مــی تواند در تشــکیل زندکی 

مشترک نقش مهم و اساسی داشته باشد.
معاون امور زنان و خانــواده رئیس جمهور 
درباره شــرایطی که زوجین بتوانند در کنار 
هم قــرار گیرند، توضیــح داد: در واقع زوج 
ها باید افکار، ایده هــا و روحیات هماهنگی 
داشــته باشــند، هماهنگی چیزی فراتر از 
مثلیت اســت، گاهی مثل هــا هماهنگی و 
کفویت ندارند اما هماهنگی در شاخص های 
اصلی باید وجود داشــته باشــند و تنوع در 
فــروع و ســلیقه ها مانع زوجیت مناســب 
و کفویت نیســت.خزعلی یادآورشــد: در 
موضوع تشکیل خانواده، عنایت به معنویت 
و پرهیــز از تجمات و اســراف، زیاده روی 
و چشــم و هم چشمی از مســائلی است که 
باید در فرهنگسازی جامعه به صورت ویژه 
ســرمایه گذاری شــود و اصاح روش های 
رفتاری در جشن ها و آداب و رسوم و برخی 
از تقیدات غیرصحیح در ســنتهای اقوام و 
عادات غیر اصولی مــورد بازبینی و اصاح 

قرار گیرد.
وی با بیــان اینکه در مرحله بعــد تحکیم، 
پایــداری و ماندگاری خانواده بســیار مهم 

اســت، گفت: تاب آوری، صبر و ایستادگی 
بر ارزش ها و تحمل بسیاری از نداشتن ها و 
مشکات در مسیر زندگی زناشویی طبیعی 
اســت و باید زندگی زوجین برمبنای حل 
این مشکات و رفع آسیب های برهم زننده 

اساس خانواده استوار باشد.
یکــی از مــوارد ایمن ســازی خانــواده ، 
پیشگیری از آفت هایی است که زن و مرد را 
تهدید می کند، بطور مثال حفظ حریم های 
زن و مرد در فعالیت هــای اجتماعی، حفظ 
حریم های دوســتی که گاه بــه انحرافات 
منجر می شود و خانواده را در معرض تهدید 

فروپاشی قرار می دهد.
معاون رئیس جمهور یادآورشد: همچنین 
رشــد روزافزون ســواد خانواده، بالا رفتن 
آموزش های مرتبط با شــیوه های رفتاری 
زوجیــن با یکدیگــر، والدین بــا فرزندان ، 
فرزنــدان با یکدیگر شــود تــا در نهایت به 
صمیمت ، تعالی و ارتقا سطح خانواده کمک 
کند زیرا اعضای خانواده نیــاز به آموزش و 
بالابردن ســطح آگاهی، تحمــل و ارتقای 

رفتاری خود با یکدیگر دارد.

خزعلی با تاکید بر اهمیــت حفظ خانواده 
و ایمن ســازی، عنوان کرد: یکــی از موارد 
ایمن ســازی خانواده ، پیشــگیری از آفت 
هایی اســت که زن و مرد را تهدید می کند، 
بطور مثــال حفظ حریم هــای زن و مرد در 
فعالیت های اجتماعی، حفــظ حریم های 
دوســتی که گاه به انحرافات منجر می شود 

و خانــواده را در معرض تهدید فروپاشــی 
قرار می دهــد.وی افزود: امــور مورد توجه 
پایداری باید تضمین کننده شرایط سالم و 
کیفیت مناســب خانواده باشد که زیربنای 
آن آموزش تبیینی است که پیش از ازدواج 
تا نهایت زندگی و تشکیل خانواده گسترده 

باید تداوم داشته باشد.

شرکت ۲۹ رشته شغلی در آزمون دبیری و هنرآموزی

برخورد اتوبوس با گاردریل در اتوبان تهران - قم به مرگ ۲ سرنشین منجر شد
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 »آکتور« ناموفق و موفق
رومینا روشــن بین اگر مهم ترین وظیفه ی ســریال جذب مخاطب 
باشد و در امریکا به عنوان صنعت خاقانه از آن اسم برده شود و از سوی 
دیگر به دلیل زمان زیادش نسبت به فیلم ســینمایی پر هزینه تر باشد 

پس اولین وظیفه ی آن به قطع جذب مخاطب است.
تجربه نشــان داده مهمتریــن مجموعه ها و فیلم های ســینمایی در 
بخش فیلم نامه موفق بودند یعنی فیلمنامه بــه عنوان یک عنصر مهم 
در یک مجموعه تاثیرگذاری بســیاری دارد. یکی از ســریال هایی که 
به تازگی پخش آن در شــبکه نمایش خانگی تمام شده آکتور ساخته 
نیما جاویدی اســت. این مجموعه اما نکته منفی اش به نوعی فیلمنامه 
است. نکته ی اصلی درباره آکتور اینکه فیلمی که تمرکزش را از پیرنگ 
اصلی به خرده پیرنگ تغییر می دهد باید خــرده پیرنگ های جذاب و 
دراماتیکی درســت کند. در آکتور ما تا چند قسمت اول منتظر پیرنگی 
هستیم که نویسنده به ما نشــان دهد که پیرنگ اصلی چه چیزی است 
و بعد کم کم متوجه می شــویم که قرار است ما خرده پیرنگ ها را دنبال 

کنیم که انها به شدت لاغر و نحیف هستند.
در قســمت دیگری از ایــرادات فیلمنامه می توان به دیالوگ نویســی 
ســریال اشــاره کرد که چند وجه منفی دارد. اولین وجه ش دیالوگ ها 
ریتم و تمپو یا زیبایی شناســی کافی را برای ادای کلمات به واسطه ی 
بازیگر ندارند و خیلی وقت ها لحنی کــه بازیگر برای دیالوگ ها انتخاب 
می کند به شدت تصنعی است نکته ی دیگر در دیالوگ نویسی فیلم به 
دلیل عدم وجود شخصیت پردازی های پیچیده خیلی وقت ها نویسنده 
ادبیات کارکترها را شــبیه هم می کند و بازیگرها دیالوگ های اضافه و 
زیادی دارند و به دلیل خرده پیرنگ هــای نحیف موقعیت ها در دیالگو 
ها به دل نمی شــینند. از دیگر ایرادات دیالوگ که شاید کمی سلیقه ای 
باشــد به دلیل دکوپاژها و صحنه هــای هنرمندانــه و خاقانه ی فیلم 
مخاطب منتظر یک لحن و دنیای منحصر به فرد ســاخته شده توسط 
نویسنده است ولی دیالوگ ها، این لحن و این فرم را پوشش نمی دهند 

و تخت به چشم می ایند.
در کارگردانی کاما پر واضح است که کارگردان وسواس و دقت زیادی 
به خرج داده است که می شود از چند ســو به آن نگاه کرد. جاویدی به 
جزییات زیادی در ســاخت ســریال آکتور توجه کرده که شاید کمتر 
در سریال های ایرانی شاهد آن باشــیم و از این سو قابل ستایش است. 
ما شاهد میزانس ها و دکوپاژهای پر زحمت هســتیم حتی در انتخاب 
بازیگرهای فرعی هــم می توان دقت نظر او را دید که کاما مهندســی 

شده کارگردانی کرده است.
 البته از سویی هم می توان این موارد را منفی تلقی کرد چرا که ما کاما 
شــاهد کارگردانی، فیلمبرداری و طراحی صحنه ی کار هستیم و آن را 
در تک تک پان ها می بینیم در حالی که اگر هارمونی ســریال رعایت 

می شد ما باید آن را حس می کردیم.
تدوین سریال که می تواند متکی به کارگردانی باشد، به شدت کند است 
به طوری که حس می شــود تدوینگر تمام پان هایی که گارگردان از 
ابتدا تا انتها گرفته، استفاده کرده است و مراقب ریتم و زیبایی شناسی 

نبوده است. 
البته ممکن است دکوپاژ جاویدی دســت تدوین گر را بسته و او مجبور 
بوده برای استفاده از پان ها از تمام آن استفاده کند و یا شاید مچ کات و 

نقطه ای که بتوان ریتم آن را بهتر کند نداشته است.
یکی از نقاط قوت ســریال که تماما عیان است کار مرتضی نجفی است. 
از ترکیب بندی ها تا استفاده ی لنز ها و نورهای زیبا و حرکات به شدت 
پیچیده می توان دید که برای تک تک پان ها اعم از نکاتی که گفته شد 
زحمت کشیده شده و به هیچ عنوان سرســری از ان نگذشته است ولی 
نکته ای در فیلمبرداری بعد از دو سه قسمت ازار دهنده می شود آن هم 
استفاده از منبع نور طبیعی در تمامی سکانس ها است. به طوری که در 
سکانس های روز آباژورهایی وجود دارد. به طور مثال در لوکیشن عطر 
فروشی منبع نور طبیعی و زیادی وجود ولی باز ما شاهد منبع نور روی 
تمامی دیوارها هستیم. درست است که زیباست اما برای درام زیبایی، 
تعریف پیچیده تری وجود دارد که این نکته به شــدت گل درشت و به 

چشم می اید.
وقتی قصه ی فیلم را برای کسی تعریف کنیم شــاید اولین نکته ای که 
به آن فکر کند، فرصت جولان برای بازیگران اســت. بازی در بازی های 
زیاد، گریم ها و لباس های متنوع ولی بازی ها به شــدت در چند بازیگر 
بخصوص خیلی تخت و ســردرگم اســت که می توان دلیل اصلی ان را 
همان نکاتی که دربــاره ی فیلمنامه گفتیم یعنی عــدم هارمونی لحن 
بین کارگردانی، فیلمنامه، دیالوگ نویسی و شخصیت پردازی دانست 
در بسیاری از قســمت ها متوجه آشــفتگی لحن و نوع دیالوگ گویی 
هستیم. البته دو بازیگر اصلی از قسمت هایی به بعد یا آنها لحن شخصی 
برای خود می ســازند و یا ذهن مخاطب بازی انها را بــه یک لحن ثابت 

می رساند.
یکــی از زیبایی های این اثــر و نکته ی مثبت آن موســیقی درجه یک 
رامین کوشا است موسیقی که برعکس کارگردانی که قبلتر به آن اشاره 
شد، حس می شود اما شنیده نمی شــود. هرچند که سریال در جذب 
مخاطب موفق عمل نکرد اما در بســیاری از قسمت ها تاثیر مثبتی می 

توان در فرهنگ سریال سازی ایران داشته باشد. 
در حقیقت می توان ســریالی ســاخت که جزییــات و مباحث زیبایی 
شناسی آن از فیلم های سینمایی بهتر باشد به طوری که حفظ کردنش 
در بیست قسمت، کاری به شدت ســخت و طاقت فرسا بوده و باید یک 

خسته نباشید به عوامل گفت.

دیدگاه

عطیه موذن  سروش محمدزاده کارگردان 
»ســوران« ضمن اشــاره بــه چالش هایی 
که در فرآینــد تولید این مجموعه داشــته 
است، یکی از شــروط خود برای قبول این 
کار را نبود بازیگــران اســم دار و چهره در 
ســریال عنوان کرد. تاکنون ۶ قســمت از 
ســریال »ســوران« به عنوان جدیدترین 
اثر تلویزیونی در حــوزه تاریخ معاصر که به 
اتفاقات ملتهب کردســتان از قبل از انقاب 
تا آغاز جنگ می پردازد پخش شــده است. 
»سوران« به کارگردانی سروش محمدزاده 
و تهیه کنندگــی مجتبی فرآورده ســاخته 

شده است.
این ســریال محصولی از مرکز سریال سوره 
اســت که با نگاهی اقتباســی، سراغ کتاب 
»عصرهای کریســکان« رفته است. کتابی 
که راوی آن خاطراتی پر فراز و نشــیب بیان 
کرده و اینجا بــه مقطعی از ایــن خاطرات 

سخت و ملتهب پرداخته شده است.
بــه بهانــه پخــش قســمت های ابتدایی 
»سوران« با ســروش محمدزاده کارگردان 
سریال گفتگویی داشــتیم تا از چالش ها و 
ســختی های او در جدیدتریــن تجربه اش 
بپرسیم. کارگردانی که برای اولین بار سراغ 
مجموعه ای در حال و هــوای تاریخ معاصر 

رفته است.

 شــما بیشــتر در حوزه ملودرام کار 
کرده اید و این اولین بار بود که در کارنامه 
خود ســراغ ســریالی در حوزه تاریخ 
معاصر می روید درباره تجربه »سوران« 
بگویید و اینکه چه بخشی از این سریال 

برای خودتان جذاب بوده است؟
»ســوران« برای من یک چالــش جدی و 
جدید بود و دوســت داشــتم کاری بسازم 
که تا حــالا انجام نــداده ام. در نتیجه وقتی 
چنین پیشنهادی به من ارائه شد، استقبال 
کردم که وارد یک چالش تازه شوم. در حوزه 
کاری خودم فضاسازی همیشه جذاب ترین 
بخش این شــغل برایم بوده است که شامل 
همه فضاهــای جغرافیایی، لبــاس و گریم 
می شــود. به ویژه انتخاب بازیگران جدید 
یا چهره هــای کمتر دیده شــده هم بخش 
دیگــری از ایــن فضاســازی اســت که از 

چالش های جذاب برای من هستند.

 چه ملاحظه ای داشــتید که حاصل 
کارتان شبیه سایر فیلم و سریال هایی 
که در این فضا ســاخته شــده است 

نشود؟
من آثاری را که در این حوزه خصوصاً تاریخ 
معاصر و جغرافیای کردستان ساخته شده 
بود را نگاه کردم و دوســت داشتم مدلی با 
قصه برخورد کنم که اولاً وامدار سایر آثار در 
این حوزه نباشد و اثر خودم باشد و دوم اینکه 
مخاطب تلویزیون در آن در نظر گرفته شود 
یعنی بدانم برای مخاطب تلویزیون این کار 

را انجام می دهم نه سینما. روایتی باشد که 
مخاطب تلویزیون با آن همراه شود.

 فکر می کنم در ایــن مقطع تاریخی 
تا بــه حال خــود کردســتان را در 
سریال های تلویزیونی به این پررنگی 
نداشتیم برای بازنمایی این تصویر چه 

چیزی برای شما مهم بود؟
مهمترین بخش، بازنمایی باورپذیر جغرافیا 
و مردم بود. اگر بخواهیم دربــاره دو عنصر 
مهم در این بخش صحبت کنیم آن دو مولفه 
جغرافیا و مردم هســتند. ما به چهل و اندی 
سال قبل مراجعه می کنیم که نه اثری از آن 
جغرافیا مانده اســت و نه مردمی که در آن 
جغرافیا زیســت کرده اند. برای باورپذیری 
این تصویر باید بــه عکس ها و تصاویر رجوع 
کنید. البته برای من مهم بــود رگه هایی از 
درام و ملودرام را هم تزریق کنم که مخاطب 
عام را هم همراه کنم و نخواســتم اثرم صرفاً 
کاری مستندگونه باشــد. ما نمونه هایی در 

سینما از این فضای مستندگونه هم داریم.

 مثل برخی مســتندهای سینمایی 
محمدحسین مهدویان.

بله چنین آثاری را داشــتیم که در ســینما 
هم جــواب می دهــد اما ممکن اســت در 
همه درام هــا و یا برای مخاطــب تلویزیون 
جواب ندهد. ســلیقه خودم هم این اســت 
که سینما را ســینما ببینم و این نگاه بیشتر 
برایم جذاب است. تاکید بر درام و ملودرام، 
میزانســن های ســینمایی و حرکت های 

دوربین توجهم را بیشتر جلب می کند.

 آنچه که به شــما ابتدا پیشنهاد شد 
کتاب بود و یا فیلمنامه کامل؟

زمانی که به من کار پیشــنهاد شد قصه ای 
به صورت ســیناپس از کتاب اقتباس شده 

بود. فیلمنامه نبود و قصه به گونه ای بود که 
وجوه ســینمایی آن کم بود و خیلی فراتر از 
۱۳ قســمت بود. کتاب هم از مقطع پیش از 
انقاب شروع می شــود و خاطرات نویسنده 
تا اواســط دهه ۷۰ ادامــه دارد در نتیجه ما 
تصمیم گرفتیم مقطعی را انتخاب کنیم که 
قابل بازگویی باشــد، محدود باشد و شرایط 

تولید آن مهیا باشد.

 قصه شــما الان چه دورانــی را در 
برمی گیرد؟

ما از خرداد ۵۷ تــا شــهریور ۵۹ را در نظر 
گرفتیم و آغاز جنگ پایان سریال ماست.

 از غافلگیری های سریال هم بگویید 
که می تواند یک ســکانس سخت یا 

چالش برانگیز باشد.
مســیر زندگی سوران که داســتان زندگی 
شــهید امیر ســعیدزاده ملقب به ســعید 
سردشتی، بســیار زندگی پرفراز و نشیبی 
خصوصاً در این مقطعی است که ما انتخاب 
کرده ایم. میزان ســختی هایی کــه بر این 
کاراکتر حادث شــده گاهی ممکن اســت 
خارج از ظرفیــت مخاطب باشــد و بگوید 

کاراکتر چقدر سختی کشیده است.
واقعیت این اســت که نمایش همین مسیر 
جذابیــت دارد. شــاید آن غافلگیــری در 
برخی صحنه هایی است که در فضای تولید 
تلویزیونی در ســال های اخیــر کمتر دیده 
شده اســت. به لحاظ پروداکشــن و حجم 
درگیری های مسلحانه که اتفاق افتاده است 
و حتی لوکیشن ها و فضاهایی که دیده شده 
اســت و بخش جلوه های ویژه همه به لحاظ 
تنوع بصری و ساختار و … می توان به عنوان 
ویژگی های کار مورد توجه قرار داده شــود. 
می توان به مخاطبی که این چند قســمت 
را دیده اســت بگویم ســریال هرچه جلوتر 

می رود جذاب تر هم می شود.

 بازیگران ســریال بیشتر ناشناخته 
هستند چقدر سراغ چهره ها رفتید؟ 
اگر »نه« شنیدید می توانید به این هم 

اشاره کنید.
اتفاقــاً یکی از شــروط ابتدایی مــن برای 
کارگردانی این ســریال این بــود که هیچ 
بازیگر عنوان دار یا اســم آشنایی در سریال 
نباشد. خدا را شــکر تهیه کننده هم از ابتدا 
موافق بود. موافقت ســفارش دهنده را هم 
توانســتیم جلب کنیم. دلیلم هــم این بود 
که همان باورپذیری کــه در ابتدا گفتم را به 

تصویر بکشیم.
ما هرچقدر ســراغ چهره های ناآشــناتری 
برویم درجه باورپذیری هــم بالاتر می رود. 
روی این موضوع هم از ابتــدا توافق کردیم 
و اصاً ســراغ چهــره ای نرفتیــم که »نه« 
بشــنویم. در انتخاب هایمــان دقت کردیم 
که صورت ها و شــخصیت ها به لحاظ درام 
و چهره هــای واقعی که در تاریــخ بودند به 

کاراکترهای مد نظر ما نزدیک باشد.
به جز ســوران خیلــی از کاراکترها زاییده 
تخیل است یا تلفیقی از چند کاراکتر است 
که در کتاب »عصرهای کریسکان« از آن ها 
حرف زده شده است. باورپذیری دلیلی بود 
که ســراغ افرادی رفتیم که یا به لحاظ بازی 
در تئاتر درخشــیده بودند و یا اولین بار بود 
جلوی دوربین رفته بودنــد و یا تجربه های 

قبلی آنها هنوز دیده نشده بود.
ممکن بود در دوران فیلمبرداری ســختی 
بیشتری داشته باشیم و حتی در پیش تولید 
تمرین های زیادی مخصوصاً برای لهجه ها 
داشتیم که سختی های کار را هم بالا برد اما 
ما با کوله باری از انگیــزه مواجه بودیم که تا 
پایان کار برای همه بازیگران وجود داشــت 

و کمک می کرد کیفیت را هم ارتقا دهیم.

 غیر از نکاتی که گفتید چالشی ترین 
بخش ساخت این ســریال برای خود 

شما چه بود؟
اولین و مهمترین چالش انتخاب جغرافیای 
مناســب بود که بتوانیــم جغرافیای ۴۰ و 
خورده ای ســال پیش را در آن بازســازی 

کنیم.

 به کردستان هم نرفتید ظاهرا؟ً
بله چــون امکان تولید چنیــن کاری با این 
پروداکشــن در کردســتان فراهم نیست. 
آن جغرافیا به کلی دســتخوش تغییر شده 
است و حتی اگر شــرایط مهیا بود لوکیشن 
همان لوکیشــن های ۴۰ سال پیش نبود. با 
مدیریتی که دکتر محمدرضا شجاعی مدیر 
هنری کار انجام داد توانســتیم لوکیشــن 
هایی بکر و واقعــی در اطراف تهــران پیدا 
کنیــم؛ از جمله در روســتاهایی ســمت 
خاورشهر، شهرک ســینمایی دفاع مقدس 
و غزالی و… توانســتیم کل لوکیشن ها را 
بازســازی کنیم. همچنین مقطعی را برای 
آنکه بتوانیم جغرافیای وســیع کردستان 
و زاگــرس را نمایــش دهیــم در یاســوج 
فیلمبرداری کردیم. قرار بود بخش دیگری 
هم چنین فضایی را داشته باشیم که نشد به 

یاسوج بازگردیم.
بعد از این شاید لهجه مهمترین چالش من 
بود و دغدغه این را داشتم که همه بازیگران 
لهجه ای یکدست و یک شکل داشته باشند 
که نــه ادا و تقلیدی باشــد و حالت تصنعی 
بگیرد و نه اینکه همه شــبیه به هم صحبت 
کنند. اکثــر بازیگران این ســریال غیرکرد 
بودند و ما ۲ ماه تمرین فشرده برای بازیگران 
غیر کــرد داشــتیم. برخی هم مثل آســو 
پاشــاپور یک اصالت کــردی دارد اما آنجا 
زندگی نکرده است و شــاید به همین دلیل 
آواها فقط به گوش او بیشــتر آشــنا بود. به 
نظرم این دوره فشرده که مشاور لهجه برای 

بازیگران گذاشت خیلی به آنها کمک کرد.
برای بقیه عوامل و بازیگران فرعی تر ســعی 
کردیم ســراغ کســانی برویم که ترجیحاً 
اصالت کردی داشــتند و یا حتی خودشان 
ســاکن کردســتان بودند. بازیگرانی مثل 
مصطفی کولیوندی، احمد جعفری، احمد 
صدفی و… که خودشــان هم کــرد بودند. 
تلفیق اینها باعث شد کار از یک کیفیت ۸۰ 

یا ۹۰ درصدی برخوردار باشد.

 مخصوصاً که اقــوام مختلف دقت و 
حساسیت بالایی در بازنمایی خود در 

فیلم ها و سریال ها دارند.
به همیــن دلیل خیلــی روی این مســاله 
وســواس داشــتیم. حتی خیلی از عوامل 
صحنه هم کرد بودند مثاً طــراح صحنه و 
لباس ما و یا برخی دستیاران هم کرد بودند و 
اگر کلمه ای یا آوایی به گوش آنها اشتباه به 

نظر می رسید همان جا می گفتند.

در »پاتوق مستند« مطرح شد

فرزند حمید نوری خواست مستند پدرش را بسازیم

خریدار  جلســه نمایش و نقد و بررســی 
مســتند »بی وتن ها« به کارگردانی حسین 
شــمقدری به عنوان اولیــن برنامه از فصل 
جدید برنامه »پاتوق مســتند« در ســینما 

سپیده برگزار شد.
 به نقل از روابط عمومی برنامه، اولین برنامه 
از فصل جدید برنامه »پاتوق مســتند« که 
از ســال ۱۴۰۱ توسط ســازمان سینمایی 
سوره و در راســتای هم اندیشی و هم افزایی 
میــان مستندســازان و عاقه منــدان به 
سینمای مســتند، راه اندازی شده بود، روز 
پنجشــنبه اول تیر با نمایش و نقد و بررسی 
مســتند »بی وتن ها« به کارگردانی حسین 
شــمقدری و تهیه کنندگی محمدحســن 

مددی در سینما سپیده برگزار شد.
حامد شــکیبانیا کــه اجرای ایــن برنامه 
را برعهــده داشــت، بیــان کرد: بیشــتر 
مســتندهایی کــه حســین شــمقدری 
می ســازد، غیرقابل پخش اســت اگرچه 
خود این اتفاق را مثبــت ارزیابی می کند. 

امیدواریم »بی وتن ها« به کمک شبکه های 
مجازی و رســانه های اجتماعــی امروز به 
دست مخاطبان برســد چراکه این مستند 
تاش یــک فرزند بــرای رســاندن فریاد 
مظلومیت پدرش از طریق مستند و رسانه 

است.
حسین شمقدری کارگردان »بی وتن ها« در 
ادامه عنوان کرد: منِ مستندســاز احساس 
می کنم باید ظلمی که در تاریخ ما بر برخی 
افراد گذشــته و کمتر دیده شــده است، در 
قالب مســتند روایت کنــم. همچنین باید 
بگویم که پشت سینمایی که ظاهرش زیبا و 

هنر است، یک جنگ نمایانی است.
این مستندســاز با بیان اینکه مجید نوری 
فرزند حمید نوری را که سوژه »بی وتن ها« 
است، بســیار اتفاقی در یک پاساژ ماقات 
کرد و همین مســاله دلیل ساخت مستند 
شد، عنوان کرد: ایشان به من گفت که پدرم 
را در ســوئد زندانی کرده اند و هم اکنون در 
انفرادی اســت. مجید نوری از من خواست 

با دغدغه خودش مســتند بســازیم و حتی 
هزینه ســفر را هــم پرداخت کــرد. ما این 
مســتند را هم اکنون در سایت »یک فیلم« 
می فروشیم و بخشــی از درآمد را به مجید 
نوری پرداخت می کنیم تــا هزینه ای را که 

برای پروژه کرد، به او بازگردانیم.
شــمقدری ادامــه داد: روز اولــی کــه 
می خواستم روی این مســتند کار کنم به 
من گفتند کــه ســازمان مجاهدین خلق 
مخوف است و اگر کینه کنند ممکن است 
کارم را تافی کنند. با این تفاســیر به دلیل 
آنکه اعتقاد دارم اگــر زندگی می کنم یک 
آرمانی دارم، خطر را به جــان خریدم و بر 
اساس وظیفه به سراغ ساخت این اثر رفتم. 
همچنین معتقدم ســاخت این مســتند 
روزی من بوده است تا ثبت شود و در تاریخ 

بماند.
وی یــادآور شــد: روزی که ما وارد ســوئد 
شــدیم، بدون خبر قبلی به دادگاه رفتیم و 
من شناســایی شدم. شــاید برایتان جالب 
باشــد بدانید که افــراد حاضــر در آنجا در 
لحظه برایم شــعار ســاختند و می گفتند 
»مستندســاز ولایت برگرد برو ســفارت «. 
همچنین همان شب اول کمپینی تشکیل 

شد که به پلیس امنیت سوئد گزارش داد.
کارگردان »بی وتن ها« با بیــان اینکه قبل 
از ســفر با ســوئد دو ماه به صورت فشرده 
پژوهش کرده اســت، گفــت: در تحقیقاتم 
متوجه شــدم افرادی که در شروع تشکیل 
ســازمان مجاهدین خلق بودنــد، آدم های 
عمیق و اهل مطالعه بودند که فلسفه فکری 
داشتند اما در حال حاضر اینگونه نیستند و 
بسیار سطحی شدند. البته بخشی از اتفاقات 
در مستند روایت نشــد چراکه ما با سازمان 

جنایتکار و مخوفی طرف بودیم.
شــمقدری در پایان با بیان اینکه مســتند 

»بی وتن ها« در ۲ ســفر و بر اساس تجربه 
شخصی ساخته شده اســت و اثر پژوهشی 
نیســت عنوان کرد: ذکر ایــن نکته خالی 
از لطف نیســت که در زمینه دادگاه حمید 
نوری رسانه های خارجی بســیار قوی کار 
کردند و مســتندهایی ســاختند اگرچه 
واضح است که با حمایت ها سیاسی این آثار 
ساخته شده است. اثر من، اولین کاری است 
که از ســمت ما یعنی ایران صورت گرفت. 
همچنین در حوزه خبر هــم ضعیف عمل 
کردیم و متاسفانه در رســانه ها اثبات شد 
یک جانی را گرفتند و به این مســاله یقین 

دارند.
در ادامــه مجید تفرشــی پژوهشــگر و 
ســندپژوهش تاریخ معاصر بیــان کرد: 
اساســاً مســاله مجاهدین خلق تبدیل به 
دغدغه ملی شــده و موضوع بســیار مهم 
در تاریخ سینمای ایران اســت چراکه ما 
با سازمانی مواجه هستیم که از نظر مالی، 
درآمدی که از دشمنان ایران برای مقابله 
با دولت مســتقر، نظــام حاکــم و منافع 
ملی کشــور بدســت آورده، در تاریخ دنیا 
بی نظیر است. ســوا و ورای نظام و دولت 
مستقر، دســتور و پیام سازمان مجاهدین 
خلق بــه صورت علنــی این اســت که از 
هر راهی، با هــر کمکی و بــدون توجه به 
تبعاتــش بایــد مقابله کنیــم و به قدرت 

برسیم.
وی با بیــان اینکه ماجــرای پرونده حمید 
نوری کــه در »بی وتن ها« اشــاره شــده 
است، ســه ضلع دارد، تصریح کرد: سازمان 
مجاهدین خلــق در ابتــدای پرونده هیچ 
کاره و واقعیت این اســت که پروژه توســط 
مجاهدین ربوده و تبدیل به پرونده سازمان 
مجاهدیــن خلق علیه جمهوری اســامی 
ایران شد. تاشــی که صورت گرفته فراتر از 

حمید نوری اســت. در حقیقت یک کمپین 
تجمیع شــده علیه ایران تشــکیل دادند و 
حتی از سازمان مجاهدین خلق اباهه سازی 
کردند، یعنی نهادی که همه ایرانیان بر سر 
نخواســتن آن متحد هســتند، در دادگاه 

تطهیر شد.
تفرشــی تاکید کرد: ناگفتــه نماند اگرچه 
این اتفاق قباً رخ داده بود اما دادگاه حمید 
نــوری قباحت دیده شــدن و کنشــگری 
مجاهدین خلــق را از بین بــرد و این اتفاق 
مجاهدین خلق را برای بــرای آنچه که ادعا 
داشــتند، آماده کرد. شــخص آقای نوری 
برای ایجــاد تــرس و نگرانــی در مقامات 
ایرانی ســاکن اروپا مهم است تا جو ارعاب و 

تهدیدی را برای ایران فراهم کنند.
تفرشــی در پایان با بیــان اینکه مســاله 
مجاهدین خلق، دغدغــه و نگرانی تمامیت 
ارضی ایران و منافع ملی اش اســت و ربطی 
به حکومت مســتقر شــده نــدارد، مطرح 
کرد: »بی وتن ها« مســتندی هوشمندانه، 
شجاعانه و هشــداردهنده است که ضعف 
ایران در دیپلماســی عمومــی و مردمی و 
رســانه ای را بــه نمایش می گــذارد. ایران 
عرصه ای را برای تبلیغــات مجاهدین خلق 
خالی گذاشته اســت و ایران مداران و ایران 
دوســتان نیز این عرصه را خالــی کردند و 
تصور می کنند اگر حرف نزنند، خوب است . 
اگرچه تحولات روزهای گذشــته در آلبانی 
نقطه عطفی بود بر اینکه سازمان مجاهدین 
خلق به فرقه تمام عیاری تبدیل شود که در 
آینده سیاســی ایران در هر محوری نقشی 

نداشته باشند.
»پاتوق مستند« در فصل جدید با مشارکت 
مرکز مســتند ســوره، پخــش »رویش« 
موسسه بهمن ســبز، ســفیرفیلم و شبکه 

مستند برگزار می شود.

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

شناسه آگهی 1517311
برابــر رای شــماره 140260309001000722 مورخ 1402/3/7 کلاســه 
1401114409001000504 موضــوع قانــون تعیین تکلیــف وضعیت ثبتی 
اراضی و ســاختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
منطقــه یک قزوین تصرفات مالکانه بلامعــارض متقاضی خانم فردوس کاتبی به 
شناســنامه شــماره 129 کد ملی 4322580343 صــادره فرزند علی اکبر در 
ششــدانگ یکباب خانه به مساحت 52/46 متر مربع پلاک شماره فرعی از 272 
اصلی واقع در قزوین بخش 4 شــمالغرب حوزه ثبت ملک منطقه یک قزوین که 
در ازای ســهم مشــاعی متقاضی در ســهم مالک متن قرار گرفته گردیده است 
لــذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود 
در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشــند می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم 
اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی اســت در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت 

صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/4/3 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/4/19 

شعبان عسگری- مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه یک قزوین 
 از طرف همت سلیم پور

آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای

اداره کل زندانهای استان اصفهان در نظر دارد نسبت به تامین خدمات 
 طراحی خرید و اجرای تاسیسات تصفیه خانه فاضلاب مجتمع کاردرمانی و 
حرفه آموزی استان اصفهان)EPC (به شرح ذیل از طریق مناقصه عمومی دو 

مرحله ای اقدام نماید:
1 -نام و نشانی مناقصه گزار: اداره کل زندانهای استان اصفهان به آدرس 

اصفهان - اتوبان ذوب آهن، شماره تلفن 37872047
2 - موضوع مناقصه:  تامین خدمات طراحی خرید و اجرای تاسیسات تصفیه 

)EPC(خانه فاضلاب مجتمع کاردرمانی و حرفه آموزی استان اصفهان
3- روش تامین منابع مالی: اعتبارات عمرانی به صورت اسناد خزانه اسلامی 

با سررسید 1402/3/26 
4 -مبلغ برآورد اولیه:  60/000/000/000ریال

5- مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: به مبلغ 3/000/000/000 

ریال به صورت ضمانت نامه بانکی
مورخه  شنبه  روز  ایران:  ستاد  سامانه  در  مناقصه  انتشار  6-تاریخ 

1402/04/03
مورخه  شنبه  روز  تا  مناقصه:  اسناد  دریافت  زمانی  مهلت  7-آخرین 

 1402/04/10
8-آخرین مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: تا ساعت 14:00 روز دوشنبه مورخ 

1402/04/19
9- زمان بازگشایی پاکات: ساعت 10:00 روز سه شنبه مورخ 1402/04/20 

10- مهلت زمانی اعتبار پیشنهاد: ساعت 14:00 مورخ 1402/07/30
این آگهی همزمان بر روی وب سایت به آدرس www.setadiran.ir موجود 

می باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول:  1402/04/03تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/04/04

 نوبت اول

اداره کل زندانهای استان اصفهان

شناسه آگهی:1517783



این جا عمر مربیان کوتاه است!

در یک دهه؛ تراکتور ۱۸، استقلال ۱۲ و پرسپولیس ۴ سرمربی
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میدان

 مشــاور وزیــر ورزش و جوانان در توســعه قهرمانی و 
حرفه ای اظهار داشــت: هدف و تمرکز ما در بازی های 
آسیایی بر روی رشته هایی است که بتوانند در المپیک 

۲۰۲۴ پاریس و ۲۰۲۸ لس آنجلس مدال آوری کنند.
علی رغبتی مشــاور وزبــر ورزش و جوانان در توســعه 
قهرمانی و حرفــه ای با بیان این کــه ورزش قهرمانی از ۲ 
جهت آماری و کیفی مورد بررســی قرار می گیرد، گفت: 
طبق مقایسه های آماری تعداد ورزشکاران سازمان یافته 
ســال ۹۹)آغاز کرونا( ۳ میلیون و ۲۰۰ هــزار نفر و این 
تعــداد در ســال ۱۴۰۱) دوران فروکــش کرونــا( به ۳ 
میلیون ۷۰۰ هزار نفر رسید.مشاور وزیر ورزش و جوانان 
در توســعه قهرمانی و حرفه ای افزود: در ۲ ســاله اخیر با 
توجه به تمام تاثیراتی که کرونا بر روی ورزش گذاشــت 
باز شــاهد روی آوردن افراد بیشــتری به ورزش هستیم 
و طبق آمار ثبت شــده در ســامانه تعداد عاقمندان به 
ورزش در دوران پسا کرونا ۲۰ درصد افزایش یافته است.

رغبتی درخصوص رشــد کیفی و مدال آوری ورزش در 
حوزه قهرمانی گفت: علی رغم تعطیل شدن فعالیت های 

داخلی و خارجــی ورزشــی در دوران کرونا، 
ورزش قهرمانی کشــور ما پس از بازگشــت از 
المپیک توکیو نشــان داد که در این دوران در 
بسیاری از رشته ها از پیشــرفت عقب نمانده 
و در مقایســه با المپیک لندن از لحاظ کسب 
تعداد مدال در جایگاه سوم و از لحاظ کیفی در 

جایگاه دوم قرار گرفت.
سرپرســت دفتر برنامه ریزی و نظارت ورزش قهرمانی 
درخصوص رشــد مدال آوری در بازی های آســیایی 
بیان کرد: دوره تاریخی مدال آوری ایران در بازی های 
آســیایی دوحــه ۲۰۰۶ با کســب مجمــوع ۴۰ الی 
۴۵ مدال که ۱۱ تــای آن طا بود آغاز شــد و این آمار 
با برنامه ریزی های انجام شــده و پشــت سر گذاشتن 
بازی های آســیایی گوانگژو ۲۰۱۰، اینچئون ۲۰۱۴ 
و جاکارتا ۲۰۱۸ به ســقف ۶۰ مدال کــه حداقل ۲۰ 
تای آن طا بود، رســید.وی در ادامه با اشــاره به رشد 
مدال آوری ورزش زنان از ۴ مدال بازی های آســیایی 
دوحه به ۱۷ مــدال بازی های آســیایی جاکارتا اظهار 

داشت: تاش ما بر این اســت که با توجه به 
ظرفیت های موجود برای بازی های آسیایی 
هانگــژو ۲۰۲۳ برنامه ریــزی هدفمند در 
مدال آوری ۳ حوزه ورزش زنان، رشــته های 
پایه و پرمــدال چون قایقرانی و رشــته های 

نوین چون اسکیت و کوراش داشته باشیم.
رغبتــی افــزود: از زمانی که بر روی رشــته 
کوراش به طور هدفمند کار کرده ایم، در این رشــته به 
قهرمانان جهان بسیاری دست یافتیم و قاعدتا رشته ای 
که قهرمان جهان داشته باشــد در قاره نیز یک مدعی 
تراز اول خواهد بود و رســیدن به نقطه طایی نیازمند 

برنامه ریزی های هدفمند و طولانی مدت است.
مشــاور وزیر ورزش و جوانــان در توســعه قهرمانی و 
حرفــه ای در ادامه تاکید کــرد: بازی های آســیایی 
و المپیــک همیشــه برای مــا نقطه ســنجش اصلی 
بوده و براســاس آن برای دوره های ۴ ســاله و ۸ ساله 
برنامه ریزی می کنیــم، به عنوان مثــال تمرکز ما در 
بازی هــای المپیک توکیــو بر روی رشــته کاراته بود 

که برای اولین بــار در المپیک حضور داشــت و موفق 
به کســب مدال شــد.وی با بیان این که کسب هر یک 
عدد مدال در بازی های آســیایی و المپیک کار بسیار 
دشواری اســت، گفت: هدف و تمرکز ما در بازی های 
آسیایی بر روی رشته هایی است که بتوانند در المپیک 
۲۰۲۴ پاریس و ۲۰۲۸ لــس آنجلس مدال آوری کنند 
و این برنامه ریزی هــا به منظور افزایش تعداد بســیار 
بالای مدال نیســت و این افتخارآفرینی به مرور و پله 
پله اتفاق خواهــد افتاد.رغبتی یادآور شــد: برخی از 
کشــورها در چندین رشته بســیار قدرتمند هستند و 
به نوعی صاحبان آن رشــته ورزشی شــده اند و کسب 
مدال در رقابت با این رشته ها کار بسیار دشواری است 
ولی در رقابت با رشــته های جدید شانس کسب مدال 
بیشتری داریم.سرپرســت دفتر برنامه ریزی و نظارت 
ورزش قهرمانی خاطرنشان ساخت: برنامه ریزی روی 
رشته های نوین تا بازی های آســیایی به دلیل کمبود 
زمان بسیار ســخت اســت ولی برای المپیک به دلیل 

داشتن زمان لازم جهت برنامه ریزی امکان پذیر است.

ورزش

خریدار   بررســی تغییــر نیمکت های 
تیم های ایرانی در ۱۰ ســال اخیر نشــان 
می دهــد کــه پرســپولیس باثبات ترین و 
تراکتور بی ثبات تریــن نیمکت ها را در این 

سال ها داشته اند.
بالاخــره بعد از کلی حــرف و حدیث، جواد 
نکونام به عنوان ســرمربی استقال انتخاب 
شــد تا آبی هــای پایتخت با هدایــت او در 
لیگ بیست و ســوم به میدان روند. در این 
بین نکونام در حالی جای ریکاردو ساپینتو 
را روی نیمکت اســتقال گرفت که مدیران 
آبی ها بــه دلیل قیمــت بالا، با ســرمربی 
پرتغالی به توافق نرسیدند و ساپینتو راهی 

آپول نیکوزیای قبرس شد.
تغییــر نیمکــت اســتقال در ســالیان 
اخیــر، اتفاق عجیبــی نیســت و تقریبا به 
ســناریوی اول هر فصل این تیــم تبدیل 
شده اســت. آبی ها در در ۱۰ ســال اخیر، 
۱۲ بار ســرمربی خــود را تغییــر داده اند 
که به جز فرهــاد مجیدی کــه در ۳ دوره 
هدایت این تیم را بر عهده داشــته، ۸ مربی 
متفاوت دیگر در این ســال ها روی نیمکت 
استقال نشســته اند. اتفاقی که برای یکی 
از پرطرفدارترین تیم هــای ایران، رخداد 
جالبی نیســت و نشــان از فقدان ثبات در 

این باشگاه  وجود دارد.

4 مربی در یک دهه روی نیمکت 
پرسپولیس

در سوی دیگر پرســپولیس که در ۱۰ فصل 
اخیر ۶ بار قهرمان شــده، باثبات ترین تیم 
ایران در سطح لیگ برتر بوده است. سرخ ها 
در این ۱۰ سال تنها ۴ ســرمربی داشته اند 
و نیمکت این تیم پایه های محکمی داشته 
است. به جز حمید درخشــان که در فصل 
۹۴-۹۳ هدایــت پرســپولیس را بر عهده 
داشت، برانکو ۴ ســال، کالدرون نیم فصل 
و یحیــی گل محمدی ۴ فصــل و نیم روی 

نیمکت پرسپولیس حضور داشتند.

18 سرمربی در یک دهه برای تراکتور
در بررســی تیم هایی که حداقل در ۵ فصل 
اخیر لیگ برتر حضور داشــته اند، تراکتور، 
بی ثبات ترین تیم در بالاترین سطح فوتبال 
ایران بوده اســت. آن ها در این ۱۰ سال، ۱۸  
بار ســرمربی خود را تغییر داده انــد و تنها 
فیروز کریمی و سائام بوده اند که در دو دوره 
مختلف روی نیمکت تراکتور نشسته اند. به 
جز کریمی و ســائام، ۱۵ سرمربی متفاوت 
دیگر در این ســال ها روی نیمکت تراکتور 
نشســته اند و زنوزی نتوانســته ســرمربی 
دلخواه خــود را پیدا کند. البته بــا توجه به 
عملکرد پاکو خمش، به نظر می رســد عمر 
این مربــی روی نیمکت تراکتــور پیش از 
۱۶ نفر قبلی باشــد و باید دید مالک متمول 
تراکتور تا چه زمانی به ســرمربی اسپانیایی 
وقت خواهد داد. قرارداد خمس با تراکتور تا 

پایان سال ۲۰۲۶ است.
بعد از تراکتور، نســاجی بــا ۱۶ تغییر، مس 

کرمان با ۱۲ و ذوب آهن بــا ۱۱ تغییر دیگر 
تیم های کم ثبات فوتبال ایران هستند.

لیست مربیان باشــگاه های لیگ برتری در 
۱۰ ســال اخیر که حداقل ۵ فصل در لیگ 

برتر حضور داشته اند:

پرسپولیس )4 سرمربی(
حمید درخشان، برانکو ایوانکوویچ، گابریل 

کالدرون و یحیی گل محمدی

سپاهان )9 سرمربی(

حســین فرکی، محرم نویدکیــا )۲ دوره(، 
ایگور اســتیماچ، عبدالله ویســی، زلاتکو 
کرانچــار، منصــور ابراهیــم زاده، امیــر 

قلعه نویی و ژوزه مورایس

استقلال )12 سرمربی(
امیر قلعه نویی، فرهاد مجیــدی )۳ دوره(، 

پرویز مظلومی، علیرضا منصوریان، وینفرد 
شفر، آندره آ استراماچونی، محمود فکری، 

ریکاردو ساپینتو و جواد نکونام

تراکتور )18 سرمربی(
تونی اولیویــرا، امیــر قلعه نویــی، یحیی 
گل محمدی، آرتوئرول ســائام )۲ دوره(، 
جان توشــاک، محمد تقــوی، ژرژ لیکنز، 
مصطفی دنیزلی، ســاکت الهامی، علیرضا 
منصوریــان، مســعود شــجاعی)مربی – 
بازیکن(، رسول خطیبی، فیروز کریمی )۲ 
دوره(، فراز کمالوند، زونیمیر سولدو، قربان 

بردیف و پاکو خمز

ذوب آهن )11 سرمربی(
یحیــی گل محمدی، مجتبی حســینی )۲ 
دوره(، امیر قلعه نویی، امیــد نمازی، علیرضا 
منصوریان، میودراگ رادولوویچ، لوکا بوناچیچ، 

رحمان رضایی، میلیچ چرچیچ و مهدی تارتار

فولاد خوزستان )9 سرمربی(
دراگان اسکوچیچ، نعیم سعداوی، سیروس 
پورموســوی، ایلی استن، افشــین قطبی، 
جواد نکونــام )۲ دوره(، عبدالله ویســی و 

علیرضا منصوریان

پیکان )۷ سرمربی(
صمــد مرفــاوی، علیرضا مرزبــان، مجید 
جالی، حســین فرکی، عبدالله ویســی، 

مهدی تارتار و مجتبی حسینی

ملوان بندرانزلی )11 سرمربی(
فیروز کریمی، استیلی، محمد احمدزاده )۳ 
دوره(، مایلی کهن، نادر دست نشان، فرهاد 
پورغامی، علی لطیفی، اکبــر میثاقیان و 

مازیار زارع

نساجی مازندران )1۶ سرمربی(
نادر دست نشان، پائولو آلوز، محمود فکری 
)۲ دوره(، ســاکت الهامی )۲ دوره(، مهدی 
پاشــازاده، داوود مهابادی، جــواد نکونام، 
مجید جالــی )۲ دوره(، رضــا مهاجری، 
وحید فاضلــی، حمید مطهــری، کارلوس 

هرناندز و سیدمهدی رحمتی

صنعت نفت آبادان )14 سرمربی(
کارلوس مانوئل، نادر دست نشــان، فیروز 
کریمــی )۳ دوره(، فراز کمالونــد، پائولو 
بنتو، دراگان اســکوچیچ، بهنام ســراج، 
سیروس پورموسوی، علیرضا منصوریان، 
رضا پرکاس، ادســون تــاوارس و عبدالله 

ویسی

مس کرمان )12 سرمربی(
اکبــر میثاقیــان )۲ دوره(، وینگو بگوویچ، 
منصور ابراهیــم زاده، دارکــو دراژیچ، نادر 
دست نشان، فرزاد حســین خانی )۲ دوره(، 
مجتبی حســینی، رضا مهاجــری، فرهاد 

کاظمی و رسول خطیبی

رغبتی: در بازی های آسیایی تمرکزمان بر رشته های مدال آور در المپیک پاریس است

وی: مهم موفقیت کاراته است نه جایگاه افراد هر
خریدار   ســرمربی تیم ملی کاراته با بیان 
اینکه می خواهیم عملکرد تیم را در قهرمانی 
آسیا ارتقا دهیم، گفت: پست و جایگاه افراد 
اهمیت ندارد و برای ما اولویت موفقیت این 

رشته است.
شهرام هروی، در خصوص برگزاری مرحله 
نهایی مســابقات انتخابی تیــم ملی کاراته 
مردان و مشخص شــدن ترکیب اعزامی به 
آســیایی مالزی، اظهار داشــت: مسابقات 
انتخابــی آن هم در مرحله نهایی همیشــه 
حساسیت بسیار بالایی دارد. در این راستا، 
عوامــل اجرایی فدراســیون و اعضای کادر 
فنی در تاش بودنــد تا انتخابی شــفافی 
برگزار شود. وجود ویدئوچک کمک زیادی 

می کند که مسابقات به بهترین نحو برگزار 
شود.

وی افزود: در نهایت ترکیب تیم در کومیته 
انفرادی برای حضور در مســابقات قهرمانی 
آسیا مشخص شــد و همه تاش می کنیم تا 
در مالزی نتایجی در خور شان کاراته ایران 

به دست آوریم.
هروی در مورد بازی های آســیایی هانگژو و 
انتخاب نفرات اعزامی بــه این رویداد مهم، 
عنوان کرد: بعد از مســابقات قهرمانی آسیا، 
عملکرد فنی بازیکنان را بــه صورت دقیق 
بررســی کرده و ســپس تصمیم گیری می 

کنیم.
وی در خصــوص احتیــاط کاراته کاها در 

مســابقات انتخابی، گفت: همیشه مرحله 
نهایی حساســیت بالایــی دارد و طبیعی 
است شاهد احتیاط باشــیم. با این حال فکر 
می کنم نفرات باتجربه و جوان ما تمام توان 
خود به به کار بستند و مســابقات خوبی را 
شــاهد بودیم. می خواهم بابــت مبارزات 
زیبایی که کاراته کاها به نمایش گذاشــتند 

از آنها تشکر کنم.
ســرمربی تیم ملــی کاراته گفــت: مرحله 
جدید اردوهای آماده ســازی از روز گذشته 
)چهارشــنبه( آغاز شــد و تا زمان اعزام به 
مالزی، تمرینــات را در تهــران دنبال می 

کنیم.
وی در خصوص خواســته اش از مسابقات 

قهرمانی آســیا، گفت: می خواهیم یک طا 
و ۲ برنز دوره گذشــته را ارتقا داده و طای 
کومیته تیمی را نیز تکرار کنیم. سال بسیار 
ســختی داریم اما کاراته ایران همواره برای 
ورزش ایران افتخارآفرین بوده و امسال نیز 

می خواهیم این مهم را تکرار کنیم.
هــروی در خصــوص حضــور چهره های 
مطرحی چون شــهاب ســلطانی، ســعید 
فرخی، مهدی احمــدی و علیرضا کتیرایی 
در کادر فنی، بیان کــرد: تمامی این نفرات 
از بهترین مربیان هســتند و هرکدام از آنها 

می توانند سرمربی باشند.
وی گفــت: پســت ها و جایگاه هــا اهمیت 
ندارد و برای همه ما موفقیــت کاراته ایران 

در اولویت اســت. همه جمع شــده ایم تا به 
کاراته کمک کنیم چون موفقیت این رشته 
به ســود تمامی خانواده بزرگ کاراته ایران 

خواهد بود.
مسابقات کاراته قهرمانی اسیا ۲۰۲۳ از ۳۰ 

تیر تا یک مرداد در مالزی برگزار می شود.

مطهری: 
قهرمانی تیم ملی را در کافا به سخره گرفتند

 مربی تیم ملی فوتبال ایــران گفت: دیدم جاهایــی قهرمانی تیم ملی 
فوتبال را به سخره گرفتند و از شــادی ملی پوشان انتقاد کردند. همین 

شاد شدن می تواند تمرین قهرمانی برای جام ملت های آسیا باشد.
حمید مطهری در گفت و گویی درباره ســابقه مربیگــری خود، اظهار 
داشت: حدود ۱۹ ســال کار مربی گری می کنم در این سال ها یک دوره 
سرمربی تیم امید پرسپولیس و سال گذشته ســرمربی نساجی بودم. 
بقیه موارد را به عنوان مربی کار کردم. درســت نیست تا خودم درباره 
عملکردم صحبت کنم اما تا امروز هر جا بوده ام خیلی متعهدانه و بدون 

حاشیه کارم را انجام دادم.
وی افزود: سه ماهی است که از نساجی جدا شــده ام؛ اما هیچ جا درباره 
حاشــیه های رخ داده صحبت نکرده ام زیرا اعتقــاد دارم وقتی از جایی 
بیرون می آیم بــه عنوان یک آدم حرفه ای نباید دربــاره آن حرف بزنم. 
هر چند حدادیان مالک باشگاه نساجی یک فرد باشخصیت و توانمند و 
کاربلد اســت و یکی از دلایلی که در این مدت صحبت نکردم حدادیان 
است؛ اما می دانید برخی چســبیده ها به نساجی بودند که شرایط کار را 

برای من خیلی سخت کردند.
سرمربی سابق تیم نساجی ادامه داد: همه این  حاشیه ها را در قلب خود 
نگه داشتم. این افراد در باشــگاه بودند؛ اما به این دلیل که سر سفره پدر 
و مادر خود بزرگ شــده و حرمت نان و نمک را همیشــه نگه داشته ام 
عادت ندارم جایی که نمک می خورم نمکدان بشکنم اما آن چسبیده ها 
در نســاجی به من و حدادیان خیلی خیانت کردند. الان آن افراد هیچ 
جایگاهی در نســاجی ندارند زیرا خدایی آن بالاسر است. نیم فصل اول 
کارمان را می کردیم و تــا رتبه پنجم جدول بالا آمدیم که در نســاجی 

بی سابقه بود.
وی اضافه کرد: با شروع نیم فصل دوم حتی باشگاه قرارداد را برای فصل 
بعد تمدید کرد که کارمان را جلو می بردیم؛ اما یک جاهایی نمی توانید 
کاری انجام بدهید الان هیچ گایه ای ندارم زیرا اعتقادم این اســت که 
گله آدم ها را کوچک می کند فقط همیشه خداوند را در کارهایم در نظر 
گرفتم و خودش ثابت کرد افرادی که به تیم نســاجی خیانت می کردند 

اکنون جایگاهی در این تیم ندارند.
مطهری درباره تورنمنــت کافا گفت: من و امیــر قلعه نویی انتقادپذیر 
هستیم و انتقاد سازنده را به روی چشــم می گذاریم زیرا اعتقاد داریم 
سبب پیشرفت مان می شــود؛ اما برخی دوستان که نظرات شان را بیان 
کردند و برای  آنها احترام قائل هستیم برخی شرایط را نمی دانند یا واقعا 
آگاه هســتند و نمی خواهند آنها را به زبان بیاورنــد واقعا فرصت خیلی 
کمی برای هارمونی یا هماهنگی تیم ملی داریــم. تورنمنت کافا برای 
ایران دستاورد خیلی خوبی بود. لیگ ما تعطیل شده بود و باید بازیکنان 
به هماهنگی و کادر فنی به شناخت خیلی خوب و دقیق تری نسبت به 
بازیکنان تیم ملی می رسیدند فقط می توانیم در فیفادی ها بچه ها را در 

اختیار داشته باشیم و این زمان خیلی کم است.

وی ادامه داد: در باشگاه فرصت دارید؛ اما برای ایجاد هماهنگی در تیم 
ملی فرصت شما خیلی محدود اســت. باید انتخاب های درستی داشته 
و روی آیتم های مهمی که نیاز تیم اســت کار کنید. در همین زمان ها 
می توانید ایــن کار را انجام بدهید. یکی از دســتاوردهای ما هماهنگی 
بیشتر و شناخت کادر فنی نســبت به بازیکنان بود. دستاورد مهم دیگر 
کافا می توانم به بازی به ازبکســتان اشــاره کنم. حریف در آن مسابقه 
برای قهرمانی در تورنمنت واقعا جنگید و تیم قابل احترامی است. ایران 
در آن جو وحشتناک قهرمان شــد. دیدم جاهایی قهرمانی تیم ما را به 
سخره گرفتند و از شــادی مل پوشــان انتقاد کردند. همین شاد شدن 

می تواند تمرین قهرمانی برای جام ملت های آسیا باشد.
مربی تیم ملی فوتبــال عنوان کرد: باید در این فصل نســل و تیم فعلی 
خود این موضوع را نهادینــه کنیم که تورنمنت کافــا می تواند تمرین 
در یک پازل کوچک تر بــرای قهرمانی جام ملت ها باشــد و این تیم به 
قهرمانی عادت کند تا بتواند دل مردم را شاد کند. مگر ما بدمان می آید 
با برزیل، فرانســه،   آلمان و ســایر تیم های بزرگ دنیا بازی کنیم. امیر 
قلعه نویی در این خصوص نامه زده؛ اما محدودیت هایی داریم که به آن 
واقف هستید. قلعه نویی واقعا فوتبال رو به جلو و حمله ای را دوست دارد. 
این موضوع در ذات مربی گری اش اســت و از فوتبال دفاعی بیزار است. 
من در بازی با کنیا و روســیه همراه تیم ملی نبودم؛ اما طبق آماری که 
برای سه بازی تورنمنت کافا در آوردیم می بینید مالکیت توپ به ما ۶۰ 
درصد است و تعداد پاس تیم ملی نسبت به دوره های قبل و ۵ بازی دوره 
دوم ســرمربی گری کی روش افزایش یافته و در هر بازی امید گل ما دو 

بوده است.
وی اضافه کرد: ساختار بازی ما برای شکســتن خط جلوی حریف بود 
تا بتوانیم با فوتبال کاســیک جلو بیاییم. به حمله ما هم که نگاه کنید 
۱۰۳ اســت این موضوع برای شکستن خط ســوم تیم حریف می شود 
و می بینید ایران دوســت دارد رو به جلو بازی کند. تمــام مربیان تیم 
ملی برای چنیــن وضعیتی زحمت کشــیده اند. مربیانی مثل کارلوس 
کی روش تأثیر خودشان را داشــته اند و فقط می خواســتند آماری را 
ارائه بدهند تا مردم بداننــد ما آمار فعلی را با ۵ بــازی تیم ملی در دوره 
کی روش در جام ملت های قبلی که پیش از بازی با ژاپن بازی شد قیاس 
کرده و آن بازی ســخت را فتح کردیم. یکی از انتقــادات به کادر فنی 
همین پرتعداد بودن اعضــای این کادر اســت. الان کادر برخی تیم ها 
را رصد کنید اکنون روی نیمکت منچسترســیتی کنار گواردیولا ۶ نفر 
را می بینید؛ اما ۲۰ نفر عضو کادر فنی او هســتند این مسائل در فوتبال 
طبیعی اســت در کارگاه قبلی فنی تیم ملی نیز چنیــن اتفاقی افتاده 
خودم را نمی گویم کــه ضعیف ترین عضو کادر فنی تیم ملی هســتم؛ 
اما همه بچه های ما توانمند هســتند تیموریان بــالای ۱۰۰ بازی ملی 
دارد و در لیگ برتر انگلیس بازی کرده اســت. ارتباط خوبی با بازیکنان 
دارد. رحمان رضایی بازیکن تیم ملی بــود که در لیگ ایتالیا بازی کرده 
است. سعید الحویی یک مربی خوب، باسواد و با دانش است، علی اصغر 
قربان علیپور در تیم ما یکی از بهترین ها در شغل خودش است در رأس 
کار امیر قلعه نویی قرار دارد که سال ها در لیگ برتر ما عناوین متعددی 

کسب کرده است.
مطهــری تاکید کــرد: قلعه نویی یک مربــی باتجربه، با شــخصیت و 
بامدیریت بالا است. دوست دارد ساختار تیم ملی که نظر مربیان قبلی 
بوده است عوض شود و فوتبال رو به جلو و تهاجمی بازی کنیم. احساس 
می کنم باز هم می شود مربیان دیگر بیایند و به تیم ملی کمک کنند زیرا 
نیاز تیم ما است. واقعا کار بزرگ و سختی داریم. شــاید آمار ارائه شده 
جایی مورد قبول قرار می گرفت که کادر فنی جهت آشنایی با بازیکنان 
بیشتر از نفرات لیگ برتری اســتفاده می کرد زیرا با نفراتی مثل مهدی 
طارمی، ســردار آزمون، علیرضا جهانبخش، احسان حاج صفی وحتی 
امید نورافکن سال هاســت در تیم ملی بازی می کنند و قطعا کادر فنی 
شــناخت کافی از آنها دارد. به همین دلیل به ویژه در بازی با افغانستان 
و قرقیزســتان فرصت بهتری بود تا ایران با ترکیبی که بیشتر نفراتش 

لیگ برتری هستند بازی کند.

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

شناسه آگهی 1517311
برابــر رای شــماره 140260309001000722 مورخ 1402/3/7 کلاســه 
1401114409001000504 موضــوع قانــون تعیین تکلیــف وضعیت ثبتی 
اراضی و ســاختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
منطقــه یک قزوین تصرفات مالکانه بلامعــارض متقاضی خانم فردوس کاتبی به 
شناســنامه شــماره 129 کد ملی 4322580343 صــادره فرزند علی اکبر در 
ششــدانگ یکباب خانه به مساحت 52/46 متر مربع پلاک شماره فرعی از 272 
اصلی واقع در قزوین بخش 4 شــمالغرب حوزه ثبت ملک منطقه یک قزوین که 
در ازای ســهم مشــاعی متقاضی در ســهم مالک متن قرار گرفته گردیده است 
لــذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود 
در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشــند می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم 
اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی اســت در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت 

صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/4/3 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/4/19 

شعبان عسگری- مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه یک قزوین 
 از طرف همت سلیم پور

آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای

اداره کل زندانهای استان اصفهان در نظر دارد نسبت به تامین خدمات 
 طراحی خرید و اجرای تاسیسات تصفیه خانه فاضلاب مجتمع کاردرمانی و 
حرفه آموزی استان اصفهان)EPC (به شرح ذیل از طریق مناقصه عمومی دو 

مرحله ای اقدام نماید:
1 -نام و نشانی مناقصه گزار: اداره کل زندانهای استان اصفهان به آدرس 

اصفهان - اتوبان ذوب آهن، شماره تلفن 37872047
2 - موضوع مناقصه:  تامین خدمات طراحی خرید و اجرای تاسیسات تصفیه 

)EPC(خانه فاضلاب مجتمع کاردرمانی و حرفه آموزی استان اصفهان
3- روش تامین منابع مالی: اعتبارات عمرانی به صورت اسناد خزانه اسلامی 

با سررسید 1402/3/26 
4 -مبلغ برآورد اولیه:  60/000/000/000ریال

5- مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: به مبلغ 3/000/000/000 

ریال به صورت ضمانت نامه بانکی
مورخه  شنبه  روز  ایران:  ستاد  سامانه  در  مناقصه  انتشار  6-تاریخ 

1402/04/03
مورخه  شنبه  روز  تا  مناقصه:  اسناد  دریافت  زمانی  مهلت  7-آخرین 

 1402/04/10
8-آخرین مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: تا ساعت 14:00 روز دوشنبه مورخ 

1402/04/19
9- زمان بازگشایی پاکات: ساعت 10:00 روز سه شنبه مورخ 1402/04/20 

10- مهلت زمانی اعتبار پیشنهاد: ساعت 14:00 مورخ 1402/07/30
این آگهی همزمان بر روی وب سایت به آدرس www.setadiran.ir موجود 

می باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول:  1402/04/03تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/04/04

 نوبت اول

اداره کل زندانهای استان اصفهان

شناسه آگهی:1517783

مدافع

یک روزنامه قطری مقصد بعدی محمدحســین کنعانی زادگان و شجاع خلیل 
زاده دو مدافع تیم ملی ایران را فاش کرد.

 روزنامه »الرایه« قطر در گزارشی به تحلیل آخرین وضعیت تیم الاهلی پرداخت 
و اسامی بازیکنانی که برای فصل بعد در این تیم نخواهند بود را اعام کرد.در این 
گزارش به نام محمدحسین کنعانی زادگان و شــجاع خلیل زاده هم اشاره شده 
اســت؛ دو مدافعی که زوج خط دفاعی الاهلی را تشــکیل می دادند و در لیست 

بازیکنان تمدیدی این تیم جایی ندارند.
الرایه درباره ابتدا در خصوص شجاع خلیل زاده نوشت: »مدیران باشگاه تصمیم 
گرفتند از شــجاع خلیل زاده که پــس از پایان قراردادش با الاهلی در آســتانه 

بازگشت به باشگاه سابقش پرسپولیس ایران بود صرف نظر کنند.«
در ادامه این مطلب آمده است: »حســین کنعانی مدافع ایرانی در حال بررسی 
پیشنهاداتی اســت که از قطر و امارات دریافت کرده است و به بازگشت به ایران 

فکر نمی کند.«

وزنامه قطری مقصد دو مدافع ایران را فاش کرد ر



اردبیل-افسون جبارزاده مدیر عامل 
شــرکت توزیع نیروی برق استان اردبیل  در 
آســتانه هفته صرفه جویی بــرق ، در جمع 
اصحاب رسانه در محل سالن جلسات شهید 
سیمانی  ســتاد شــرکت توزیع  نیروی برق 
استان برگزار شد به تشریح  جزییات دریافت  

قبض برق رایگان پرداخت  .
 قدیمــی گفت : ســال گذشــته 338 هزار 
مشــترک خانگی مشــمول پاداش صرفه 
جویی شدند که 83 درصد مشترکان خانگی 
در اســتان را شامل می شــود و 18 میلیارد 

تومان پاداش صرفه جویی دریافت نمودند  .
وی اظهار داشــت :  جزئیات طــرح پاداش 
امسال وزارت نیرو نســبت به سال گذشته ۲ 

تغییر داشته که آن را جذاب تر کرده است. 
نخست آن که سال گذشــته فقط مشترکان 
در محدوده الگوی مصرف می توانســتند از 
پاداش صرفه جویی بهره مند شوند اما امسال 
همه مشترکان می توانند مشمول این طرح 
باشند.  تغییر دوم آن است که میزان پاداش 
در نظر گرفته شده بســته به میزان مصرف 
برق مشترکان ، متفاوت بوده و هر چه میزان 
مصرف بیشتر باشد و مشــترک در پله های 
بالاتر مصرفی قرار داشــته باشد، رقم پاداش 

هر کیلووات ساعت برق نیز کمتر می شود.
 مبنای محاسبه پرداخت پاداش هم، میزان 

کاهش مصرف برق نســبت به دوره مشــابه 
سال گذشته می باشد. 

وی افزود : ســال گذشــته  پاداش  مدیریت 
مصرف برق 5  برابر تعرفه بود  اما امســال این 
پاداش تا ۲0 برابر تعرفه قبوض برق افزایش 
یافته است  و  مشــترکان در صورت کاهش 
مصرف برق مشــمول طرح پاداش شــده ، 
می توانند قبوض برق خــود را رایگان کنند و 

از شرکت های توزیع بستانکار شوند.
مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق استان 
در ادامــه جزئیات طــرح پــاداش ۲0 برابری 

مشترکان خانگی را برای حاضرین تشریح کرد .
 قدیمی اظهار داشــت : مصرف مشــترکان 
از 0 تا 150 کیلووات ســاعت بــه ازای هر 1 
کیلووات ســاعت مبلغ ۲000 تومان پاداش 
صرفه جویی با مقایســه ی قبض ماه مشابه 

سال 1۴01 پرداخت می گردد.
 اگــر مصــرف مشــترکین از 150 تا 300 
کیلووات ساعت به ازای هر 1 کیلووات ساعت 
1500 تومان پاداش صرفه جویی با مقایسه 
با قبض ماه مشــابه ســال 1۴01 پرداخت 

می گردد.
و از 300 تا ۴50 کیلووات ســاعت به ازای هر 
1 کیلووات ساعت مبلغ 1000 تومان پاداش 
صرفه جویی با مقایســه ی قبض ماه مشابه 

سال 1۴01 پرداخت می گردد.

و از ۴50 تا ۷50 کیلووات ســاعت به ازای هر 
1 کیلووات ســاعت مبلغ 500 تومان پاداش 
صرفه جویی با مقایســه با قبض ماه مشــابه 

سال 1۴01 پرداخت می گردد. 
وی افــزود: الگوی تعیین شــده در ماه های 
غیر گرم ۲00 کیلووات ساعت در ماه و برای 
مناطق عادی در ماه های گرم 300 کیلووات 
ساعت است و در مناطق گرمسیری این عدد 
10 برابر می شود که 3 هزار کیلووات ساعت 

است و در اســتان  اردبیل ،  پارس آباد ، بیله 
ســوار ،  اصلاندوز و جعفر آبــاد جزو مناطق 
گرمســیری ۴ می باشند  و مشــترکان  این 
مناطق مــی توانند با خاموش کــردن کولر 
اضافی و قراردادن دمــای کولر گازی بر روی 
دمای آســایش ۲۴ درجه مشــمول پاداش 

صرفه جویی برق شوند .
 مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق استان 
اردبیل  ضمــن تاکید بر رعایــت مدیریت 

مصرف برق در ایام گرم ســال خصوصا فصل 
تابستان گفت : در ســاعات اوج مصرف که از 
ساعت 11 تا 1۷ و 18 تا۲۲ است از کلیه هم 
استانی های عزیز درخواست می شود  جهت 
تامین برق پایدار مصرف برق خود را مدیریت 
نمایند که این امر علاوه بر تامین حداکثری 
بخش تولید کشور، منجر به دریافت پاداش 
هــای بــی ســابقه و کاهش مبلــغ قبوض 

مشترکین خانگی نیز خواهد شد.

مدیرعامل شرکت توزیع  اصفهان-مریم مومنی 
برق اصفهان در دیدار با سرهنگ محمد نصر اصفهانی، 
فرمانده ناحیه مقاومت بسیج امام صادق علیه السلام به 
فرمایش مقام معظم رهبری مبنی بر مدیریت جهادی 
اشــاره کرد و گفت : مدیریت جهادی بر اســاس الگو 
گرفتن از فرماندهی در دفاع مقدس بسیار می تواند در 

پیشبرد اهداف نظام موثر باشد . 
مهندس مهرداد دادخواه در ادامه گفت : پیاده سازی 
این گونــه ارزش هــا در تمام حوزه هــای اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی قرار می گیرد و می تواند مســیر 

شکوفایی را در تمام این عرصه ها ایجاد کند .
وی تصریح کرد  : باید ایــن الگوهای مدیریت جهادی 
را شناسایی کنیم  و توجه کنیم که این روش ها همراه 
با خودباوری، تکلیف مــداری و ایثــار بهترین نظام 
مدیریتی  را ایجاد می کند که بر پایه  تعالی ســازمانی 

و اجتماعی قرار گرفته است .
وی خاطرنشــان کرد : در حوزه صنعت برق توجه به 
این گونه مدیریت و  فرهنگ ســازی مدیریت مصرف 
و سوق دادن مردم به درســت مصرف کردن به عنوان 

یک مسئله فرهنگی از ویژگی زیادی برخوردار است.
مهندس دادخواه افــزود : باید از ظرفیت بســیج در 
مدیریت مصرف اســتفاده شــود و ما در این سال ها 
دیدیم که هر جا که نام خدمت رسانی به میان آمد این 
گروه با تمام وجود پا در میدان گذاشته و همچنین در 
راستای شبکه سازی و اقناع مردم در مدیریت مصرف 

حضور موثر داشته اند.
در پایان این مراسم فرمانده ناحیه مقاومت بسیج امام 
صادق علیه السلام از مدیرعامل شــرکت توزیع برق 

اصفهان تقدیر نمود.

خرم آبــاد -فرزانه هداوند   رییس ســازمان 
صنعت، معدن و تجارت لرســتان گفت: ۲ شــرکت 
صنعتی اســتان طی سال گذشــته به سرمایه گذار 
جدید واگذار شدند و تا پایان امســال یک میلیون 

دست انواع لنت در این واحد ها تولید می شود.
بهمن جعفری  در حاشــیه بازدید از شــرکت های 
راز صنعت و راز مهر خرم آباد اظهــار کرد: با توجه به 
تغییرات مدیریتی، تا پایان سال نزدیک به یک میلیون 

دست انواع لنت در این ۲ شرکت تولید خواهد شد.
وی تصریح کرد: سرمایه گذاران جدید این واحدها 
دارای ســوابق درخشــان در صنعت قطعه سازی 
خودروی کشــور هســتند که پس از واگذاری طی 
۲ ماه گذشــته بیش از ۲30 هزار دســت انواع لنت 
خودروهای ســبک را تولید کرده اند که این رقم تا 
پایان ســال به حدود یک میلیون دســت افزایش 

خواهد یافت.
جعفری با اشــاره به اینکه هم اکنون بیش از 100 
نفر در ایــن واحدها مشــغول هســتند ادامه داد: 
اجرای طــرح توســعه در زمینه تولید کفشــک و 

انواع لنت  ماشین های ســنگین نیز توسط سرمایه 
گذاران جدید در خال پیگیری است.

تاکنون یکهزار و ۲88 واحــد صنعتی دارای پروانه 
بهره برداری در لرستان ثبت شده است که تعدادی 
تعطیل و برخــی نیمه فعال و در مجمــوع بیش از50 

درصد با ظرفیت های مختلف در حال فعالیت هستند.
گفتنی است که ۲ شــرکت صنعتی استان طی سال 
گذشــته به ســرمایه گذار جدید واگذار شدند و تا 
پایان امســال یک میلیون دســت انواع لنت در این 

واحد ها تولید می شود.

اصفهان لرستان
مدیرعامل شرکت توزیع برق اصفهان :

با مدیریت جهادی,  الگوسازی در مدیریت مصرف شکل می گیرد 
با واگذاری ۲واحد صنعتی انجام می شود؛

و در لرستان  تولید یک میلیون دست انواع لنت خودر

مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق استان :

83 درصد مشترکان خانگی  در  اردبیل  مشمول قبض برق رایگان شدند 
 در 3ماه نخست سالجاری صورت گرفت؛

534 عملیات امداد و نجات توسط جمعیت 
هلال احمر خوزستان

اهواز –محمد مجدم  مدیرعامل هلال  احمر خوزســتان گفت: 53۴ 
عملیات امداد و نجات هلال احمر در سه ماه نخست سال 1۴0۲ در استان 

انجام شده است.
 وحید شعبانی در تشــریح عملیات های امدادی در سه ماه ابتدایی سال 
جاری گفت: 53۴ عملیات انجام شده که 15۴ عملیات حوادث ترافیکی، 
303 مورد خدمــات حضوری،5مــورد خدمات مناســبتی، ۲6 مورد 
خدمات شــهری، 3 مورد صنعتی و کارگاهی، ریزش آور 1 مورد، سیل و 
آبگرفتگی 13 مورد، ساحلی 10 مورد و 16 مورد عملیات کوهستان بوده 

است.
وی افزود: طی این عملیات ها، 33 هزار و ۷5۷ نفر دچار حادثه شدند که 
5۷8 نفر از این افراد در حوادث جــاده ای، ۲۷ هزار و 611نفر در خدمات 
حضوری، 3 هــزار و 9۴5 نفر در خدمات مناســبتی، 96نفر در خدمات 
شهری، 6 نفر در صنعتی و کارگاهی ، 30 نفر در عملیات کوهستان، 998 
نفر سیل و آبگرفتگی، ریزش آوار ۷ نفر و ســاحلی ۴ نفر بوده است که به 
همت نجاتگران هلال احمر مورد امداد رســانی قرار گرفته و از خدمات 

هلال احمر بهره مند شدند.
شــعبانی تصریح کرد: در پی این عملیات۲۷8 نفر نجات یافتند که 190 

نفر آن ها در عملیات جاده ای و ۴8 نفر در خدمات حضوری بوده است.
مدیرعامــل هلال  احمر خوزســتان عنوان کــرد: 3 هــزار و۲68نفر از 
نجاتگران و امدادگران هلال احمر اســتان در قالب هزار و 15 تیم و با بکار 
گیری خودروهای آمبولانس و ســت نجــات در عملیات های امدادی 
حضور یافتند و نســبت به اجرای 38 مورد عملیات رهاسازی به خدمت 

رسانی به حادثه دیدگان پرداختند.

مدیرکل استاندارد چهارمحال و بختیاری:
وشی از رسالت های سازمان   مقابله با کم  فر

استاندارد است
شهرکرد- خاطره حسین زاده  مدیرکل اســتاندارد چهارمحال 
و بختیاری گفت: 39 فرآورده تولیدی اســتان طی یک سال اخیر موفق 
به دریافت نشان حلال شده اســت که نقش مهمی در افزایش صادرات، 

ارزآوری و ایجاد اشتغال در استان داشته است.
مهدی پژوهش گفت: کشور ما در حوزه صادرات محصولات دارای نشان 
حلال، طی سال های گذشته عملکرد مناسبی نداشت اما با روی کار آمدن 

دولت سیزدهم این مهم بیش از گذشته مورد توجه قرار گرفته است.
وی مقابله با کم  فروشی را از دیگر رسالت های ســازمان استاندارد اعلام 
کرد و افزود : میی در کشور به طور میانگین 39 درصد است این در حالی 
است که این میزان در استان خیلی ناچیز و کمتر از پنج درصد است که با 

تذکر و اخطار مورد پیگیری قرار می گیرد.
مدیرکل اســتاندارد چهارمحال و بختیاری تدوین یک مورد استاندارد 
بین المللی در اســتان را از مهمترین اقدامات این اداره کل طی یکســال 
اخیر برشمرد و افزود: پایش خدمات در هشــت حوزه خدماتی هتل ها، 
مهمانســراها، میدان میوه و تره بار، پایانه های مســافربری، بهزیستی، 
مدارس و قالی شویی، ایجاد آزمایشــگاه برای محصولات خاص، کسب 
جایزه ملی کیفیت و نشان حلال از دیگر توفیقات استان طی سال گذشته 

بوده است.
پژوهش تصویب بســته تحولی و اجرای آن از اردیبهشت امسال به مدت 
یکسال را از مهمترین اقدامات کشور و اســتان در حوزه استاندارد عنوان 
کرد و گفت: این بســته ۴6 بند دارد و افزایش کمــی و کیفی تولیدات، 
پایداری رشد تولید کیفی و نظارت بر تولیدات و ارائه خدمات را مهمترین 

هدف خود قرار داده است.
وی حفظ ایمنی، بهداشت و سلامت را مهمترین هدف استاندارد از انجام 
نظارت های خود برشمرد و افزود:انجام این رسالت رضایتمندی مردم را 

به دنبال خواهد داشت.
پژوهش همــکاری مراکز دانشــگاهی و علمی برای ارتقای اســتاندارد 
محصولات تولیدی و خدماتی را خواستار شد و گفت: اگر بخواهیم ضریب 
ارتقای کیفیت محصولات و افزایش صادرات کشور را افزایش دهیم می 

طلبد تا به بحث استاندارد و مشارکت مراکز علمی توجه بیشتری شود.
وی همچنیــن از دریافت مجوز اولیه پژوهشــگاه آب و محیط زیســت 
در استان خبر داد و گفت: همچنین نمایندگی اســتاندارد بروجن که از 
سال 91 تاکنون معطل مانده بود احیا شــده و تا قبل از مهرماه راه اندازی 

می شود.

وبی  پیشرفت 95 درصدی لایر
حوضچه اسکله بندرترکمن

گرگان-مهنازمحمدزمانی مدیر بنادر و دریانوردی استان گلستان 
گفت: کار لایروبی حوضچه اسکله بندرترکمن در حال حاضر 95 درصد 

پیشرفت فیزیکی دارد.
 نورالله عباسی گفت: این طرح که در گذشــته نقش به سزایی در توسعه 
اقتصادی منطقه داشــته، به مدت ۲۷ ســال بر اثر پایین روی سطح آب 
و ورود رسوب به حوضچه غیرقابل اســتفاده و امکاناتش رها شده بود، با 
تاکید و پشتیبانی استاندار گلستان و پیگیری معاون وزیر راه و شهرسازی 
و مدیر عامل ســازمان بنادر و دریانوردی لایروبی آن در کنار پروژه خلیج 

گرگان عملیاتی شده است
وی خاطرنشان کرد: با توجه به قولی که به اســتاندار گلستان داده شده، 
شبانه روزی تلاش می شــود تا این طرح زودتر از ســفر دور دوم رییس 

جمهور به استان آماده بهره برداری رسمی شود.
به گفتــه وی لای موجــود در حوضچه اســکله بندرترکمن از ســوی 

کارشناسان 1۲6 هزار مترمکعب برآورد شده است.
عباسی اضافه کرد: بهره برداری این طرح می تواند ظرفیتی برای احیای 
»ریل پایه« در ترانزیت کالا و جذب ســرمایه گذاری زیرساختی و رونق 

گردشگری دریایی در سواحل خزر در این منطقه شود.
بندرترکمن جزو نخســتین شــهرهای دارای راه آهن ایران است که در 
سده های گذشته از طریق کشــتیرانی با کشورهای همسایه دریای خزر 

مراوده تجاری داشت.
احیای حوضچه این بندر معروف در دریای خزر با دستور رییس جمهور 
در جریان سفر استانی اســفندماه سال 1۴00 به گلســتان با لایروبی و 

نجات خلیج گرگان آغاز شد

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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مازندران

مشارکت کارکنان شرکت گاز مازندران در صرفه جویی مصرف انرژی در ادارات
ساری -امیری فر  قاسم مایلی رســتمی با اشاره به همکاری کارکنان ادارات 
در کاهش پیک بار مصرف برق عنوان کرد: مصرف کنندگان بخش های خانگی و 
اداری یکی از عمده ترین مصرف کنندگان انرژی محسوب می شوند و الگو بودن 
ساختمان های اداری و دولتی در این موضوع تاثیر زیادی بر ایجاد انگیزه در سایر 

بخش ها خواهد داشت.
وی افزود: موضوع مشارکت اجتماعی مردم در مصرف انرژی نیاز به حدی از سرمایه 
اجتماعی بین مردم و دولت دارد، تا مقدار لازمی از این ســرمایه وجود نداشته باشد 

امکان همراهی مردم با سازمان های متولی انرژی وجود نخواهد داشت.
مدیرعامل شرکت گاز اســتان مازندران اولین شــرط را ضرورت آگاهی دادن 
به مردم در ســطح کلان، مبنی بر اینکه وضعیت منابع آب، بــرق و انرژی های 
تجدیدناپذیر در حالت بحرانی است، اظهار داشت: مردم در استفاده از این منابع 

نهایت صرفه جویی را داشته باشند.
وی با اشــاره به هدر رفت بخش عمده ای از انرژی بدون بهره وری مناسب در 
ساختمان های مســکونی تصریح داشــت: زنجیره تولید وسایل سرمایشی و 

برقی باید استاندارد شــود ضمن اینکه مصرف کنندگان نیز باید دقت لازم را 
داشته باشند.

مایلی رستمی با بیان اینکه صرفه جویی در همه ابعاد زندگی پیامدهای فردی و 
اجتماعی مناسبی دارد، گفت: مصرف بهینه، یک هنر و مهارت برای ایجاد تعادل 
میان درآمد و هزینه در حوزه اقتصاد خانواده است که می تواند در اقتصاد عمومی 

نیز تاثیرگذار باشد.
مدیرعامل شرکت گاز اســتان مازندران بیان کرد: صرفه جویی در زمان بحران 
معنا و مفهوم تازه ای پیدا می کند، اگر جامعه ای دچار بحران در موضوعی همانند 
انرژی باشد مسوولیت اجتماعی ایجاب می کند اقشــار جامعه بار این بحران را 
بطور مساوی تقسیم نمایند به عبارتی اجتماعی ســازی و اصلاح سبک زندگی 

صورت پذیرد.
وی ضمن دعوت کارکنان ادارات و خانواده ها به مدیریت و صرفه جویی مصرف 
آب و برق گفت: تنظیم رایانه ها جهت قرارگیری در حالت آماده به کار، استاندارد 
سازی روشــنایی مورد نیاز، استفاده از سیستم مناســب سرمایشی، استفاده از 
سنسور حضور در روشنایی اتاقها، عایقکاری مناسب جداره های ساختمانها را از 

جمله راهکارهای کاهش مصرف انرژی الکتریکی در ادارات برشمرد.

 کرمانشاه -حسنا فخارزاده   دومیــن نشست کارگروه مدیریت 
تقاضا و مصرف برق به ریاست محمدطیب صحرایی استاندار کرمانشاه 

در سالن شهید سلیمانی استانداری برگزار شد.
در دومین جلسه کارگروه مدیریت تقاضا و مصرف برق که به ریاست دکتر 
صحرایی استاندار کرمانشاه و با حضور معاونین عمرانی و اقتصادی استاندار، 
مدیر کل سازمان صمت، رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان، مدیرعامل 
برق منطقه ای غرب و دســتگاه های مرتبط در ســالن شهید حاج قاسم 

سلیمانی استانداری برگزار شد.
در این نشســت ابتدا مهندس محمد مرادی مدیر عامل شرکت توزیع 
برق استان کرمانشاه به مصرف بهینه انرژی برق در بخشهای مختلف 
از جمله کشــاورزی، اداری، صنایع و خانگی پرداخت و اعلام داشــت: 
مصرف بهینه را از راهکارهای جدی در مدیریت پیک بار تابستان سال 

1۴0۲ دانست.
وی در ادامه به تشریح 1۴0 برنامه ابلاغی از ســوی وزارت نیرو به منظور کاهش 
پیک سالجاری پرداخت و گفت: برای امسال  نیز 1۴0 اقدام راهبردی برنامه ریزی 
شــده که ۲5 برنامه مربوط به بخش تولید، 31 برنامه مربــوط به مدیریت بخش 
مصرف، ۷1 برنامه مربوط به رفع محدودیت ها در نقاط مشــکل ساز و 13 برنامه 

مربوط به همکاری ها، آگاه سازی و دیگر اقدامات حوزه های ستادی است.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه ادامه داد: این برنامه ها در ۷ 
بخش از جمله تولید و تأمین، آمادگی شبکه سراسری، مدیریت تقاضا و مصرف و 

برنامه ریزی و هماهنگی تعریف شده است. 

وی در این نشست ضمن تشــکر از تمامی مدیران دســتگاه های استان و که در 
مدیریت مصرف برق در تابســتان ســال جاری نهایت همکاری را به عمل آورده، 
به بیان مشوق هایی که برای مشترکین جهت مدیریت مصرف برق در نظر گرفته 
شده است پرداخت و جزییات پاداش مدیریت مصرف برق را برای  مدیران استانی 

تشریح کرد.
 مهندس مرادی در ادامه اظهار کرد: در طرح پاداش ۲0 برابری، به طور متوســط 
قیمت فــروش برق 100 تومــان به  ازای هر کیلووات  ســاعت اســت اما پاداش 
صرفه جویی به  ازای هر کیلووات  ســاعت تا ۲000 تومان خواهد بود که برخلاف 

اجرای محدود طرح پاداش در سال قبل، امســال تمامی مشترکان با 
کاهش مصرف خود نسبت به تابستان ســال قبل می توانند مشمول 

طرح پاداش شوند. 
مدیر عامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان کرمانشــاه مدیریت 
و کنترل پیک انرژی در ســالجاری را از ضرورت ها بیــان کرد و اظهار 
داشت: جهت فرهنگ سازی اقدامات گسترده ای در سطح استان انجام 
شده است که می توان به برنامه های فرهنگی و جنگ شادی با همکاری 
شهرداری ،آموزش فرهنگ مدیریت مصرف در مدارس شهر و روستایی 
استان کرمانشــاه و همچنین به همکاری اداره کل آموزش و پرورش 
،تبلیغات محیطی ،تولید محتوا در رســانهای استانی  و صدا و سیمای 

مرکز استان اشاره کرد.
  در ادامه دکتر صحرایی استاندار کرمانشاه به اهمیت فرهنگ سازی و 
سیاست های تشــویقی در کاهش مصرف برق اشاره کرد و گفت: برای 
مدیریت مصرف برق نباید تنها به کاهش مصرف صنایع بســنده کنیم بلکه باید 
با فرهنگ سازی  و برنامه های تشویقی مصرف مشــترکین بخش های  خانگی، 

تجاری ، کشاورزی و ادارات را هم بهینه کنیم.
وی افزود: باید این باور در افراد تقویت شود که صرفه جویی به اقتصاد خانواده آنها 

و همچنین حرفه آن ها کمک می کند.
استاندار کرمانشاه عنوان کرد: در دهه های گذشــته یک جریان سازی فرهنگی 
مناسب در زمینه ترویج فرهنگ صرفه جویی و بهینه سازی مصرف آب، برق و گاز 

وجود داشت و شخصیت های تلویزیونی معروفی هم برای برنامه درست شده بود.

 به ریاست استاندار؛

وه مدیریت تقاضا و مصرف برق کرمانشاه برگزارشد دومین نشست کارگر

کرمانشاه



رئیس کل بانک مرکزی مطرح کرد
 عزم جدی بانک مرکزی در پرداخت 

تسهیلات خرد
رئیس کل بانک مرکزی گفت: تسهیل گری در دریافت وثایق بر اساس 
قانون از جمله اقدامــات بانک مرکزی در حمایت از تســهیات خرد و 

قرض الحسنه است.
 به نقل از بانک مرکــزی، محمدرضا فرزین که در نمایشــگاه و رویداد 
»تاش با برکت«، ســخن می گفت، افزود: با توجه به پیشــرفت کند 
تســهیات ازدواج، آئین نامه جدیدی را در بانک مرکزی تهیه کردیم تا 

محدودیت های آن کاهش یابد و این موضوع نیز تسهیل شود.
وی گفت: بنده معتقد هستم تســهیات ازدواج حتی اگر هم تکلیفی و 
مصوبه مجلس نبود، خودمان می بایست در نظام بانکی آن را با توجه به 

آثار مثبت اش، تکلیف می کردیم.
رئیس کل بانک مرکزی با ابراز خرســندی از فعالیت های بنیاد برکت 
که با فکر و برنامه مشــخص انجــام می گیرد، گفــت: بالاترین خدمت 
برای ما در نظام بانکی این اســت که منابع بانکی منجر به اشتغال و رفع 

محرومیت و بهبود شرایط زندگی هموطنانمان شود.
وی افزود: در بازدید از نمایشگاه، شــاهد بودم که افراد توانستند با چند 
صد میلیون تومان تسهیات خرد، فعالیت اقتصادی آغاز کنند و حتی 

صادرات انجام دهند.
رئیس کل بانــک مرکزی با بیان اینکه فعالیت هــای اقتصادی کوچک 
و تسهیات خرد، می تواند بر معیشــت و اقتصاد مردم اثر مثبت داشته 
باشد به افزایش سقف تسهیات کارت اعتباری مرابحه از ۲۰۰ به ۳۰۰ 
میلیون تومان اشاره کرد تاکید کرد: همچنین افزایش سقف تسهیات 
قرض الحســنه از ۲۰۰ به ۳۰۰ میلیــون تومان و برای شــرکت های 
کوچک از ۵۰۰ به ۷۰۰ میلیون تومان از دیگــر اقدامات بانک مرکزی 

در این راستا است.
رئیس شــورای پول و اعتبــار با بیان اینکــه حمایــت از فعالیت های 
اقتصادی کوچک از اهم اولویت های نظام بانکی اســت، گفت: علیرغم 
شرایط تورمی کشور و ضرورت اعمال سیاست های پولی، در نظر داریم 
در برخی از محدودیت هــای ترازنامه ای بانک ها، مشــوق هایی اضافه 
کنیم تا بانک ها بیش از گذشــته به اعطای تســهیات خرد سوق داده 
شــوند، که این اقدام تأثیر قابل توجهی بر روند اعطای تسهیات خرد 
بانک ها خواهد داشت. فرزین از اباغ مصوبه بانک مرکزی برای توسعه 
فعالیت های صندوق های قرض الحســنه در آینــده نزدیک خبر داد و 
افزود: در آینده نزدیک بانک مرکزی با همکاری با بیمه مرکزی، ســبد 
اعتباری تســهیات خرد را افزایش خواهد داد و تسهیات به گونه ای 
بیمه خواهد شد تا بدهکار تســهیات خرد به نحوی از پوشش بیمه ای 

نیز برخوردار شود.
رئیس کل بانک مرکزی یکی از مســائل اصلی در زمینه تســهیات 
خرد را مســئله ضمانت عنوان و تصریح کرد: برخی از مردم از فرآیند 
طولانی اعطای تسهیات خرد و ضمانت ها ناراضی هستند. مقررات 
بانک مرکــزی در زمینه تســهیات خرد فقط یک ضامن اســت. از 
همکارانم در نظام بانکی می خواهم طبق قانون، این موضوع را رعایت 
کنند و از تســهیات گیرنــدگان خرد، بیش از یــک ضامن دریافت 

نشود.

وی افزود: توصیه بنــده به بنیاد برکت این اســت که از مؤسســات 
تضمین که دانش بنیان هم هســتند، بهره بگیرد. خود ما نیز در نظام 
بانکی پیگیر این استفاده از مؤسســات تضمین هستیم و اطاع دارم 
که بنگاه ها و حتی برخی وزارتخانه ها از مؤسســات تضمین استفاده 

می کنند.
رئیس کل بانک مرکزی و اعتبار با اشاره به تصویب دستورالعمل جدید 
وجوه اداره شده شــورای پول و اعتبار، گفت: وجوه اداره شده آن دسته 
از مبالغی است که در بانک سپرده گذاری می شود و مشتری نیز توسط 
سپرده گذار تعیین می شودکه به چه کسانی تســهیات داده شود اما 

ریسک کار بر عهده خودشان است.
به گفته این مقام مســئول دســتورالعمل قبلی در این زمینه مربوط به 
پیش از انقاب بود که به این ترتیب اصاح شــد و قرار است در شورای 

پول و اعتبار مطرح شود.
وی افزود: در دســتورالعمل جدید وجوه اداره شده، محدودیت سقفی 
تعیین شــده حذف و بر اســاس قرارداد با خود فرد تعیین می شــود. 
زیرا ریســک کار نیز با خود فرد اســت. با اباغ این آئین نامه، افراد خیّر 
می توانند پولشان را به بانک ها بیاورند و بانک ها با اخذ تضامین، اقدام به 

اعطای تسهیات به افراد مورد نظرشان کنند.
فرزین در ادامه سخنان خود، از اصاح دســتورالعمل تسهیات کان 
در راستای سوق دادن تأمین مالی کان به سایر روش های تأمین مالی 
و استفاده از ظرفیت جدید ایجاد شــده برای تسهیات خرد خبر داد و 
افزود: عاوه بر این، کارشناســان بانک مرکزی بر روی موضوع توسعه 
فعالیت های لیزینگ در تأمین مالی خرد در حال بررســی هستند که تا 

پایان امسال اجرایی خواهد شد.
رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه بانک ها پیشــانی اقتصاد هستند، 
تصریح کــرد: در همه جــای دنیا، نظــام بانکی بیشــترین تعامل را با 
مردم دارد. عمــوم افراد، از قشــرها و گروه های گوناگــون، با نیازهای 

متفاوتشان، با بانک سروکار دارد.
 به همین دلیل است که می گویند بانک ها پیشانی اقتصاد هستند. اگر 
اقتصاد کشور، محاسن یا معایبی داشته باشد، در بانک ها این محاسن و 

یا معایت قابل مشاهده است.
وی ادامه داد: بنابراین اگر بتوانیم نظام بانکی را اصاح کنیم، یعنی عماً 
توانســته ایم اقتصاد را اصاح کنیم و اگر هم نظام بانکی بتواند خدمات 
مناســب و خوبی را در اختیار مــردم قرار دهد، عمــاً رضایت مردم از 
اقتصاد نیز حاصل خواهد شد. رئیس کل بانک مرکزی با تاکید بر نظارت 
دقیق بر سیاست های اباغی بانک مرکزی به بانک ها گفت: سیاست ها 
و مقررات اباغی باید توسط بانک ها وشــعب به نحو مناسب اجرا شود، 
بنابراین توسعه بازرســی از شــعب در نظام بانکی از برنامه های اصلی 

بانک مرکزی است.
فرزین با بیان این جمله که اعتبار، پول فردا است، تصریح کرد: بانک ها 
هم کارشان اعطای اعتبار اســت و باید در ازای اعتبار، تضمین و وثیقه 
لازم را دریافت کنند و اخذ وثایق در هر حال بخشی از فعالیت بانک ها 
به شمار می آید، بنابراین قصد داریم با توسعه اعتبارسنجی و تسهیل 
فرآیند مجوز دادن به مؤسســات تضمین، فعالیتشــان را گســترش 

دهیم.
فرزین در انتهای ســخنان خود از تاش های همــکاران خود در نظام 
بانکی قدردانی کرد و گفت: بانک ها باید بــه وظیفه عمومی خود مبنی 
بر اعطای تسهیات تکلیفی عمل کنند و هم اهداف اقتصادی کشور را 
محقق کنند و در عین حال مراقب باشــند که دچار ناترازی نشوند. این 
کار بسیار دشــواری است که توســط مدیران نظام بانکی هم اکنون در 

حال انجام است.

آژانس بین المللی انرژی:
تولید نفت ایران در ۶ ماه اخیر ۳۵۰ هزار بشکه 

وز افزایش یافت در ر
 آژانس بین المللی انرژی بــا اذعان به رنگ باختــن تحریم های نفتی 
آمریکا علیه ایران نوشــت: به رغم تحریم های سخت مالی، تولید روزانه 
نفت ایران در سال ۲۰۲۲ حدود ۱۳۰ هزار بشکه و از ابتدای سال جاری 

میادی ۳۵۰ هزار بشکه افزایش داشته است.
 آژانس بین المللی انرژی در بخشــی از گزارش جدید خود تحت عنوان 
نفت ۲۰۲۳ به بررســی وضعیت صادرات نفت ایران پرداخته و نوشته 
اســت: ایران همچنان بازیگر بالقوه مهمی در بازار نفت جهان است. اگر 
تحریم ها علیه ایران رفع شود این کشــور می تواند تولید نفت خود را به 
تدریج تا ۹۰۰ هزار بشــکه در روز افزایش دهد و به ظرفیت فعلی خود 

یعنی ۳.۸ میلیون بشکه در روز برساند.
مذاکرات بــرای احیای برجام از ســپتامبر ۲۰۲۲ به این ســو متوقف 
شده اســت اما اخیراً گزارش هایی منتشرشده که از احتمال رفع برخی 

تحریم ها علیه ایران حکایت دارد.
این نهاد بین المللی در ادامه گزارش خود بــه رنگ باختن تحریم های 
نفتی ایران به ویژه در دولت سیزدهم اشاره کرده و نوشته است: به رغم 
تحریم های ســخت مالی، تولید روزانه نفت ایران در سال ۲۰۲۲ حدود 
۱۳۰ هزار بشــکه افزایش یافت و به ۲.۵ میلیون بشــکه در روز رسید. 
جریان صادرات نفت ایران به چین در ارقامی قابــل توجه ادامه دارد و 
ایران از سه ماهه سوم سال میادی گذشــته روزانه حدود یک میلیون 

بشکه نفت به این کشور صادر می کند.
درنتیجه افزایش صادرات و بالا رفتــن مصرف داخلی، تولید نفت ایران 

در می ۲۰۲۳ به ۲.۹ میلیون بشکه در روز رسیده است.
بر اســاس این گزارش ایران در ســال ۲۰۲۱ به طور متوســط ۲.۴۲ 
میلیون بشــکه در روز نفت تولید کرده که این رقم در ســال ۲۰۲۲ با 
افزایش ۱۳۰ هزار بشکه ای به ۲.۵۵ میلیون بشــکه در روز رسیده و از 
ابتدای ســال جاری میادی تاکنون )حدودا ۶ ماه اخیر( با رشد ۳۵۰ 
هزار بشکه ای به ۲.۹ میلیون بشکه در روز بالغ شده است. بر این اساس 
از سال ۲۰۲۱ تولید روزانه نفت ایران ۴۸۰ هزار بشکه معادل ۲۰ درصد 
افزایش یافته اســت.آژانس بین المللی انرژی در ادامــه گزارش خود 
چشم انداز رو به رشدی را برای صادرات نفت ایران ترسیم کرده و نوشته 
اســت: ما معتقدیم ایران همچنان می تواند شبکه گسترده نفت خود را 
زنده نگه دارد و اگر تحریم ها برداشــته شــود قادر خواهد بود با سرعت 

تولید و صادرات نفت خود را افزایش دهد.
این گزارش به یکی از آثــار مثبت تحریم ها بر بخش نفت ایران اشــاره 
کرده و نوشته است: کاهش تولید، شــرکت ملی نفت ایران را واداشته 
تا برخی چاه های فراســاحلی که هزینه تولید بالایی داشتند را ببندد و 
عملیات تعمیر و نگهداری در میادین سالخورده نفتی را آغاز کند. توقف 
تولید از میادین ســالخورده برای این میادین مفید اســت زیرا امکان 
می دهد دوباره فشــار درون ایــن میادین افزایش یابــد و بهره برداری 

دوباره از آن ها آسان تر شود.
در مورد تاش های ایران برای افزایش ظرفیــت تولید نفت باید گفت 
این تاش ها تا حد زیادی به دلیل کاهش صادرات نفت از سال ۲۰۱۸ و 
فقدان سرمایه گذاری خارجی ناشی از تحریم ها به مشکل خورده است. 
اما تهران بر توسعه میادین نفتی کارون غربی آزادگان شمالی و جنوبی، 
یاران، و یادآوران تمرکز کرده تا بتوانــد تولید نفت خود را در آینده یک 

میلیون بشکه در روز افزایش دهد.
تحریم ها نتوانسته ایران را متوقف کند و این کشور انتظار دارد ظرفیت 
تولید نفت در میدان آزادگان جنوبی که در مــرز عراق قرار دارد را تا دو 

برابر به ۳۲۰ هزار بشکه در روز در سال ۲۰۲۳ افزایش دهد.

هیچ چیز نمی تواند قیمت نفت را بالا ببرد
قیمت نفت کف نشین شد

به نظر می رسد هیچ چیز نمی تواند قیمت نفت را بالا ببرد؛ کاهش بیش 
از یک میلیون بشکه ای تولید از سوی اوپک پاس، رکورد واردات نفت 
خام از چین، چشم انداز صعودی برای سفرهای هوایی، با این حال نفت 

کماکان در بازه ۷۰ تا ۷۵ دلاری در هر بشکه حرکت می کند.
 عوامل ریزشی قیمت نفت مشهود است؛ عدم اطمینان در مورد سرعت 
بازگشــت اقتصاد چین پس از همه گیری، علیرغم نرخ رکورد واردات 
نفت و ترس از تورم و رکود اقتصادی که به نظر می رسد در میان معامله 
گران کالاها همه گیر شده است.همچنین یک عامل نزولی سوم در بازار 
وجود دارد؛ عامل جدیدی که در چرخه های قبلی وجود نداشــت و آن 
انتقال صنایع به ســمت انرژی پاک از جمله باد، خورشیدی و برق  است 

که تقاضا برای نفت را محدود نگه می دارد.
انجمن شرکت های راه آهن و زیرســاخت اروپا، از مدل سازی رایانه ای 
برای پیش بینی تقاضای نفت در بلندمدت اســتفاده کرد و دریافت که 
انتقال موفقیت آمیز به حالت خالص تولید صفر کربن در سیستم انرژی 

جهانی، تقاضای نفت را تا سال ۲۰۵۰ تا ۶۵ درصد کاهش می دهد.

۶۵ درصد کاهش تقاضا بسیار قابل توجه اســت، حتی اگر مرگ کامل 
تقاضا نباشــد. در همین حال، آژانــس بین المللی انــرژی در این ماه 
اعام کرد کــه انتظار دارد رشــد تقاضای نفت قبل از ســال ۲۰۳۰ به 
اوج خود برسد و این بار به دلیل گذار اســت.فاتح بیرول، مدیر اجرایی 
آژانس بین المللی انرژی، گفت: »تغییر به سمت اقتصاد انرژی پاک در 
حال رخ دادن اســت و اوج تقاضای جهانی نفت قبــل از پایان این دهه 
با پیشــرفت خودروهای الکتریکی، بهره وری انرژی و سایر فناوری ها 
در حال شکل گیری اســت.« تولیدکنندگان نفت باید توجه دقیقی به 
تغییرات داشته باشــند.با چنین درجه ای از اطمینان از سازمان هایی 
مانند IEA و CER، بســیاری از تولیدکنندگان در واقع در برنامه های 
تولید و رشد خود نیز دچار سرگردانی شده اند و این همان چیزی است 
که ما را در معرض بزرگترین خطر وضعیت فعلــی قیمت نفت قرار می 
دهد؛ افزایش ناگهانی در مســیر، که ناشــی از چرخش بازار به سمت 

کسری است.
این سناریوی جدیدی نیســت. در واقع، مدتی است که تحلیلگران در 
مورد آن هشدار داده اند. بر اســاس داده های اخیر ریستاد انرژی، این 
کسری می تواند در نیمه دوم ســال به ۲.۴ میلیون بشکه در روز برسد. 
در همین حال تقاضا ۱.۷ میلیون بشکه در روز رشد خواهد کرد. قیمت 

نفت در چنین شرایطی دقیقاً به کجا می تواند برسد؟
به محض اینکه معامله گران شــکاف بین عرضه و تقاضا را کشف کنند، 
قیمت نفت افزایش خواهد یافت و این واقعیــت را یادآوری می کند که 
تقاضای نفت به دلیل ماهیت اساســی کالا کماکان بالا اســت. روغن 
تقریباً در همه چیز به یک شــکلی استفاده می شــود.در حال حاضر، 
به نظر می رســد معامله گران نگران بازگشــت چین به حالت عادی، 
رکود اقتصادی اروپا و تورم ایالات متحده هستند و به نظر می رسد این 

واقعیت آخر را فراموش کرده اند.

صفحه 8
شنبه      3  تیر ۱40۲    شماره ۱349

سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

kharidaar.ir@gmail.com

تورم نقطه ای خرداد نسبت به اردیبهشت ۱۲ درصد کمتر شد

رکورد کاهش تورم در کشور چگونه شکسته شد؟

خریدار  در خرداد امسال تورم نقطه به نقطه به 
۴۲.۶ درصد رسید که نســبت به ماه گذشته ۱۲ 
درصد کاهش نشان می دهد و بدین ترتیب رکورد 

کاهش تورم نقطه ای در کشور شکسته شد.
 بر اســاس اعام مرکز آمــار در خردادماه ۱۴۰۲ 
شــاخص قیمت مصرف کننده خانوارهای کشور 
به عدد ۱۸۹.۳ رسیده است که نسبت به ماه قبل، 
۲ درصد افزایش، نســبت به ماه مشابه سال قبل 
)تورم نقطه به نقطه( ۴۲.۶ درصــد افزایش و در 
دوازده ماهه منتهی به ماه جاری نســبت به دوره 
مشــابه ســال قبل )تورم میانگین( ۴۸.۵ درصد 

افزایش داشته است.
منظور از تورم نقطه به نقطــه، درصد تغییر عدد 
شاخص قیمت نســبت به ماه مشــابه سال قبل 
می باشــد. در خردادمــاه ۱۴۰۲ تــورم نقطه به 
نقطه خانوارهای کشور، ۴۲.۶ درصد بوده است؛ 
یعنی خانوارهای کشــور به طور میانگین، ۴۲.۶ 
درصد بیشــتر از خردادماه ۱۴۰۱ بــرای خرید 
یک »مجموعه کالاها و خدمات یکســان« هزینه 
کرده اند. تورم نقطه به نقطه خردادماه ۱۴۰۲ در 
مقایســه با ماه قبل، ۱۲ واحد درصد کاهش یافته 

است.

سرعت کاهش تورم
کاهش ۱۲ درصدی تــورم نقطــه ای در خرداد 
نســبت به ماه قبل، رکورد جدیــدی در اقتصاد 
ایــران از لحاظ ســرعت کاهش تورم محســوب 

می شود.
علت کاهش تورم نقطه ای در خرداد سال جاری، 
حذف اثر تورمی اصاح نرخ ارز ترجیحی اســت 
که ســال گذشــته انجام شــد. در خرداد سال 
۱۴۰۱ بــا حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی، نــرخ تورم 
نقطه ای طبیعتا نســبت به خرداد ۱۴۰۰ افزایش 
چشــمگیری پیدا کرد که البته دولت با پرداخت 
یارانه های ۳۰۰ و ۴۰۰ هزار تومانی، بخش زیادی 

از آن تــورم را جبران کرد. با ایــن حال، منتقدان 
دولت تــاش فراوانی کردند که هر ماه با انتشــار 
آمار تورم که طبیعتا حاوی افزایش تورم نقطه ای 
بود، اینگونه القــا کنند که این افزایش ناشــی از 

گرانی های جدید کالاهای اساسی است.

کاهش تاریخی تورم روغن؛ مشت
 نمونه خروار

بــرای بیــان علــت کاهــش تاریخی تــورم در 
خردادماه، بــه وضعیت قیمت روغــن خوراکی 
می پردازیم. در خرداد سال گذشــته با حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی، بیشترین افزایش قیمت در مورد 
روغن خوراکــی رخ داد که قیمــت این محصول 
حدودا ۴ برابر شــد و تورم نقطه ای آن در خرداد 

۱۴۰۱ به ۲۸۵.۳ درصد رسید.
مثا یک بطری روغن خوراکــی مایع از ۱۵ هزار 
تومان به ۶۰ هزار تومان افزایــش یافت. بنابراین 
هر بطری روغن ۶۰ هزار تومانی از خرداد ۱۴۰۱ 
به بعد، مبنای محاســبات آماری تورم روغن قرار 
گرفت و طبیعی بود کــه در ماه های بعد از خرداد 
نیز همین محاســبات آماری در تــورم نقطه ای 
ادامه یابد به طوری که شــاهد بودیم در همه ۱۲ 
ماه اخیر تورم نقطه ای روغن خوراکی بالای ۲۰۰ 

درصد بود.
اما این بدان معنــا نبود که هر مــاه قیمت روغن 
خوراکی بیش از ۲۰۰ درصد افزایش یافته است؛ 
با این حال این رشــد در محاســبات تورم کل هر 

ماه، اثرگذار بود.
منتقدان غیرمنصف دولت ســیزدهم چشم خود 
را روی این واقعیت آماری بســته بودند و هر ماه 
اینگونــه وانمــود می کردند که تــورم نقطه ای 
خوراکی ها به عدد وحشــتناکی رسیده و مدعی 
بودند که ایــن آمارها بیانگــر گرانی های جدید 
اســت.این در حالی اســت که مردم شاهد بودند 
که به عنوان مثال قیمت روغــن خوراکی در یک 

سال اخیر پس از حذف ارز ۴۲۰۰ در همان سطح 
مصوب باقــی مانــد و حتی بــا تخفیف هایی که 
کارخانجات دادنــد، در مقاطعی از قیمت مصوب 

نیز پایین تر عرضه شد.
اگر ادعــای منتقــدان دولــت دربــاره مانور بر 
تورم های نقطه ای بالای ۲۰۰ درصد ۱۲ ماه اخیر 
پس از حذف ارز ۴۲۰۰ درست بود و هر ماه روغن 
این مقدار گران شــده بود که اکنــون باید قیمت 
یک بطــری روغن خوراکی چنــد میلیون تومان 

می شد.
واقعیت این اســت که از خرداد ســال گذشته تا 
اردیبهشت امسال، اثرات آماری حذف ارز ۴۲۰۰ 
همچنان در شــاخص های تورم نقطه ای و تورم 
میانگین ادامه داشــت و از خرداد امســال آن اثر 

آماری به تدریج حذف خواهد شد.
در مورد روغن خوراکی شــاهد حذف آن در آمار 
تورم خرداد هســتیم اما در مــورد برخی کالاها 
همچون مرغ از ماه های آینــده این کاهش تورم 
محاسبه خواهد شد چون ســال گذشته یکی دو 
ماه بعد از حذف ارز ۴۲۰۰، قیمت مرغ اصاح شد 
چراکه مرغ های تولیدی در آن مقطع، همچنان با 
نهاده های با ارز ۴۲۰۰ تولیدشده و قیمت گذاری 

می شد.
در ۱۲ ماه اخیر تورم نقطــه ای روغن خوراکی به 
طور متوســط ۲۵۳ درصد بود امــا در خردادماه 
به ۳.۳ درصد )نزدیک به صفــر( کاهش یافت که 
مؤید ثبات قیمت روغن در خرداد امســال نسبت 

به خرداد سال گذشته است.
بدین ترتیب، کاهــش ۱۲ درصدی تورم نقطه ای 
خرداد امســال رقم خورد که ســریع ترین روند 
کاهش این شاخص تورم در کشــور در دهه  اخیر 
محســوب می شــود و از این ماه به بعد، شــاهد 
فروکش کردن آمار تورم میانگین نیز خواهیم بود 
و این خبر خوشی برای مردم و خبر ناگواری برای 

حامیان دولت گذشته است.

خریدار   هواپیمایــی کاســپین از پایان چک 
ســنگین یک فروند هواپیمای MD۸۳ و الحاق 
آن به ناوگان فعال در آســتانه شــروع سفرهای 

تابستانی و افزایش تقاضا خبر داد.
 هفته گذشــته نیــز بوئینــگ ۷۳۷ هواپیمایی 

کاسپین بعد از ۵ سال زمینگیری، عملیاتی شد.
 دیروز )جمعه دوم تیر( نیز هواپیمایی کاســپین 
خبر داد: چک ســنگین )C-Check( هواپیمای 
MD۸۳ بــه عامت ثبتی EP-CPU به دســت 
مهندســان و متخصصــان توانمنــد آشــیانه 
تعمیراتی هواپیمایی کاســپین به اتمام رسید و 
صبح روزگذشته تســت فایت خود را بدون هیچ 

مشــکلی و به صورت موفقیت آمیز انجام داد که 
به زودی بــه نــاوگان عملیاتی شــرکت ملحق 
خواهدشــد. هواپیمایی کاســپین از نخســتین 
کاربران MD۸۰ و بویینگ ۷۳۷ در کشور است، 
آشــیانه این ایرلاین با بهره گیری از متخصصان و 
مهندسان توانمند ایرانی، استقال کامل در انجام 
تمام چک های دوره ای براســاس استانداردهای 
بین المللی توانایی تعمیرات و چک انواع مختلفی 

از هواپیماها را دارد.
روند بازبینــی دوره ای هواپیماهــای ناوگان که 
منجر به افزایــش عرضه  صندلــی پروازها برای 
مردم خواهد شد، بخشی از برنامه ایرلاین ها برای 

پاسخگویی به تقاضای سفر است.
همزمان با شناســایی نیاز صنعت هوایی به ۵۵۰ 
فروند هواپیما، دولت در گام دومِ توســعه ناوگان 
که در ســال گذشــته با خرید ۵۰ فروند هواپیما 
عملیاتی شــد، هواپیماهای جدیدی را خریداری 
کرده اســت که بر اســاس اعام رییس سازمان 
هواپیمایی چند فروند از آن در آســتانه تابستان 

وارد ناوگان شده است.
بر اساس آخرین آمار اعام شــده از سوی رییس 
سازمان هواپیمایی، هم اکنون ۱۶ هواپیما بیش 
از ۱۰ سال، ۶۸ فروند کمتر از ۱۰ سال و ۳۹ فروند 

بین ۲ تا ۵ سال است که زمینگیر هستند.

تسهیلات

ســحابی گفت: از ابتدای ســال 
جاری تــا ۳۱ خــرداد شــبکه 
بانکــی ۲۹ هزار میلیــارد تومان 
تســهیات ازدواج اعطــا کرده 
است. در مقایســه با مدت مشابه 
ســال قبل با رشــد ۸ درصدی 

اعطای اعتبارات مواجه شدیم.
 مهــدی ســحابی مدیــر کل 
اعتبارات بانک مرکــزی در یک 
برنامــه تلویزیونی دربــاره روند 
اعطــای وام ازدواج در بانک هــا 
گفــت: از ابتدای ســال جاری تا 
۳۱ خرداد شبکه بانکی ۲۹ هزار 
میلیارد تومان تسهیات ازدواج 
اعطا کرده اســت. در مقایســه با 
مدت مشابه ســال قبل با رشد ۸ 
درصدی اعطای اعتبارات مواجه 
شدیم. سال گذشته حدود ۹۰۰ 
هزار نفر از این تسهیات استفاده 
کردند امسال هم برآورد می کند 
شبکه بانکی همین میزان وام به 

اعطا  ازدواج  جوانــان 
کند.

اعتبــارات  کل  دیــر 
اصافه  مرکــزی  بانک 
ســرفصل  کــرد: 
اصلــی در تســهیات 
قرض الحســنه یکــی 

ازدواج و دیگــری  تســهیات 
فرزندآوری اســت. موضوعی که 
ما با آن روبرو هســتیم این است 
کــه شــبکه بانکی تســهیات 
فرزنــدآوری را به نحــو مطلوب 
تاکنون پرداخت کــرده و با ۱۳۷ 
درصــدی در زمینه تســهیات 
فرزندآوری در سه ماهه اول سال 

روبرو بوده ایم.
وی در ادامــه خاطرنشــان کرد: 
عاوه بر ایــن به بانک هــا اباغ 
کردیم فقــط یک ضامــن برای 
فرزندآوری  تســهیات  اعطای 
درخواســت کنند و بــه تخلفات 

بانک های کــه ضامن 
بخواهنــد  بیشــتری 

رسیدگی خواهد شد.
بانک  اعتبــارات  مدیر 
مرکزی گفت: ما اعام 
کردیم کــه باید ۱۵ روز 
روند اعطای تسهیات 
به جوانان طول بکشــد. شــبکه 
بانکی بــرای اعطای تســهیات 
وام ازدواج جدی اســت و تا پایان 
خردادماه ۲۹ همــت وام ازدواج 
اعطا شده اســت. بانک ها اعطای 
وام ازدواج را مسئولیت اجتماعی 
خودشــان می داننــد و بــه آن 
تمکیــن می کنند. شــماره تلفن 
۲۷۰۶ بانک مرکزی پاســخگوی 
متقاضیان وام ازدواج و رسیدگی 
به شکایات آنها است اگر مشکلی 
در زمینــه ضمانت داشــتند با ما 
مطرح کنند و شــکایت کنند.وی 
با اشــاره به اینکه بانــک مرکزی 

در این زمینه جدی اســت افزود: 
اعــام کردیم که اگــر تخلفی در 
بانک هــا در این زمینــه رخ دهد 
مدیرعامل بانک را موظف است که 
رئیس شــعبه عزل شود.مدیر کل 
اعتبارات بانک مرکــزی توضیح 
داد: ۱۸۰ میلیون رقم وام ازدواج 
اســت و جوانان زیر ۲۳ سال ۲۲۰ 

میلیون وام ازدواج می گیرند.
وی در ادامــه بیــان کرد: شــبکه 
بانکی ایــن تســهیات را از محل 
حساب های قرض الحسنه خودش 
پرداخت می کند و ما رشــد منابع 
حســاب های مردمی را نداشتیم. 
اگر قانونگذار به میــزان تورم این 
رقــم را افزایش دهــد بانک ها به 
دلیــل اینکه بــا محدودیت منابع 
روبرو هســتند و در پرداخت این 
وام با مشکل روبه رو می شوند ولی 
باز هم به وظایف قانونی خود عمل 

می کنند.

پرداخت ۲۹ هزار میلیارد تومان وام ازداوج در ۳ ماهه اول سال
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